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جايگاه جديد دولت 
روانشناس!

گاه سخناني از سوي مسوولان 
دول��ت حاضر بيان مي ش��ود 
كه ب��ه  قول مع��روف »برق از 
س��ر آدم مي پرد«. اين تحير و 
شگفت زدگي البته مختص اين 
دولت نيس��ت و در دولت هاي 
قبل نيز س��ابقه داشته است 
ام��ا مراتب و دفع��ات اين نوع 
سخنان در بين مقامات دولت سيزدهم آنچنان زياد است 

كه نوعي ركوردشكني محسوب مي شود. 
اخيرا نماين��ده دولت در جلس��ه اي در جم��ع فعالان 
اقتص��ادي و صنعت��ي در ات��اق تهران ضمن اش��اره به 
ناملايمات و مش��كلات فض��اي كس��ب و كار و اينكه 
»50 درص��د دليل شكس��ت كس��ب و كاره��اي خرد 
خود كارآفرينان هس��تند و در كس��ب وكارهاي بزرگ 
ني��ز كارآفرينان عام��ل 25 الي 30 درصد شكس��ت ها 
هستند« عنوان مي كند: »ارايه خدمات روانشناختي به 
كسب وكارها در دستوركار قرار گرفته و در عين حال ارايه 
تسهيلات به دريافت خدمات روانشناختي منوط شده 
است.« )مديركل دفتر خدمات كسب وكار وزارت صنعت، 

معدن و تجارت- سايت اتاق تهران- 8/28( 
البته اين مقام دولتي و مقامات بالاتر از ايشان كه چنين 
س��ازوكاري را طراحي و تدوين كرده اند حق دارند، چرا 
كه كمتر آدم عاقلي در اين سرزمين سراغ توليد و صنعت 
مي رود؛ مگر آنكه عاشق كار و حرفه و مردم و سرزمينش 
باشد. در واقع دولت ها در طي دوره هاي مختلف فضاي 
توليد و صنعت و كار و كسب سالم و بدون رانت و فساد را 
براي بخش خصوصي واقعي كشور آنچنان تنگ و تاريك 
كرده اند كه اگر همچنان كساني از اين در تنگ عبور كنند 

بايد مورد مطالعات روانشناختي قرار گيرند!
مگر عاقلانه اس��ت كه در كش��وري كه حج��م اقتصاد 
زير زمين��ي ح��دود 37 درصد تولي��د ناخالص داخلي 
 آن ب��رآورد مي ش��ود )اندازه گيري اقتص��اد زير زميني

- حسينعلي رجايي و خسرو پيرايي( و با خريد دلار و سكه 
و زمين و... مي توان به سود هاي باد آورده و افسانه اي رسيد 
به دنبال توليد و س��ر و كله زدن با ادارات ماليات و كار و 
تامين اجتماعي و.... رفت؟! همان ادارات و سازمان هايي 
كه كار را ب��راي يك فعال اقتصادي و كارآفرين صنعتي 
آنچنان دشوار كرده و مي كنند كه همين مقام مسوول 
دولتي از خدمات ده��ي در 32 حوزه اعم از تامين مالي، 
مديري��ت واردات و صادرات و بيمه و ماليات و تحقيق و 
توس��عه و... به فعالان اقتصادي و صنعتي خبر مي دهد. 

)همان خبر( 
 واقعيت ماجرا اما چيست؟ واقعيت آن است كه دولت ها 
در طول تاريخ معاصر كش��ورمان هر ي��ك به درجاتي 
و دولت هاي پوپوليس��ت با غلظت بس��يار بيش��تري با 
دخالت هاي نابه جاي خود در فضاي اقتصادي و تحميل 
قيمت هاي دستوري و ممنوعيت هاي صادراتي و وارداتي 
و اجحاف هاي مالياتي و... س��بب زيان ده شدن توليد و 
كسب و كار سالم مي شوند و آنگاه به خيال خود با توزيع 
امتيازاتي اعم از اعطاي تسهيلات كم بهره و انرژي ارزان 
قيمت و ارزپاشي...، سعي مي كنند به اصطلاح اين مشكل 
را برط��رف و توليد و صنعت را س��ودآور نمايند. اما اين 
جريان توزيع رانت ها و امتيازات جز به ايجاد فساد و جمع 
آمدن افراد سودجو در پوشش توليد كننده و صادركننده و 
وارد كننده و... نمي انجامد كه كار اقتصاد و توليد را از آنچه 

كه هست  هم بدتر مي كند.
دولتي كه مي بايس��ت به انجام كارويژه هاي خود يعني 
ايجاد فضاي امن و آرام و ثبات مولفه هاي كلان و فضاي 
غير تورمي با تراز كردن بودجه هاي سنواتي خود بپردازد 
و محيط را براي كارآفرينان و توليد كنندگان واقعي فراهم 
نمايد، به انواع نااطميناني هايي دامن مي زند كه در نهايت 
چاره اي نمي بيند جز آنكه اداره اي در وزارتخانه اي ايجاد 
كند و دفتر و دس��تكي راه اندازد تا به خيال خود مشكل 

را تدبير نمايد !
مش��كل اما در خود دولت هاي محترم اس��ت. چنان كه 
به قول يكي از فعالان صنعتي و اقتصادي شاخص بخش 
خصوصي در همان جلس��ه خطاب به مديركل محترم 
»مساله اين است كه شكاف عميقي ميان دولت و فعالان 
اقتصادي ش��كل گرفته است و كس��ي به دولت اميدي 
ندارد.... مشتري خارجي علاقه اي به كار با شركت هاي 
ايراني ندارد؛ چرا كه ابتدايي ترين راه هاي ارتباطي نظير 
واتس��اپ از دسترس خارج شده اس��ت. ما در مقدمات 
ص��ادرات مانده ايم و ش��ما مي خواهي��د دفتر خدمات 
مديري��ت واردات و صادرات راه اندازي كنيد...« )مهدي 

پورقاضي -  همان جلسه( 
فعالان اقتص��ادي چنان ك��ه بارها گفت��ه و خطاب به 
دولتيان و حكومتيان محترم فرياد زده اند »ما را به خير 
تو اميدي نيست شر مرسان« شايد البته به سبب همين 
موضع گيري هاس��ت كه لازم آمده تحت نظارت دولت 

محترم از »خدمات روانشناختي« بهره مند شوند! 

 حسين حقگو

»تعادل«گزارشميدهد

 خسارت 
 قطعي اينترنت

 به بورس
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 بسته هاي ارزي 
بي فايده

 كالاهاي ايراني 
و بازار عراق

 چند نكته درباب حمايت 
از كسب و كارهاي ديجيتال

 چرايي خروج پاكستان 
از خط لوله صلح

 پرورش را 
از آموزش جدا نكنيم

داستاني در اساطير ملل غربي 
وجود دارد كه در آن پادشاهي از 
2 شياد دعوت مي كند تا لباسي 
برايش بدوزند. اين افراد، بدون 
اينكه لباسي بدوزند، تصويري 
خيالي از يك لباس فوق العاده را 
در ذهن پادشاه فرو مي كنند. در 
روز رونمايي از اين لباس مردم 
مي بينند، پادشاه بدون لباس در ميدان حاضر شده است! 
هيچ كس حرفي نمي زند تا اينكه كودكي ناگهان از واقعيت 
عرياني پادشاه پرده برداري مي كند. اين داستان، روايت همه 
اقتصادهايي است كه بر پايه خيال و رويا فعاليت مي كنند. 
در ادامه برنامه ريزي هاي عجيب پولي و مالي دولت، ديروز 
بانك مركزي اعلام كرد، نه تنها وضع ارزي كشور خوب و 
مطلوب اس��ت، بلكه اوراق ارزي ويژه اي هم تدارك ديده 
شده است تا از طريق آن بتوان تقاضاهاي موجود در بازار را 
كنترل كرد. نسل هاي قديمي تر به ياد دارند كه در گذشته 
بازي هاي فكري وجود داش��ت كه در آن برگه هاي كاغذ 
بي اعتبار و بي ارزشي در حكم پول معرفي مي شد و با اين 
تصور بازي در پهنه يك تخته جريان پيدا مي كرد. افراد اين 
پول هاي بي ارزش را با هم رد و بدل مي كردند تا بازي ادامه 
پيدا كند و بعد از مدتي كه بازي پايان پيدا مي كرد و افراد اين 
كاغذها را در پاكت هاي بازي قرار مي دادند و سر كار خود 
مي رفتند. برخي رفتاره��اي بانك مركزي ايران از همين 
دست بازي ها به نظر مي رسد. بانك مركزي از افزايش اوراق 
ارزي در شرايط تورمي بالا و مشكلات اقتصادي صحبت 
مي كند، بدون اينكه بدان��د با برگه هاي كاغذ بدون اتخاذ 
سياست هاي ارزي و پولي و مالي مناسب هيچ ارزشي ندارند. 
در عين حال ديروز اخباري هم منتشر شد درباره دستگيري 
برخي افراد كه از آنها با عنوان دلالان بازار ارز ياد مي ش��د. 
اين رويكردهاي تكراري، قبلا هم بارها به كرات در فضاي 
اقتصادي كشور تكرار شده است. روز و روزگاري، جمشيد 
بسم الله نامي را دستگيري كردند تا بازار ارز دچار آرامش 
شود. در همان برهه نيز اعلام شد كه شخصي به نام مظلومي 
دستگير شده است، تا بازار طلا از نوسان دور شود. اين دو نفر 
سرنوشت هاي متفاوتي را پيدا كردند، جمشيد بسم الله آزاد 
و مظلومي اعدام شد. اما بازار ارز و طلاي كشور هيچ تفاوتي 
با قبل پيدا نكردند. همچنان اين بازارها به سمت نوسان و 
گراني و التهاب حركت كردند. آيا با اعدام دلال سكه، بازار 
طلا آرام شد؟ آيا با دستگيري جمشيد بسم الله، رشد نرخ 
ادامه در صفحه 6 ارز متوقف شد؟ ... 

كالاهاي ايراني در بازار عراق، 
در سطوح مختلف و به شكلي 
متنوع صادر مي شوند و ما هم 
در سطح دولتي و هم در سطح 
بخش خصوصي به اين كشور 
صادرات داريم. آنچه كه معمولا 
بر عملكرد صادراتي ما به عراق 
تاثير كوتاه مدت مي گذارد نيز 
مربوط به عملكرد صادراتي دولت مي شود. چه در صادرات 
ميعانات و چه در صادرات برق، دولت ما به عراق صادراتي 
دارد كه در ماه هاي مختلف با توجه به ش��رايطي كه به 
وجود مي آيد، امكان ايجاد تغيير در آمارهاي صادراتي را 
دارد ام��ا جز آن، در بازار عراق هيچ اتفاق جديد و مهمي 
براي كالاهاي ايراني رخ نداده و روال كار به طور معمول 
ادامه دارد. آنچه كه مربوط به صادرات كالاهاي مصرفي 
به عراق مي شود، در نهايت مسير خود را طي خواهد كرد. 
شايد در برخي ماه هاي سال مانند فرا رسيدن محرم يا ايام 
اربعين، محدوديت هايي به وجود بيايد اما در نهايت و پس 
از آن، صادرات ما روال عادي خود را طي خواهد كرد. آنچه 
در آمار سال جاري مطرح شده نيز هر چند افتي را نشان 
مي ده��د اما در صورت طي ش��دن روال عادي مي توان 

انتظار داشت كه تا پايان سال اين اعداد جبران شود.
برآوردها نشان مي دهد كه پول ملي عراق توانسته خود 
را تقويت كند و ارزش اين پول در ماه گذشته بيشتر شده 
و پيش بيني مي شود در ماه جاري نيز اين روند ادامه پيدا 
كند. از س��وي ديگر رشد اقتصادي عراق نيز ادامه پيدا 
كرده و همين موضوع بازار اين كشور را گسترش داده 
اس��ت. براي مثال بحث بلك فرايدي در عراق به شدت 
مورد توجه قرار گرفته و به نظر مي رسد بازار خوبي در 
اين حوزه به وجود آمده اس��ت. البته تغييراتي نيز در 
بازار عراق براي ما به وجود آمده است. براي مثال ما به 
عراق صادرات چيپس داشتيم كه اين محصول ضريب 
جذب ۴0 درصدي روغن دارد با ارز ۴200 توماني تامين 
مي شد و از سوي ديگر بذر و كود حمايت هاي كشاورزي 
در تامين سيب زميني مي گرفت. شبيه به مورد صادرات 
شيريني و ش��كلات به پاكستان كه با حمايت هاي ارز 
دولتي انجام مي شد، محصولاتي مانند چيپس نيز حالا 
اگر قصد صادرات داشته باشند، بايد با ارز نيمايي توليد 
كنند كه قطعا شرايط ش��ان را تغيير مي دهد. از اين رو 
شايد ما همچنان در اين حوزه ها مزيت صادراتي داشته 

باشيم اما كار ديگر مانند سابق نيست.

اساسا آيين نامه هاي حمايتي 
در هر ح��وزه اعم از اقتصادي، 
اجتماعي، فرهنگي و... كمك 
مي كند و نياز اس��ت دولت در 
سطح كلان هم اين حمايت ها 
را از بدنه جامعه انجام دهد. در 
يكي از بخش ه��اي آيين نامه 
حماي��ت از كس��ب و كارهاي 
ديجيتال، به تس��هيل صدور مجوز اش��اره شده است و 
افرادي كه به سكوهاي داخلي مي روند داراي مجوز هم 
مي شوند، اين مساله كار را كمي سخت مي كند زيرا در 
فرآيند دريافت مجوز بايد صلاحيت سنجي انجام شود و 
اينكه صرفا هر كسي با قرار گرفتن در پلتفرمي صاحب 
مجوز آن كسب و كار هم شود، به نظر مي رسد كه در آينده 
مي تواند تبعاتي داشته باشد. يكي از شاخص هاي دريافت 
مجوز بررسي صلاحيت فردي و شغلي مجموعه حقيقي 
و حقوقي است كه سبب مي شود اين اتفاق رخ ندهد و در 
نتيجه تعداد زيادي شركت داشته باشيم كه ممكن است 
از هويت واقعي برخوردار نباشند. از ديگر مواردي كه در 
اين آيين نامه به آن اش��اره شده ارايه خدمات پستي در 
كنار سرويس دهنده هاي مجازي است. در اين زمينه بايد 
توجه كرد خدمات پستي كشور ما مقداري فرسوده است و 
ناوگان پستي هم نياز به بازسازي دارد، بنابراين اين سوال 
وجود دارد كه آيا پست مي تواند با اضافه شدن اين مقدار 
كسب و كار، به تنهايي پاسخگو باشد؟ اگر نباشد به نوعي 
لجستيك ما دچار مشكل مي شود و در نتيجه نارضايتي 
هم نزد مردم به عنوان مصرف كننده و شركت هاي مجازي 
به عنوان س��رويس دهنده و اراي��ه كالا به وجود مي آيد. 
مساله مهم ديگر حفظ حريم خصوصي است، ماده ۱۱ 
اين آيين نامه به بحث حفظ حريم خصوصي اشاره كرده 
است، ما بايد اين مساله را درنظر بگيريم زماني كه كاربران 
به پلتفرم هاي داخلي مي روند، مش��خصات ش��خصي 
شركت و كاربران روي آن قرار مي گيرد و متاسفانه برخي 
از كاربران و كسب و كارها به سرويس دهنده هاي دولتي 
اعتمادي ندارند كه بخواهند اطلاعات خود را در آن قرار 
بدهند و به هر حال به نوعي از حريم خصوصي آنها نه صرفا 
از ديد امنيتي بلكه از نظر اقتصادي هم مطرح مي شود. 
زماني ك��ه كاربران در فضاي پلتفرم هاي خارجي مانند 
اينستاگرام فعاليت مي كنند، فضا عمومي است و بعدها 
كاربر مي تواند طبق مقررات ارايه خدمات ماليات را داشته 
ادامه در صفحه 8 باشند ولي زماني كه...  

اخيرا خبر رسيد كه پاكستان 
پس از س��ال ها، صبر و سكوت 
سرانجام تصميم گرفت تا خط 
لوله انرژي ايران را به دليل تداوم 
تحريم ها و fatf رها كند و مسير 
ديگري را براي سرمايه گذاري 
انتخاب كند. واقع آن است كه 
پاكستان اين دريافت را داشته 
كه ايران نمي تواند برايش ش��ريك خوبي در حوزه گازي 
باشد. ايران با مشكل كمبود توليد گاز روبه رواست. اين در 
حالي است كه ايران اگر بزرگ ترين كشور در حوزه ذخاير 
گازي نباشد، دومين كش��ور بزرگ در اين حوزه است. اما 
ايران سهمي از تجارت جهاني گاز ندارد. سهم ايران بسيار 
كم است و كمي بيش از ۱درصد و غير قابل توجه است. در 
واقع ايران هر اندازه كه گاز توليد مي كند، آن را مصرف هم 
مي كند. جدا از بحث اقتصادي، از منظر سياسي نيز ايران 
مشكلات فراواني دارد، ضمن اينكه در بخش توسعه هم 
ايران با تنگناهاي فراواني روبه رواس��ت. بر همين اساس 
پاكستان احساس كرده از ايران آبي براي او در حوزه انرژي 
گرم نمي ش��ود و به سمت س��اير احتمالات رفته است و 
طرف هاي تجاري دست به نقدتري را پيدا كرده است؛ واقع 
آن است. اما اين رويگرداني در حوزه اقتصاد انرژي فقط به 
پاكستان ختم نمي ش��ود. قطر نيز اخيرا قرارداد بزرگي با 
چين منعقد كرده كه درآمدهاي گازي سالانه اين كشور 
را به بيش از ۱00ميليارد دلار در پارس جنوبي مي رساند. 
برداشت تجمعي قطر در پارس جنوبي بسيار بيشتر از ايران 
است، اما ايران برداشت تجمعي بسيار كمتري دارد. قرارداد 
قطر ب��ا چين براي 60ميليارد دلار س��رمايه گذاري براي 
27سال اس��ت. اهميت قرارداد در اين است كه قطر يك 
شريك استراتژيك بسيار قوي تدارك مي بيند و شركاي 
راهبردي خود را پرش��مار تر و متنوع تر مي كند. از سوي 
ديگر كشور چين هم مدت هاست كه متوجه خاورميانه 
شده است. قبلا چين متوجه عربستان بود و امروز قطر را 
نيز به ليست شركاي زيربنايي خود اضافه كرده است. همه 
اين تحركات قاعدتا بايد براي ايران پيام هاي خاصي داشته 
باشد، پيام هايي كه كمتر مورد توجه قرار مي گيرد. قطر به 
همان نسبت كه از ما از منظر توسعه اي جلوتر است و همه 
شركت هاي قدرتمند در حوزه تكنولوژيكي را به كار گرفته 
است، در بخش سرمايه گذاري نيز گام هاي بلندتري برداشته 
است. قطر تكنولوژي روز را براي توسعه زيرساخت هايش به 
ادامه در صفحه 6 كار مي گيرد اما... 

خلاقيت تعاري��ف زيادي دارد 
و بس��ته به ديدگاه ف��رد، براي 
هركس��ي مي توان��د معان��ي 
مختلفي داشته باشد. يكي از 
تعريف هاي خلاقيت، داشتن 
توانايي تبديل ايده هاي تخيلي 
جديد ب��ه واقعيت اس��ت. اما 
مساله اينجاست كه چرا برخي 
از كودكان كه از نظر والدين ي��ا حتي اطرافيان كودكان 
خلاقي به ش��مار مي آيند، در مورد آموزش دورس خود 
در مدرسه با مشكل مواجه مي شوند. اين سوالي است كه 
بس��ياري از والدين با آن مواجه اند. مساله مهم كه در اين 
زمينه بايد به آن توجه كنيم، نحوه برخورد با خلاقيت هاي 
كودكان است. در واقع وقتي كودك از فضاي كودكستان 
جدا شده و به مدرسه وارد مي شود، اين جابه جايي مي تواند 
تا حدودي ذهن او را متلاطم كن��د، اين تلاطم وقتي به 
آرامش مي رسد كه او فضاي كنجكاوي و خلاقيتي را كه 
به آن احتياج دارد در مدرسه پيدا كند. در واقع از اينجا به 
بعد همه چيز براي كودكان خلاق كه وارد مدرسه شده و 
تبديل به دانش آموز شده اند، به نوع برخورد معلم بستگي 
دارد. اين دسته از بچه ها به طور ذاتي نكته سنجي و ريز بيني 
خاصي دارند. به همين خاطر آنها كوچك ترين رفتارها و 
بازخوردهاي معلم را مي بينند و مورد تجزيه و تحليل قرار 
مي دهند. به همين خاطر يك برخورد اشتباه از طرف معلم 
مثل ناديده گرفتن، داد زدن، تحقي��ر و... مي تواند حس 
خلاقيت و استعداد در دانش آموز را نابود كند. در مقابل، 
ارتباط صحيح بين معلم و دانش آموز مي تواند زمينه بروز 
و رشد خلاقيت در دانش آموز را تقويت كند. به اين ترتيب 
مي بينيم كه معلمان نقش بسيار مهمي در بروز خلاقيت 
دانش آموزان ايفا مي كنند و مي توانند در رشد آنها تاثير 
بسزايي داش��ته باش��ند. در واقع معلم در مواجهه با يك 
دانش آموز خلاق بايد اصولي را رعايت كند، مثلا دادن حس 
استقلال به دانش آموز در فرآيند يادگيري. به اين ترتيب كه 
معلم نبايد چگونه فرا گرفتن نكات درسي را به او آموزش 
بدهد، بلكه بايد او را براي اينكه از چه روشي براي يادگيري 
استفاده مي كند، آزاد بگذارد، اين مساله باعث مي شود تا 
دانش آموز انگيزه پيدا كند تا بهترين خود را به معلمش 
نش��ان دهد و در همين پروسه يادگيري است كه ممكن 
است بهترين ايده ها در ذهن او نقش گرفته و به منصه ظهور 
برسد. مساله مهم ديگر قضاوت نكردن دانش آموزان است، 
ادامه در صفحه 6 شما وقتي دانش آموز خود را... 

سميه تاجفرفرزين سوادكوهيكيوان نقره كارعلي شريعتيآلبرت بغزيان
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روز 28 شهريور ماه بود كه اينترنت ايران قطع شد و 
نت بلاكس نيز اين قطعي و اختلال اينترنت را تاييد 
كرد. اين قطعي اينترنت باعث شده كه اقتصاد كشور به 
خطر بيفتد و به نوعي اقتصاد و كسب و كارهاي مردم 
با زيان س��نگيني مواجه ش��دند كه اين زيان ها قابل 
جبران يا كتمان نيست. سال هاي گذشته نيز قطعي 
اينترنت داش��تيم اما امس��ال قريب به 70 روز است 
كه اينترنت قطع ش��ده و اختلال دارد و اين موضوع 
شركت هاي بورسي را با زيان سنگين مواجه مي كند. 
اگر اين قطعي اينترنت در ش��رايط بهتري بود يعني 

بورس شرايط عادي داشت آن زمان شركت هاي زيان 
كمتري متحمل مي شدند اما اكنون شرايط فرق دارد و 
هر روز زيان صنايع بيشتر مي شود. قطعي و فيلترينگ 
اينترنت موجب ش��ده تا نااطميناني براي بنگاه هاي 
اقتصادي به سمي مهلك تبديل شود كه نتيجه اين امر 
تنها به ترس سرمايه گذاران براي ورود به بازار سرمايه 
منجر مي شود. آمارهاي رسمي بانك مركزي حاكي 
از آن است كه 3.3 درصد توليد ناخالص ملي به صورت 
مستقيم به اقتصاد حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات 
صفحه 4 را بخوانيد گره خورده است.  



جواد هاشمي |
 هرچند س��ابقه ابتدايي طراحي و اج��راي برنامه هاي 
توسعه در ايران به پيش از پيروزي انقلاب اسلامي ايران 
باز مي گ��ردد اما بالاترين تمركز بر طراحي و اجراي اين 
برنامه ها، به دهه هاي اخير و اجراي برنامه هاي شش گانه 
توسعه باز مي گردد. اين برنامه ها كه از سوي دولت هاي 
مختلف طراحي و اجرايي شده، هر يك شرايط خاص خود 
را داشته اند. برآوردهاي كلان نشان مي دهد كه در سال ها 
و دوره هاي��ي كه دولت ها به منابع مالي و درآمدي مانند 
فروش نفت دسترسي داشته اند، بخش قابل توجهي از 
برنامه هاي توسعه به مرحله اجرا رسيده و در مقابل هرگاه 
محدوديت هاي بيشتر شده، در كنار اهداف كوتاه مدت، 
اهداف بلندمدت نيز در مرحله اجرا به مشكل برخوردند.

در واقع يكي از اصلي ترين اهدافي كه در تمام برنامه هاي 
توسعه به آن اشاره شده اما در اجرا با مشكل مواجه شده، 
موضوع كوچك س��ازي دولت بوده اما عملا هنوز بخش 
بزرگ��ي از اقتصاد اي��ران در اختيار دولت اس��ت و همين 
موضوع آينده برنامه هفتم توس��عه را نيز تحت الش��عاع 
قرار داده است. بر اس��اس برنامه ريزي اعلام شده از سوي 
مجلس، در هفته هاي آينده ابتدا كار بررسي برنامه هفتم 
توسعه آغاز خواهد شد و سپس نمايندگان بر اساس اين 
برنامه بالادستي نسبت به نهايي كردن بودجه 1402 اقدام 
خواهند كرد.  به اين ترتيب دولت بايد در هفته ها و روزهاي 
پيش رو متن قانون هفتم را نهايي كند و سپس نمايندگان 
آن را به قانون بدل كنند. روز گذش��ته اما سازمان برنامه 
و بودجه اعلام كرد كه رييس جمهوري بخش��نامه خط 
مشي ها و چارچوب كلان برنامه هفتم توسعه را ابلاغ كرده 
است. در اين متن رييسي بخش��ي از اهداف كلان برنامه 
هفتم توسعه و تغييرات لازم براي رسيدن به اين اهداف را 
اعلام كرده و به اين ترتيب طرح دولت سيزدهم براي پنج 
ساله آينده اقتصاد ايران را تشريح كرده است. در مقدمه اين 
بخشنامه آمده: از آنجا كه دوره برنامه پنج ساله ششم توسعه 
در سال گذشته به اتمام رسيده بود، سازمان برنامه و بودجه 
كش��ور به محوريت موسسات پژوهشي وابسته به خود از 
آبان ماه سال 1400 بر پايه سند تحول دولت مردمي، انجام 
مطالعات و بررسي ها و محاسبات برنامه هفتم توسعه را آغاز 
و تلاش كرد در تدوين مطالعات و انجام محاسبات از نظرات 
دانش��گاهيان و صاحب نظران و فعالان بخش خصوصي 
بهره مند شود. حاصل اين كار تمهيد مقدات و تدوين بيش 
از ۳0 گزارش كارشناسي بود كه همراه با اين بخشنامه در 
دسترس همگان قرار مي گيرد. با ابلاغ سياست هاي كلي 
برنامه هفتم در تاريخ بيس��ت و يكم شهريور سال جاري، 
ستاد تدوين برنامه به مسووليت سازمان برنامه و بودجه 
كش��ور و با حضور وزراي دستگاه هاي فرابخشي و رييس 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي، روساي 
اتاق بازرگاني، صنعت، معدن و كش��اورزي و اتاق تعاون و 
نماينده سند تحول دولت مردمي و مديران و كارشناسان 
سازمان برنامه و بودجه تشكيل گرديد و چارچوب كلي و 
خط مشي هاي برنامه هفتم به تصويب اين ستاد رسيد و 

متعاقباً در شوراي اقتصاد مطرح و مصوب گرديد تا بر پايه آن 
و با دريافت نظرات دستگاه هاي اجرايي فرآيند تدوين برنامه 
استمرار يابد.برنامه هفتم توسعه به عنوان چهارمين برش 
از سند چشم اندازه 20 ساله كشور، اولين برنامه در راستاي 
تحقق بيانيه گام دوم انقلاب اسلامي و اولين برنامه اي است 
كه براي تحقق عدالت در پهنه س��رزمين اسناد مصوب 
آمايش را مبناي نگرش يكپارچه به سرزمين قرار داده و با 
رويكرد مساله محوري به موضوعات كليدي توجه و تمركز 
جدي نم��وده و در اين برنامه به دليل وجود س��ند تحول 
دولت مردمي، برنامه هاي اولويت دار دولت، مشخص و قابل 
استناد در برنامه است. بررسي و آسيب شناسي برنامه هاي 
شش گانه توسعه بعد از انقلاب به مخاطبان مي آموزد كه 
نبود درك مشترك ميان برنامه ريزان، سياست گذاران و 
مجريان از مفاهيم و راه حل ها، حاكميت روش هاي متمركز 
و غيرمشاركتي در تدوين و اجراي برنامه هاي توسعه، نبود 
سازوكار حل تعارض منافع بين بازيگران و كنشگران توسعه 
س��رزميني، با ثبات در نظر گرفتن شرايط و عدم توجه به 
سناريوهاي احتمالي در آينده، نداشتن برنامه عملياتي 
در پيوند با برنامه مصوب، وجود جهت گيري هاي بخشي، 
منطقه اي و محلي در تصويب برنامه ها، تكيه مفرط بر منابع 
دولتي و عدم توجه به ظرفيت ها و منابع داخلي و خارجي، 
ضعف شديد سازوكارهاي نظارتي و انگيزشي، عدم توجه 
به نظام اصلاح و تعديل در سياست ها، اهداف و برنامه هاي 
اجرايي بعد از نظارت و ارزيابي، كم توجهي به اسناد آمايش 
سرزمين، از آسيب هاي جدي برنامه هاي توسعه قبلي بوده 
اس��ت.در ادامه اين متن، به مشكلات و محدوديت هايي 
اشاره شده كه برنامه هفتم توسعه تحت تاثير آن قرار گرفته 
يا خواهد گرفت. دولت سيزدهم در حالي اقدام به تدوين 
برنامه هفتم توس��عه مي نمايد كه جهان تجربه بيماري 
همه گير كرونا را پشت سر گذاشته است و اقتصاد جهاني 
متأثر از جنگ روس��يه و اوكراين شده است. همه گيري 
وي��روس كرونا و كمبود اوليه دارو و تجهيزات پزش��كي و 
خشكسالي هاي ممتد و كمبود غذا و انرژي باعث شد كه 
كشورهاي توليدكننده، هر چه بيشتر به فكر تأمين اين 

اقلام براي مصارف كشورهاي خود باشند و با ذخيره سازي و 
ممانعت از صدور آنها موجبات تزلزل در مباني جهاني سازي 
را فراهم كنند. به هم خوردن مباني نظري جهاني سازي و 
افزايش قيمت مواد غذايي و انرژي و استفاده نظام سلطه از 
ابزارهاي تحريم براي فشار به اقتصاد ساير كشورها، باعث 
شد بسياري از كش��ورها به سمت نظم اقتصادي و بلوك 
بندي هاي جديد اقتصادي س��وق داده شوند. نظام هاي 
حاكم بر نظم جهاني و منطقه اي در حال كشمكش و تحول 
اساسي است. كشاكش راهبردهاي غرب و شرق و بازآرايي 

پيمان هايي مانند ناتو و شانگهاي يكي از اين نشانه هاست.
منطقه غرب آسيا نيز به دليل وجود منابع سرشار انرژي 
و بازار مصرف گسترده آن، ميداني براي حضور و مداخله 
و تقابل قدرت هاي بزرگ شده است و كل منطقه همواره 
متأثر از اين كشمكش ها است. در اين ميان كشور جمهوري 
اسلامي ايران با پايبندي به اصول و استقلال سياسي خود 
متحمل بيشترين فشارها از س��وي بيگانگان بوده است. 
تحريم هاي ظالمانه بي ش��مار از سوي غرب نشان دهنده 
اين فشارها است. كشور جمهوري اسلامي ايران با رويكرد 
س��ازنده و تعامل موثر با كش��ورهاي جهان و به خصوص 
كشورهاي همسو و خاصه كشورهاي همسايه از يك سو 
و اس��تفاده از موقعيت ژئوپليتيك و مزيت هاي نس��بي و 
سرزميني خود از سوي ديگر مي تواند با ايفاي نقش موثر 
منطقه اي و جهاني، جايگاه اقتصادي خود را تقويت نموده 
و چشم انداز مثبت اقتصادي براي سال هاي آتي ايجاد كند.

پس از مطرح كردن محدوديت ها و مشكلات، دولت در ادامه 
راهبردهاي كلان اين برنامه را تشريح كرده است. ارتقاي 
بهره وري از طريق رانت زدايي، دانش بينان نمودن رسوخ 
فناوري و هوشمندسازي در فعاليت هاي اقتصادي، ارتقاي 
سرمايه گذاري با مش��اركت حداكثري بخش خصوصي 
و تعاوني در اقتصاد و افزايش س��رمايه گذاري خارجي در 
ايران، ايج��اد فرصت هاي برابر براي فعالي��ن اقتصادي از 
طريق بهبود محيط كسب و كار، تعامل با كشورهاي هدف 
و توسعه صادرات غيرنفتي، كاهش انحصار و مداخلات دولت 
در اقتصاد و افزايش رقابت و شفافيت، استقرار نظام تدبير 

شايسته از طريق تمركز دولت بر تنظيم گري و تسهيل گري 
و افزايش پاس��خگويي، حذف نهادهاي ناكارآمد و گذار به 
استقرار نهادهاي توسعه گرا و فراگير، ارتقاي مديريت سرمايه 
انساني و افزايش سرمايه اجتماعي و ارتقاي عدالت سرزميني 
از طريق رعايت ملاحظات آمايشي و فضايي در طراحي و 
تنظيم برنامه ها بخشي از برنامه هاي اعلام شده در اين حوزه 
است. با اتكاء به تجارب حاصله و تأكيدات مقام معظم 
رهبري و همچنين بر پايه سياست هاي كلان ابلاغي 
بايد بر موضوعات خاص تمركز جدي نمود و برنامه 
هفتم به ص��ورت ويژه به موضوعات كليدي بپردازد. 
اين موضوعات براي برنامه هفتم توسعه عبارتند از: 

1. ثب��ات اقتص��ادي و كنترل ت��ورم ب��ا تأكيد بر: 
اصلاحات ساختاري بودجه، اصلاحات نظام بانكي، 

بهبود فضاي كسب  وكار
2. رشد اقتصادي عدالت محور با رويكرد ارتقاي بهره وري با 
تأكيد بر: انرژي، زنجيره ارزش صنايع معدني و پتروشيمي، 
مسكن، اقتصاد دريامحور، اقتصاد ديجيتال، قطب هاي 

منطقه اي توليد و تجارت و ترانزيتي
۳. امنيت غذايي

4. صندوق هاي بازنشستگي و تأمين اجتماعي
۵. حكمراني يكپارچه منابع و مصارف آب

دس��تگاه هاي اجراي��ي متولي موضوع��ات كليدي فوق 
موظفند بر پايه دس��تورالعمل ابلاغي از س��وي سازمان 
برنامه و بودجه كش��ور نسبت به تهيه برنامه عملياتي هر 
يك از اين موضوعات اقدام نمايند تا پس از تأييد سازمان 
برنامه و بودجه همراه با برنامه هفتم تقديم مجلس شوراي 
اسلامي ش��ود. به اين ترتيب دولت، طرح كلي خود براي 
برنامه توسعه را اعلام و نهايي كرده است. در اين چارچوب، 
البته تنها اقتصاد مطرح نيست. آنطور كه در بخش پاياني 
بخشنامه رييسي آمده، ضمن تأكيد بر موضوعات اقتصادي 
توجه به موضوعات اجتماعي و فرهنگي نيز حائز اهميت 
فراوان است. به خصوص اعتلاي فرهنگ عمومي در جهت 
تحكيم سبك زندگي اسلامي، تحكيم نهاد خانواده و رفع 
موانع رشد و شكوفايي بانوان، افزايش نرخ باروري و مواليد، 
ارتقاي نظام س��لامت، توجه به فضاي مجازي و تكميل و 
توسعه ش��بكه ملي اطلاعات، تقويت كارايي و اثربخشي 
رسانه ملي، شتاب پيش��رفت و نوآوري علمي و فناوري و 
تجاري، روزآمدسازي و ارتقاي نظام آموزشي و پژوهشي، 
تقويت ديپلماسي رسمي و عمومي، تحول در نظام اداري، 
تقويت بنيه دفاعي و پدافند غيرعامل، روزآمدسازي سند 
تحول قضايي، تحقق برنامه ها و اسناد و مصوبات آمايش 
سرزمين، فعال سازي مزيت هاي جغرافيايي- سياسي 
كشور بايد در چارچوب سياست هاي ابلاغي برنامه هفتم 
مورد توجه قرار گيرند. با ابلاغ بخشنامه، حالا چند گام تا 
نهايي شدن برنامه هفتم توسعه باقي مانده است. از سويي 
دولت بايد متن پيشنهادي خود را نهايي كند و سپس 
نمايندگان مجلس با بررسي آن اقدام به قانوني كردن 
اين متن كنند تا از سال آينده دولت بر اساس يك برنامه 
پنج ساله جديد در اقتصاد ايران فعاليت خود را كليد بزند.
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شماري از افراد دستگير شده
در وقايع اخير آزاد شدند

دادستان تهران گفت: در پي دستور رييس قوه قضاييه 
4۶ زنداني كه شرايط ارفاق قانوني را داشتند آزاد شدند.

دستورالعمل حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي 
در پي پيروزي شورانگيز و بازي غيرتمندانه ملي پوشان 
تيم ملي فوتبال كشورمان و شعف و شادماني پديد آمده 
در سراسر ايران اسلامي خطاب به مراجع و مراكز ذيربط 
قضايي صادر شد. در دستور رييس دستگاه قضا خطاب 
به مراجع و مراكز ذيربط قضايي آمده بود: نسبت به آن 
دسته از زندانيان كه شرايط بهره مندي از ارفاقات قانوني 
را دارا مي باش��ند، نهايت مس��اعدت و معاضدت انجام 
گيرد و مقدمات آزادي و بازگش��ت آنها به آغوش گرم 
خانواده هاي شان در اولين فرصت ممكن فراهم شود.يك 
روز پس از صدور اين دستور، دادستان تهران از بررسي 
پرونده 4۶ زنداني كه ش��ماري از آنها از اغتشاشگران 
وقايع اخير بوده اند خبر داد.علي صالحي در تشريح اين 
خبر گفت: پس از دستور روز گذشته رييس قوه قضاييه 
پرونده شماري از افرادي كه شرايط بهره مندي از ارفاقات 
قانوني را دارا بودند مورد بررسي قرار گرفت و 4۶ نفر كه 
شماري از آنها در جريان اغتشاشات اخير تهران دستگير 
شده بودند با مساعدت و معاضدت انجام شده از زندان 
آزاد شدند.دادستان تهران تصريح كرد: نسبت به بررسي 
پرونده  افرادي كه در جريان اغتشاشات اخير بازداشت 
ش��ده بودند و ش��رايط ارتكاب جرم آنها اجازه مي داد 
مس��اعدتي در مورد آنها صورت پذيرد، موضوع مورد 
بررسي قرار گرفت و اين افراد با قرار تامين مناسب آزاد 
شدند.در دستور رييس دستگاه قضا تصريح شده كه 
بديهي است كساني كه در قضاياي اخير مرتكب جنايت 
شده و مدافعان امنيت مردم را شهيد و مجروح كردند 
و اموال مردم را به آتش كش��يدند و قرآن را سوزاندند، 
قابل اغماض و بخشش نيستند و براي عناصر و مسببان 

اصلي اغتشاشات اخير، هيچ جاي ارفاق وجود ندارد.

اتهام فساد في الارض
براي توماج صالحي

ريي��س كل دادگس��تري اس��تان اصفه��ان از صدور 
كيفرخواست توماج صالحي به اتهام افساد في الارض، 
فعاليت تبليغي عليه نظام، تشكيل و اداره دسته جات 
غيرقانوني به قصد برهم زدن امنيت كشور، همكاري با 
دولت متخاصم عليه جمهوري اسلامي و نشر اكاذيب 
و تش��ويش اذهان عمومي از طريق فض��اي مجازي و 
تحريك و ترغيب افراد به اعمال خشونت آميز خبر داد. 
حجت الاسلام جعفري رييس كل دادگستري استان 
اصفهان در رابطه با جزييات پرونده توماج صالحي گفت: 
هفته گذشته كيفرخواست پرونده توماج صالحي صادر 
و ب��ه دادگاه هاي عمومي و انقلاب اصفهان ارجاع ش��د 
اما هنوز جلسات دادگاه برگزار نش��ده است.وي افزود: 
توماج صالحي به افساد في الارض از طريق نشر اكاذيب 
به صورت گسترده به نحوي كه موجب خسارات عمده 
گرديده است، فعاليت تبليغي عليه نظام، تشكيل و اداره 
دسته جات غيرقانوني به قصد برهم زدن امنيت كشور، 
همكاري با دولت متخاصم عليه جمهوري اسلامي و نشر 
اكاذيب و تشويش اذهان عمومي از طريق فضاي مجازي و 
تحريك و ترغيب افراد به اعمال خشونت آميز متهم است.

رييس كل دادگستري استان اصفهان گفت: بخشي از 
اتهامات توماج صالحي در دادگاه عمومي و بخشي ديگر 
در دادگاه انقلاب اصفهان مورد رسيدگي قرار مي گيرد.

روز گذش��ته خبري مبني بر برگ��زاري دادگاه توماج 
صالحي در فضاي مجازي منتش��ر شده بود.طبق ماده 
2۸۶ قانون مجازات اس��لامي مصوب 1۳۹2 »هركس 
به طور گسترده، مرتكب جنايت عليه تماميت جسماني 
افراد، جرايم عليه امنيت داخلي يا خارجي كشور، نشر 
اكاذيب، اخلال در نظام اقتصادي كشور، احراق و تخريب، 
پخش مواد سمي و ميكروبي و خطرناك يا داير كردن 
مراكز فساد و فحش��ا يا معاونت در آنها گردد به گونه اي 
كه موجب اخلال شديد در نظم عمومي كشور، ناامني 
يا ورود خسارت عمده به تماميت جسماني افراد يا اموال 
عمومي و خصوصي، يا سبب اشاعه فساد يا فحشا در حد 
وسيع گردد مفسد في الارض محسوب و به اعدام محكوم 
مي گردد.« در تبصره اين ماده نيز آمده اس��ت: »هرگاه 
دادگاه از مجموع ادله و شواهد قصد اخلال گسترده در 
نظم عمومي، ايجاد ناامني، ايراد خسارت عمده يا اشاعه 
فساد يا فحشا در حد وسيع يا علم به موثر بودن اقدامات 
انجام شده را احراز نكند و جرم ارتكابي مشمول مجازات 
قانوني ديگري نباشد، با توجه به ميزان نتايج زيانبار جرم، 

به حبس تعزيري درجه پنج يا شش محكوم مي شود.«

به غرب هشدار داده بودم 
كه زمستان در پيش است

مشاور رس��انه اي تيم مذاكره كننده هسته اي ايران با 
اش��اره به بحران انرژي كه هم اكنون اروپا با آن مواجه 
است، در توئيتر نوشت: پيش تر به غربي ها هشدار داده 
بودم كه زمستان در راه است. محمد مرندي كارشناس 
و مشاور رسانه اي تيم مذاكره كننده هسته اي ايران در 
حس��اب كاربري خود در توئيتر با بازنشر صفحه اول 
نشريه اكونوميس��ت كه در شماره جديد آن مقاله اي 
درباره بحران انرژي در اروپا همزمان با فرارسيدن فصل 
سرما در اين قاره نوشته شده است، به طور تلويحي گفت 
كه غرب مي توانس��ت از فرصت مذاكرات هسته اي با 
ايران براي حل بحراني كه هم اكنون با آن مواجه است، 
اس��تفاده كند. وي در پيام خود نوش��ت: ليبرال هاي 
ايراني طرفدار غرب عصباني هستند زيرا من در جريان 
مذاكرات هسته اي در وين به غربي ها هشدار دادم كه 
زمستان در راه است. پاسخ صادقانه من به جنگ رواني 
آنها. مرندي ادامه داد: نخبگان/مذاكره كنندگان غربي 
مدعي بودند كه ايران به توافق نياز دارد اما آنها مي توانند 
بدون توافق ه��م به كار خود ادام��ه دهند.هفته نامه 
اكونوميست در مقاله اي در شماره جديد خود با عنوان 
»منجمد شده« هشدار داده اس��ت كه اروپا با بحران 
پايدار انرژي و ژئوپليتيك مواجه اس��ت، شرايطي كه 
اروپا را تضعيف و موقعيت جهاني آن را تهديد مي كند.

نرخ تورم براي
دهك هاي مختلف اعلام شد

طبق اعلام مركز آمار، نرخ تورم كل كشور در آبان امسال 
44 درصد است كه در دهك هاي مختلف هزينه اي در 
اين بازه زماني ٤١.٧ درصد براي دهك - دهم تا ٥٠.٢ 
درصد براي دهك  اول نوسان دارد.محدوده تغييرات 
تورم 12 ماهه در گروه عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها 
و دخانيات« بين ٦٠.٥ درصد براي دهك هشتم تا ٦٤.٦ 
درصد براي دهك  اول است.همچنين اطلاع مذكور در 
مورد گروه عمده »كالاهاي غير خوراكي و خدمات« 
بين ٣٢.٩ درصد براي دهك چهارم، پنجم و شش��م 
تا ٣٦.٦ درصد براي دهك دهم اس��ت. بر اساس اعداد 
مربوط به تورم در ميان دهك هاي مختلف هزينه اي، 
فاصله تورمي دهك ها در اين ماه به ٨,٥ واحد درصد 
رسيد كه نسبت به ماه قبل )٧.٩ واحد درصد( ٠.٦ واحد 
درصد افزايش داشته است. فاصله تورمي در گروه عمده 
»خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« نسبت به ماه 
قبل ٠.٧ واحد درصد افزايش داشته است و در گروه 
عمده »كالاهاي غير خوراكي و خدمات« نسبت 

به ماه قبل ٠.٢ واحد درصد افزايش داشته است.

اهداف برنامه هفتم توسعه 
مشخص تر شود

علي قنبري، كارش��ناس مس��ائل اقتصادي اظهار كرد: 
موضوعات كليدي و اهداف مشخص شده در برنامه بسيار 
خوب و ايده آل اس��ت. وي ادامه داد: در ش��رايط كنوني 
مهم ترين ماموريت و هدف دولت بايد ايجاد ثبات اقتصادي 
و آرامش اقتصادي باشد تا با تعادل در اين حوزه در عرصه 
داخلي و خارجي بتواند كشور را اداره كند. اين كارشناس 
مسائل اقتصادي با بيان اينكه در شرايط كنوني دولت بايد 
اولويت خود را در وهله نخست تدوين و تصويب برنامه هفتم 
توسعه بداند، گفت: حتي اگر بودجه سال آينده با تاخير به 
مجلس شوراي اسلامي ارايه شود و به تصويب برسد دولت 
در ابتدا بايد برنامه هفتم توسعه را در اولويت خود قرار دهد، 
چرا كه بودجه اي كه برنامه و سند بالادستي نداشته باشد 
بدون هدف خواهد بود و منابع و مصارف آن مش��خص 
نيست. قنبري تاكيد كرد: اينكه گفته مي شود دولت بايد 
اهداف و موضوعات كليدي مدنظرش را به صورت كمي در 
بخشنامه و تدوين برنامه هفتم توسعه مورد اشاره و تاكيد 
قرار دهد؛ يعني اينكه اگر دولت هدف و موضوع كليدي 
اولش ثبات اقتصادي و كنترل تورم با تاكيد بر اصلاحات 
ساختاري بودجه، اصلاحات نظام بانكي و بهبود فضاي 
كسب و كار باشد بايد آن را به صورت اهداف كمي مطرح 
كند يعني اينكه بگويد در سال اول تا سال پاياني برنامه 
هفتم توسعه مي خواهد تورم را روي چه اعدادي كنترل 
كند يا اينكه رشد اقتصادي و سرمايه گذاري در اين سال ها 
دقيقا تا چه اعداد و ارقامي بهبود پي��دا خواهد كرد. وي 
اضافه كرد: از سوي ديگر دولت مي توانست سال اول برنامه 
هفتم را به عنوان بودجه سال آينده تقديم مجلس شوراي 
اسلامي كند يا اينكه لايحه بودجه را ديرتر براي تصويب به 
مجلس بفرستد. قنبري با بيان اينكه اهداف ايده آل و كلي 
در برنامه هاي اقتصادي قابليت عملياتي شدن ندارند، اظهار 
كرد: اگر اهداف كمي در برنامه هفتم توسعه مشخص شود 
مي توان آنها را انجام داد و ارزيابي كرد و در همين راس��تا 
بودجه هم نمي تواند وسيع و گسترده باشد و بايد اهداف 
چندگانه قابل تحققي داشته باشد. اين كارشناس مسائل 
اقتصادي گفت: يكي ديگ��ر از مواردي كه دولت بهتر 
است در تدوين بخشنامه برنامه هفتم توسعه كشور به 
آن دقت كند اين است كه اهداف كمي مشخص شده با 
چه حساب و كتاب و از چه طريقي تحقق پيدا مي كند. 
به عنوان مثال اگر دولت مي خواهد تورم را روي عددي 
مشخص يا رشد اقتصادي و سرمايه گذاري را به صورت 
كمي تعيين كند بايد بگوي��د از چه طريقي و چگونه 
مي خواهد اين كار را انجام دهد، چرا كه به عنوان مثال 
س��رمايه گذاري و رشد آن چه از طريق منابع داخلي و 
چه خارجي عامل تاثيرگذار و رشد اقتصادي، كنترل 
تورم، رشد درآمد ناخالص ملي و رشد درآمد افراد است. 
بنابراين بايد عواملي مانند ثبات سياسي و اجتماعي در 
داخل و خارج كه سبب مي شود اين اتفاق يعني ثبات 
اقتصادي و كنترل تورم محقق شود نيز در برنامه هفتم 

توسعه و بخشنامه آن مورد اشاره و تاكيد قرار بگيرد.

بهبود دومين اقتصاد بزرگ جهان 
پرچالش شد

سود صنعتي چين بيشتر كاهش مي يابد زيرا مشكلات 
كوويد-1۹ بر اقتصاد تأثير مي گذارد. شركت هاي صنعتي 
چين در دوره ژانويه تا اكتبر با ش��عله ور ش��دن شيوع 
كوويد-1۹ و اعمال محدوديت هاي ويروس جديد مانند 
قرنطينه هاي هدفمند كه فعاليت اقتصادي را كاهش داده 
است، شاهد كاهش بيشتر سود بودند. سود صنعتي در 10 
ماهه اول سال 2022 نسبت به سال قبل ۳ درصد كاهش 
يافت. داده هاي اداره ملي آمار چين در امروز يكشنبه )2۷ 
نوامبر( نشان داد كه اين در مقايسه با كاهش 2.۳ درصدي 
براي ژانويه تا سپتامبر است. اين دفتر از ماه جولاي ارقام 
ماهانه مستقلي را گزارش نكرده است. سود 22 بخش 
از 41 بخ��ش عمده صنعتي چين كاه��ش يافت. اين 
دفتر در بيانيه اي اعلام كرد كه شيوع اخير اپيدمي هاي 
داخلي خطر ركود اقتصادي جهاني را تشديد كرده است 
و شركت هاي صنعتي با فشار بيشتري روبرو هستند. 
داده هاي بد براي دومين اقتصاد بزرگ جهان همچنين 
نشان دهنده بحران پرداخت بدهي در بخش املاك اين 
كشور و كاهش شديد هزينه هاي مصرف كننده است. 
سود توليدكنندگان در 10 ماهه اول 1۳.4 درصد كاهش 
داشت كه اندكي كمتر از كاهش 1۳.2 درصدي در ژانويه 
تا سپتامبر بود. ژو مائوهوا، تحليلگر بانك اوربرايت چين 
گفت: سودهاي صنعتي همچنان تحت فشار قرار گرفتند 
زيرا قيمت ها به دليل تقاضاي ضعيف داخلي كلي كاهش 
يافت و هزينه هاي ورودي در برخي از بخش هاي توليدي 
بالا باقي ماند. بخش هايي كه شديدترين كاهش را نشان 
مي دهند ش��امل صنعت نفت، زغال س��نگ و فرآوري 
سوخت مي شد كه سود آن ۷0.۹ درصد كاهش يافت و 
اين در مقايسه با كاهش ۶۷.۷ درصدي در ۹ ماه اول است.

از آرزوهاي بزرگ تا ناكامي هاي چند باره

رييس جمهور: 

رييس مجلس: 

بخشنامه  برنامه  هفتم  توسعه  كشور  ابلاغ  شد

تبديل سواحل مكران به مراكز اقتصادي از اولويت هاي دولت است

توفان حوادث كوه مستحكم بسيج را تكان نمي دهد

رييس جمه��ور خدمتگزاري به مردمي كه دش��من را در 
توطئه اخير هم ناكام گذاشتند افتخاري براي دولت دانست 
و تأكيد كرد: دشمن انواع توطئه ها را عليه ملت ايران به كار 
بست اما اين ملت از همه اين توطئه ها سربلند بيرون آمد و 
امروز به همه عالم اعلام مي كند كه همچنان بر آرمان هاي 
بلند انقلاب شكوهمند اسلامي مان تأكيد داريم.دكتر سيد 
ابراهيم رييسي كه به منظور بازديد از رژه يگان هاي نمونه 
نيروي درياي ارتش به جاسك سفر كرده بود، پس از سان 
ديدن از اين مراس��م در اجتماع پرش��ور مردم شهرستان 
ضمن تقدير از خدمات ارزش��مند نيروهاي مسلح به ويژه 
بسيجيان دلاور، س��پاه پاسداران انقلاب اسلامي و نيروي 
دريايي ارتش، فعاليت تجاري و اقتصادي و اقتصاد دريا را از 
محوري ترين مسائل اين منطقه عنوان كرد و گفت: در كنار 
برخي مشكلات زيرساختي نظير احداث جاده و تامين آب 
شرب روستايي، بحث تجارت و داد و ستد و صيد و صيادي 
از مسائل مهم و محوري در زمينه درآمدزايي و ايجاد اشتغال 
براي مردم اين منطقه است كه بايد به آن توجه جدي داشت. 
رييس جمهور افزود: امروز يكي از اولويت هاي دولت جبران 
عقب ماندگي ها در اين منطقه و تبديل سواحل مكران به 
مركز اقتصادي و تجاري نه فقط براي اس��تان هرمزگان و 

سيستان و بلوچستان، بلكه براي سراسر كشور است.رييسي 
با بيان اينكه ظرفيت هاي اين منطقه مي تواند اين سواحل را 
به نقطه بسيار مهم و راهبردي اقتصادي، تجاري، گردشگري 
و توليدي در كشور تبديل كند، تصريح كرد: دولت خدمتگزار 
بنا دارد با كمك ش��ما مردم عزيز، با انگيزه و پرتلاش براي 
آباداني اين منطقه تلاش كند.رييس جمهور صنايع دستي 
توليد شده به دست بانوان اين منطقه را از ديگر ظرفيت هاي 
مهم اقتصادي جاسك برشمرد و افزود: به همه مسوولان و 
همچنين كارآفرينان و سرمايه گذاران اطمينان مي دهم 
كه جاسك از جمله مناطقي است كه سرمايه گذاري در آن 
هم تضمين سرمايه و هم تضمين سود را به همراه دارد.وي 
همچنين فرهنگ غني و صدق و صفاي مردم جاس��ك را 
ستود و تصريح كرد: اين منطقه همچنين از جمله مناطقي 
در كشور است كه جلوه انسجام ملي و همزيستي شيعه و 
سني بوده و مردمان آن با فرهنگ و باصفا سال ها در كنار هم 
به خوبي زندگي كرده اند.رييس جمهور در ادامه با يادآوري 
قانون مسووليت هاي اجتماعي شركت هاي بزرگ صنعتي 
از جمله شركت ملي نفت، تصريح كرد: شركت هاي فعال 
منطقه بايد در كنار فعاليت هاي اقتصادي و توليدي حتماً 
مسووليت هاي اجتماعي خود از جمله احداث جاده، تأمين 

آب آشاميدني و ايجاد مراكز درماني و آموزشي را در اولويت 
قرار دهند تا ان شاءالله بار ديگر كه به اين منطقه و براي ديدار 
با مردم عزيز جاس��ك به اين شهر ساحلي سفر مي كنيم، 
شاهد مرتفع شدن مشكلات آنها باشيم.رييسي با بيان اينكه 
حضور در اين منطقه و در اجتماع پرشور مردم جاسك براي 
دولت مسووليت مضاعفي در راستاي حل مشكلات آنها 
ايجاد كرده است، اظهار داشت: به تعبير رهبر عظيم الشأن 
انقلاب هيچ مشكل غيرقابل حلي در كشور وجود ندارد، اما 
راه حل اين مش��كلات نه در خارج از مرزها بلكه در دست و 
بسته به همت جوانان، نخبگان و متخصصان كشورمان است، 
چرا كه سلطه گران تا به حال از مشكل هيچ كشور و ملتي 
گره گشايي نكردند.رييس جمهور اتكال به خداي متعال 
و اعتماد به داش��ته ها را رمز موفقيت ملت ايران در مسير 
توسعه و پيشرفت عنوان كرد و افزود: با اتكا به اين دو عنصر 
اميدبخش، اين منطقه و بلكه سراسر كشور مي تواند شاهد 
جلوه هاي پيشرفت و آباداني باشد.وي با اشاره به هفته بسيج، 
مسوولان را به بهره گيري از روحيه و فرهنگ بسيجي براي 
گره گشايي از مشكلات مردم و پيشبرد امور كشور توصيه 
كرد و گفت: روحيه و فرهنگ بسيجي يعني كار و فعاليت 
پرتلاش و پراميد براي خدا و بدون چشم داشت از مردم در 

جهت گشايش مشكلات كشور و انتظار داريم همه مديران 
و مسوولان در همه سطوح با اين روحيه و فرهنگ در جهت 
حل مشكلات مردم قدم بردارند.رييس جمهور تصريح كرد: 
دولت مردمي گره گشايي از مشكلات مردم را وظيفه خود 
مي داند و هيچ منتي بر مردم ندارد و تا زماني كه مشكلات 
مردم اين منطقه و ديگر نقاط كشور به طور كامل رفع نشده 
باشد، باز هم به اين س��فرها ادامه خواهيم داد.وي با بيان 
اينكه نوكري و خدمتگزاري براي مردمي كه از جان و مال 
و همه چيز خود گذشتند و دشمن را در توطئه اخير هم 
ناكام گذاش��تند افتخاري براي دولت است، تأكيد كرد: 
دشمن در طول 4۳ سال گذش��ته از جنگ تحميلي و 
غائله منافقين و ترورهاي پي در پي در سال هاي آغازين 
پيروزي انقلاب گرفته تا تحريم و تهديد و فتنه هاي متعدد 
عليه ملت ايران به كار بست تا اين ملت را از مسيري كه 
در پيش گرفته پشيمان كند اما ملت بزرگ ايران از همه 
اين توطئه ها سربلند بيرون آمد و امروز به عنوان يك ملت 
پرافتخار در دنيا به همه عالم اعلام مي دارد كه 4۳ سال 
تهديد، تحريم، فتنه، فشار و جنگ نظامي نتوانست ما را از 
رسيدن به اهدافمان مأيوس كند و همچنان بر آرمان هاي 

بلند انقلاب شكوهمند اسلامي مان تأكيد داريم.

رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: بسيج ستون فقرات 
دفاع از انقلاب اسلامي است و ثابت كرده است كه توفان 
حوادث و دشمني ها عليه انقلاب اسلامي كوه مستحكم 
بس��يج را ذره اي از جاي خود تكان نمي دهد.محمدباقر 
قاليباف در نطق پيش از دس��تور خود در جلس��ه علني 
مجلس شوراي اسلامي گفت: در ابتدا به بازيكنان و كادر 
فني تيم ملي فوتبال كه با نمايش اتحاد، غيرت و عشق خود 
به ايران عزيز، چشم ملت ايران را روشن كردند تبريك و 
خداقوت مي گويم و ب��راي آنها در ادام��ه بازي ها آرزوي 
موفقي��ت دارم و اميدوارم مردم ايران با لطف خدا و همت 
و تلاش بازيكنان تيم ملي براي اولين بار صعود به مرحله 
بعدي را جش��ن بگيرند.رييس مجلس افزود: همچنين 
س��الروز تشكيل بسيج مس��تضعفان به فرمان حضرت 
امام خميني)ره( را به بس��يجيان سراسر كشور تبريك 
مي گويم؛ بس��يج س��تون فقرات دفاع از انقلاب اسلامي 
است و اين لش��گر مخلص خدا در هر برهه اي ثابت كرده 

است كه توفان حوادث و دشمني ها عليه انقلاب اسلامي، 
كوه مستحكم بسيج را ذره اي از جاي خود تكان نمي دهد.

وي با بيان اينكه فداكاري و شهادت و مجروحيت جمعي 
از بسيجياني كه براي حفظ امنيت مردم خود را در معرض 
خطر قرار مي دهند، افتخار ديگري بود كه در كارنامه زرين 
بسيج به ثبت رسيد، ادامه داد: مردم هنوز اقدامات مخلصانه 
و جهادي بسيج و سپاه را در چالش هاي پيش آمده فراموش 
نكرده اند. بسيج اثبات كرده است در هرمقطع زماني و در هر 
شرايط ويژه اي كه براي مردم پيش مي آيد، مي تواند نقطه 
اتكا و اميد مردم براي عبور از چالش ها باشد.قاليباف تصريح 
كرد: زماني كه در فراگيري كرونا نيازمند فوري تجهيزات 
اوليه پزش��كي بوديم، ي��ا زماني ك��ه فاصله گذاري هاي 
اجتماعي معيشت مردم محروم را با مشكل مواجه كرده 
بود، يا هنگامي كه سيل گسترده مردم استان هاي مركزي 
و جنوبي كشور را دچار بحران كرده بود يا زلزله، هموطنان 
را در خوي، سي سخت، ورزقان و هرمزگان دچار مشكل 

ساخته بود، مردم، بسيجي ها را در كنار خود ديدند و آثار 
حضورشان در حل مسائل را مشاهده كردند.رييس مجلس 
گفت: با وجود ناكارآمدي هاي ساليان متمادي كه سرعت 
پيشرفت كشور را كند كرده است، حضور موثر و كارآمد 
بسيج و سپاه صرفا يك دليل دارد و آن فرهنگ بسيجي 
اس��ت كه ام��ام)ره( آن را در مردم ايران دمي��د و در دفاع 
مقدس متبلور و بالنده شد.قاليباف خاطرنشان كرد: نسخه 
شفابخش فرهنگ بسيجي، تكيه بر مردم و باور به سنت هاي 
الهي بود و برهمين اساس است كه تصريح مي كنم تا اين دو 
باور در عرصه هاي اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي و سياسي 
مبناي برنامه ريزي و اقدام قرار نگيرد، نخواهيم توانست 
چالش هاي اين عرصه ها را حل كنيم لذا تاكيد مي كنم تنها 
راه برون رفت كشور از مشكلات پيش رو مخصوصا در حوزه 
اقتصاد، نوسازي نظام حكمراني با بازگشت به مردم و تاكيد 
بر خداباوري به عنوان دو ركن اصلي فرهنگ بسيجي است 
كه بايد مورد توجه ما مسوولان قرار گيرد.وي عنوان كرد: در 

ادامه لازم است فرارسيدن هفته مجلس را به همكارانم در 
مجلس تبريك بگويم. ان شاءالله اينجانب در زماني نزديكتر 
به روز مجلس درباره كارنامه مجلس يازدهم سخن خواهم 
گفت اما از نمايندگان محترم مي خواهم مطابق آنچه رهبر 
انقلاب از ما خواستند، دستاوردهاي مجلس يازدهم را با 
مردم در ميان بگذارند و موانع پيش روي خود را نيز براي 
آنها شرح دهند. همچنين از رس��انه ها درخواست دارم 
علاوه بر زحمات هميشگي، در اين هفته به طور خاص در 
حدود وظايف و اختيارات مجلس، ما نمايندگان را نسبت 
به وظايف و وعده هاي داده شده، مورد مطالبه قرار دهيد 
و دس��تاوردها و نقاط ضعف مجلس را منصفانه منتشر 
كنيد.قاليباف افزود: ترديد ندارم كه در صورت انعكاس 
كارشناسانه و منصفانه رسانه ها، مجلس در حدود وظايف 
و اختياراتش، از نظر مردم نمره خوبي خواهد گرفت ضمن 
آنكه نقدهاي دلس��وزانه شما براي اصلاح ادامه حركت 

مجلس تبديل به فرصتي گرانقدر مي شود. 



روز گذشته قيمت سكه به گران ترين قيمت در تاريخ 
فروش خود رس��يد. س��كه امامي ۱۷ ميليون تومان، 
سكه قديم ۱۶ ميليون، نيم سكه و ربع سكه به ترتيب 
۹ ميليون و ۶ ميليون تومان شدند. آيا كانال هاي جديد 

براي قيمت سكه دايمي است؟
روند افزايشي قيمت طلا و سكه در دومين روز هفته 
ادامه داش��ت. سقف ش��كني فلز زرد از محدوده هاي 

حمايتي گذشته بيش از انتظار فاصله گرفته است.
قيمت دلار روند افزايش��ي به خود گرف��ت اما اونس 
جهاني طلا مانند روز گذش��ته كاه��ش محدودي را 
تجربه كرد. چرخش قيمت طلا و سكه به طور سنتي 
به سيگنال هاي افزايش��ي، ديروز در شرايطي رخ داد 
كه اين بازار در روزهاي گذش��ته نيز بر مدار صعودي 
در جريان بود. قيمت ه��ر اونس طلا ۱,۷54,۶8 دلار 
است و با روند كاهشي محدود نسبت به روزهاي قبل 

قيمت گذاري شد.

  كنترل قيمت دلار سكه را گران كرد؟
بازار احتياطي ارز در روزهاي گذشته قيمت طلا و سكه 
را با افزايش تقاضا، صعودي كرد. سكه امامي با ۱۰ پله 
صعود قيمت در 4 روز گذش��ته در كانال ۱۷ ميليون 

توماني معامله شد.
تحليلگران بازار سقف شكني تاريخي سكه را ناشي از 
افزايش قدرت سطح ريسك هاي سياسي در اقتصاد 
ايران مي دانند كه باعث شده پول هاي هوشمند فقط به 
دنبال دارايي هاي رزرو سرازير شوند. آنها معتقدند اين 

روند در ماه هاي آينده نيز تشديد خواهد شد.
در ساعات ابتدايي معاملات شنبه، قيمت سكه امامي 
در محدوده هاي قيمتي ۱۶ ميليون و 5۰۰ هزار تومان 
باز ش��د. اما ۶ آذر ۱4۰۱ قيمت هر قطعه از اين سكه 
تنها در يك روز 5۰۰ هزار تومان گران تر شد. اين روند 
افزايشي حكايت از كوچ سرمايه هاي ريالي به بازار طلا 

و سكه را دارد.
سياست بازارساز براي حفظ محدوده قيمتي دلار در 
كانالي مشخص باعث سقف شكني قيمت طلا و سكه 

شده و اين فنر فشرده از جايي ديگر در رفته است!!

  هجوم سرمايه هاي ريالي به طلا و سكه
مهار دس��توري قيمت دلار، اخبار نامساعد سياسي، 

ناآرامي هاي اجتماعي، كاهش ارزش پول ملي، از دست 
رفتن اميد به توافقات هسته اي برجام، رشد تورم، افت 
توليد، محدوديت ها و انزواي اقتصادي و بس��ياري از 
دلايل ديگر به عنوان زنگ خطر براي بازارهاي سرمايه 
از مدت ها پيش توس��ط تحليلگران اقتصادي مطرح 
شد. به نظر مي رسد با نزديك تر شدن به ماه هاي پاياني 
سال اين عوارض س��ربرآورده و اكنون بازارهاي مالي 

متاثر از آنهاست.
قيمت سكه امامي با نزديك به 5۰۰ هزار تومان افزايش 
به كانال ۱۷ ميليون توماني راه يافت. حالا قيمت سكه 
در سقف تاريخي خود به عنوان بيشترين قيمت قرار 
گرفته است. در لحظه نگارش اين گزارش سكه امامي 

با قيمت ۱۷ ميليون و 4۷ هزار تومان داد وستد شد.

  كانال جديد سكه طرح قديم، نيم و ربع سكه
قيمت سكه طرح قديم به عنوان بيشترين قيمت در 
تاريخ فروش آن رقم خورد. سكه طرح قديم به قيمت 
۱۶ ميليون و ۱۹۹ هزار تومان رس��يد و بيش از 4۰۰ 
هزار تومان گران  ش��د. نيم و ربع سكه هر كدام ۲۰۰ 
هزار تومان گران شدند و به كانال هاي قيمتي جديد 
راه پيدا كردند. نيم سكه ۹ ميليون و ۱5۰ هزار تومان و 

ربع سكه ۶ ميليون و ۱5۰ هزار تومان شد.
سكه گرمي كه در روزهاي گذش��ته در روند با ثباتي 
بدون كاهش يا افزايش قيمت قرار داش��ت، امروز ۱5 
هزار تومان گران  ش��د. اين سكه با قيمت ۳ ميليون و 

4۲۰ هزار تومان معامله شد.
قيمت طلا ديروز مانند قيمت س��كه رشد داشت. هر 
مثقال طلا با افزايش نزديك ب��ه ۱5۰ هزار توماني ۶ 
ميليون و ۶۶۲ هزار تومان ش��د. هر گرم طلا ۱8 عيار 
هم با ۳5 هزار تومان افزايش قيمت يك ميليون و 5۳8 

هزار تومان معامله شد.
ديروز حباب سكه برخلاف روز گذشته روند صعودي 
داشت. تحليلگران طلا و سكه معتقدند افزايش حباب 
سكه، سيگنال افزايش قيمت دلار را مي دهد و دلار نيز 

با دستور، بخش نامه و زور در كنترل بازارساز است.
حباب س��كه امامي نيز نزديك ب��ه ۲8۰ هزار تومان 
افزايش يافت و بيشترين روند رشد حباب را در خانواده 
خود داشت. حباب سكه امامي كه در روزهاي گذشته 
به كف كانال يك ميليون توماني رس��يده بود، دوباره 

بيش از ۲ ميليون تومان ش��د. به ترتيب حباب سكه 
طرح قديم و ربع سكه بيشترين افزايش قيمت حباب 

را داشتند.

  چالش دلار ميان بازارساز و تقاضا
قيم��ت دلار در بازارهاي موازي افزايش داش��ت و در 
بازار معاملات تهران اين سيگنال باعث روند افزايشي و 
رشد تقاضا شد. اقدام بعدي بازارساز براي مهار قيمت 
دلار چيست؟ به گزارش تجارت نيوز قيمت دلار ديروز 
افزايش��ي بود و اين روند با وجود تلاش بازارساز، براي 

صعود به كانال هاي بالاتر در حال تلاش است.
در ۲ روز گذش��ته قيم��ت دلار در بازاره��اي موازي 
افزايشي بود. دلار هرات توانست وارد محدوده ۳5 هزار 
توماني شود و دلار سليمانيه نيز كه در روزهاي گذشته 
كف كانال ۳5 هزار تومان در نوسان بود، ديروز در نيمه 

پله ۶ كانال ۳5 هزار تومان معامله شد.

  سيگنال افزايشي بازارهاي موازي
معامله گران بازار معتقدند كه سيگنال دلار در بازارهاي 
همسايه سير تقاضا در بازار معاملات تهران را افزايش 
داده است. به باور آنها با وجود اخبار نامساعد سياسي 

براي ايران، اين روند قابل پيش بيني بود.
دامنه نوس��اني قيمت دلار در ۱۰ روز گذشته روند با 

ثباتي داشت و با يك تا ۲ پله كاهش يا افزايش قيمت، 
كليد مي خورد. مطلوب بازارساز نيز همين محدوده 
بود و تلاش بس��ياري از جمله خبردرماني و اقدامات 
انتظامي در بازار و دستگيري برخي دلالان ارز نيز در 

راستاي اين هدف انجام شد.
به نظر مي رس��د با وجود روند افزايش��ي روز گذشته 
)يكشنبه(، بازار از حالت احتياطي خارج نشده است. 
برخي معامله گران منتظر اقدام بازارساز و قدرت نمايي 
نهاد پولي كشور هستند كه اين بار چه ابزاري را براي 

فشردن فنر دلار رو مي كند.
به باور برخي فعالان ب��ازار ارز، افزايش قيمت دلار در 
بازارهاي موازي مي تواند زمينه ساز تقويت تقاضا براي 
خريداران دلار در بازار معاملات دلار در تهران ش��ود. 
ديروز دلار هرات با قيمت ۳5 هزار و ۲۷۰ تومان معامله 
شد و روند افزايشي آن در معاملات فردايي پيش بيني 
شده است. درهم امارات نيز كه در روزهاي پاياني هفته 
گذش��ته در پله ۶، حدود ۹ هزار تومان نوسان داشت، 

روز گذشته به پله 8 كانال مذكور نزديك شده است.
اك��و ايران در گزارش��ي نوش��ت كه به طور س��نتي، 
معامله گران بازار تهران و مش��هد در ابتداي روز، روند 
بازار هرات را رصد مي كنند و شروع افزايشي يا كاهشي 
در ه��رات، گاه روند ب��ازار داخلي را تح��ت تاثير قرار 
مي دهد. به اين ترتي��ب، در صورت ماندن دلار هرات 

بالاي مرز ۳5 هزار تومان، مي توان انتظار شروع افزايش 
قيمت دلار در بازار معاملات تهران را داشت. پيش از 
اين تحليلگران بازار ضمن تاكيد بر اينكه تا زماني كه 
بازارساز جهت انتظارات صعودي را تغيير ندهد، تزريق 
عرضه صرفا به عنوان يك مُس��كن كوتاه مدت عمل 
خواهد كرد؛ بر احتمال افزايش قيمت دلار در بلندمدت 

اشاره كرده بودند.

  قيمت دلار از تورم جا مانده
در همين راستا ميثم رادپور، تحليلگر بازار درباره تأثير 
نفوذ دول��ت بر قيمت دلار به تجارت ني��وز گفت: »از 
ابتداي سال  جاري تاكنون تورمي در حدود 5۰ درصد 
در كشور وجود داشته اس��ت. اگر رشد قيمت دلار با 
ميزان تورم سنجيده شود، متوجه مي شويد كه قيمت 

فعلي به نسبت تورم بسيار عقب تر است.«
او با اشاره به تورم در اقلام مصرفي خانوار، صندوق هاي 
سرمايه  اي و تمامي بخش هاي بازار و اقتصاد افزود: »اگر 
بخواهيم قيمت دلار و عوامل تأثيرگذار بر آن را بررسي 
كنيم، تمام عوامل تكنيكي و فني در كنار تورم رنگ 
مي بازد. بنابراين انتظار داريم كمابيش مطابق با تورم 

قيمت ها جابه جا شود.«
رادپ��ور در ادامه گفت: »خبر درماني و اقداماتي نظير 
آن جنبه حقيقت ندارد و فقط مس��كني كوتاه مدت 
براي مهار قيمت دلار است. بايد توجه داشت توليد رو 
به افول اس��ت و سالانه حداقل 5 درصد كاهش توليد 

ناخالص داخلي داريم.«
اين كارشناس بازارهاي مالي با بيان اينكه در ۱۰ سال 
اخير توليد به شدت آسيب ديده، خاطرنشان  مي كند: 
»طي اين مدت نه تنها سرمايه گذاري جديدي انجام 
نش��ده، بلكه ش��اهد خروج س��رمايه از بخش توليد 
هستيم. بازار ارز به دليل اينكه كشور فعالي در زمينه 
توليد نيستيم و نمي توانيم پشتوانه توليدي قوي براي 

ساپورت پول مان باشيم، نيز آسيب مي بيند.«
بررسي قيمت دلار از ابتداي سال تاكنون نشان از روند 
افزايشي اين اسكناس امريكايي دارد. به نظر مي رسد 
دولت و نهاد پولي كشور با اقداماتي كه براي كنترل بازار 
ارز انجام مي دهد، قصد توقف قيمت دلار را ندارد بلكه 
هدف، مهار قيمت و وارد نكردن شوك به بازار ارز است. 

البته تاكنون نيز موفق بوده است.

اخبار

سهم ايران از بازار بزرگ 
آفريقاي جنوبي؟ 

قائم مقام باشگاه تجار ايران و آفريقا مي گويد با وجود حجم 
بالاي تجارت سالانه آفريقاي جنوبي، ايران نتوانسته سهم 
بزرگي از اين بازار را در اختيار بگيرد. سيد روح الله لطيفي 
اظهار كرد: آفريقاي جنوبي، اولين مقصد صادرات ايران به 
قاره آفريقا است با وجود رشد دو برابري صادرات ايران به 
اين كشور در سال گذشته و استمرار رونق صادرات در هفت 
ماهه امسال اما سهم ايران از سبد تجارت آفريقاي جنوبي 
كمتر از ۱.۲ هزارم مجموع واردات و صادرات آن كش��ور 
است. آفريقاي جنوبي كشوري است با جمعيت نزديك به 
۶۰ ميليون نفر و مساحت ۱ ميليون و ۲۲۱ هزار كيلومتر 
مربع كه در كنار اقيانوس هاي هند و اطلس واقع شده است. 
وي با اشاره به ظرفيت هاي بالاي اقتصادي اين كشور، بيان 
كرد: آفريقاي جنوبي منابع گسترده معدني و انواع كاني و 
الماس را دارا است كه همين موضوع باعث شده تا سال ها 
توسط اروپايي ها استعمار شود، اين كشور از بنيان گذاران 
اتحاديه آفريقا اس��ت و دومين اقتصاد ب��زرگ را در ميان 
كشورهاي اين قاره دارد و بزرگ ترين صادركننده طلا در 
جهان به شمار مي رود. مجموع ارزش كالاهاي صادراتي از 
مبدا آفريقاي جنوبي در سال ۲۰۲۱ ميلادي، بالغ بر ۱۲4 
ميليارد دلار بوده كه ۳4 ميليارد دلار آن مربوط به صادرات 
طلا، ۱8 ميليارد دلار س��هم صادرات سنگ آهن است. 
مهم ترين مقاصد صادراتي آفريقاي جنوبي به ترتيب چين، 
امريكا، آلمان، ژاپن و انگليس بودند. قائم مقام باشگاه تجار 
ايران و آفريقا با اشاره به گستردگي آمار وارداتي آفريقاي 
جنوبي گفت: مجموع ارزش كالاهاي وارداتي به مقصد 
آفريقاي جنوبي در س��ال ۲۰۲۱ بالغ بر ۹۳ ميليارد دلار 
بوده است كه از اين مبلغ بيشترين سهم متعلق به سوخت، 
نفت و كالاهاي مرتبط به آن با مبلغ ۱5 ميليارد دلار بوده 
اس��ت. پس از آن ماشين آلات هوش��مند ۱۱ ميليارد و 
كالاهاي الكترونيكي 8 ميليارد از سهم واردات اين كشور را 
به خود اختصاص داده اند. پنج كشور تامين كننده كالا به 
آفريقاي جنوبي به ترتيب كشورهاي چين، آلمان، امريكا، 
هند و عربستان سعودي بودند. مجموع صادرات خدمات 
از آفريقاي جنوبي در سال ۲۰۲۰ بيش از ۷ ميليارد دلار 
بوده و واردات خدمات به اين كشور نيز در سال ۲۰۲۱، ۱۰ 
ميليارد دلار بوده است. لطيفي با بيان اينكه آفريقاي جنوبي 
اولين مقصد صادراتي ايران به قاره افريقا است، تصريح كرد: 
مجموع ارزش كالاهاي صادراتي ايران به اين كشور در سال 
۱4۰۰ بالغ بر ۲55 ميليون دلار به وزن 55۲ هزارتن بوده 
كه ۲۱8 ميليون دلار از اين ميزان صادرات را اوره به خود 
اختصاص داده است، در هفت ماه نخست سال ۱4۰۱ نيز 
۲48 ميلي��ون دلار كالا از ايران به آفريقاي جنوبي صادر 
شده. مجموع ارزش كالاهاي وارداتي از آفريقاي جنوبي 
به ايران در سال ۱4۰۰ حدود ۶ ميليون و 5۰۰ هزار دلار 
بوده كه ۲ ميليون دلار از اين مبلغ مربوط به واردات نباتات 
و اجزا آن مثل شيره ها و عصاره هاي نباتي بوده است، اين 
كش��ور س��ومين صادر كننده آفريقايي به ايران در سال 
۱4۰۰ بوده، واردات كشورمان در هفت ماه نخست سال 
۱4۰۱ از آفريقا معادل واردات يكساله ۱4۰۰ بود و به ۶و 

نيم ميليون دلار رسيد.

صادرات خشكبار ايران؛ كمتر 
از يك ميليارد دلار 

طب��ق اطلاعات ارايه ش��ده از اتحادي��ه صادركنندگان 
خشكبار، ميزان صادرات سالانه ايران در حوزه خشكبار 
حدود ۳ ميليارد دلار بوده كه متاس��فانه در سال جاري 

اين رقم به كمتر از يك ميليارد دلار، كاهش يافته است.
زين العابدين هاش��مي، دبير اتحادي��ه صادركنندگان 
خشكبار، در گفت وگو با مهر، علت كاهش ميزان صادرات 
را غيررقابتي بودن بهاي تمام ش��ده خش��كبار ايران در 
بازارهاي صادراتي عنوان كرد. آنچه در اين بين از سوي 
فعالان بخش كشاروزي و توليدكنندگان خشكبار كشور 
عنوان مي شود، دريافت نيم درصد عوارض از صادرات آب 
مجازي است كه طبق قانون بودجه سال ۱4۰۱ بايد هنگام 
صادرات از همه انواع محصولات كشاروزي، دريافت شود. 
اين نيم درصد عوارض موجب افزايش قيمت تمام شده 
محصولات شده و قدرت رقابت را از محصولات ايراني در 
بازارهاي صادراتي گرفته است. اين موضوع از ابتداي سال 
توسط پسته كاران استان كرمان مورد انتقاد و پيگيري 
قرار گرفت و نامه نگاري هايي با تاكيد بر لزوم توقف اجراي 
اين بند قانوني انجام شد كه متاسفانه به نتيجه نرسيد. به 
تازگي رسيدگي به انتقادهاي ناشي از دريافت نيم درصد 
عوارض صادرات آب مجازي از محصولات كش��اورزي و 
صنايع غذايي موضوع بن��د )و( تبصره )8( قانون بودجه 
سال ۱4۰۱ در نشست كارگروه ش��وراي گفت وگو نيز 
انجام شد و شرايطي به وجود آمد تا اقدامات صورت گرفته 
در اين حوزه توس��ط بخش خصوص��ي و رويكرد دولت 
نسبت به اين موضوع مطرح و بررسي شود و نمايندگان 
دستگاه هاي اجرايي نيز نظر خود را درباره غيركارشناسي 
بودن اين بند قانوني عنوان كنند.  نكته اساسي اينجاست 
كه موضوع مصرف بهين��ه آب و مديريت آن يك بحث 
كارشناسي و علمي است كه به مطالعات دقيق نياز دارد 
و نمي توان با يك بند قانوني و حكم يكسان درباره همه 
انواع محصولات كش��اروزي در مديريت آب، موفق بود. 
دريافت نيم درصد ع��وارض صادرات آب مجازي از همه 
محصولات كشاورزي و صنايع غذايي و حتي حوزه شيلات 
يك اقدام غيركارشناسي است كه به روند صادرات اين نوع 
محصولات آسيب زده است. ديدگاه برخي از كارشناسان 
حوزه كشاورزي و اقتصادي بر اين است كه دريافت نيم 
درصد ع��وارض صادرات آب مجازي نباي��د از همه انواع 
محصولات كشاورزي وصنايع غذايي نادرست است، چون 
مصرف آب در توليد محصولات متفاوت بوده و در برخي 

بيشتر و در برخي كمتر است.
از طرف��ي در اين بند قانوني چون به صورت عام صحبت 
ش��ده و از طرفي ايين نامه اجرايي براي آن تدوين نشده، 
نهادهاي اجرايي آن را به تمام بخش صنايع غذايي از جمله 
حوزه شيلات تعميم داده اند در حالي كه اساس پرورش 
و توليد انواع ماهي، ميگو و… در آب است و آب مصرفي 
در اين حوزه جاري بوده و به چرخه مصرف برمي گردد. از 
نگاه فعالان حوزه كشاورزي ابهامات زيادي در روند اجراي 
اين بند قانوني به وجود آمده و اثر منفي در ميزان صادرات 
انواع خشكبار، زعفران، خرما، انگور و ديگر محصولاتي كه 

جزو كم آب برها هستند داشته است.

قيمت سكه امامي با نزديك به ۵۰۰ هزار تومان افزايش به كانال ۱۷ ميليون توماني راه يافت

سكه ركورد زد

نقد و بررسي صندوق هاي املاك و مستغلات 
و  ام��لاك  صندوق ه��اي 
 Real Estate( مس��تغلات
 )Investment Trust
 )REIT( كه به اختصار آنه��ا را
يا ري��ت مي نامند، اب��زار مالي 
جديدي است كه مالك، اداره 
يا تامين كننده املاك درآمدزا 
ب��راي س��رمايه گذاران خود 
مي باشد. صندوق سرمايه گذاري املاك و مستغلات كه 
بر اساس صندوق هاي سرمايه گذاري مشترك طراحي 
شده اند، سرمايه سرمايه گذاران خرد و كلان متعددي را 
جمع آوري مي كنند. اين امر در واقع به سرمايه گذاران خرد 
اين امكان را مي دهد كه با مبلغي اندك از سرمايه گذاري 
در املاك و مس��تغلات س��ود ببرند، بدون آنكه مجبور 
باش��ند ملكي را خريداري كنند يا سرمايه زيادي داشته 
باشند. در واقع اين صندوق ها با هدف كسب سود از بازار 
املاك و مستغلات راه اندازي شده اند. اين صندوق از نوع 
با سرمايه گذاري محدود  Closed-End Fund بوده و 
صدور يا ابطال واحدها مطابق با نظر مدير صندوق و طي 
ش��رايط خاص كه در اميدنامه و اساسنامه صندوق ذكر 
مي ش��ود، امكان پذير است. صندوق املاك و مستغلات 
دسته جديدي از صندوق هاي سرمايه گذاري هستند كه با 
هدف كسب سود متناسب با بازدهي بازار مسكن به وجود 
آمده اند. برخلاف صندوق سهامي كه بيشتر دارايي آن در 
سهام شركت ها سرمايه گذاري مي شود، صندوق املاك 
و مستغلات در بخش مس��كن و املاك سرمايه گذاري 
مي كند. در واقع مي توان گفت فعاليت اصلي اين صندوق ها 
خريد و فروش املاك و مس��تغلات درآمدزا اس��ت. اين 
صندوق ها با خريد املاك و اجاره آنها سود كرده و در نهايت 

بخش عمده آن را بين سهامداران خود تقسيم مي كنند.
در واقع واحد سرمايه گذاري اين صندوق ها، سبدهايي با 
دارايي مبتني بر املاك و مستغلات را خريداري، ايجاد و 
اداره مي كنند. بيشتر پرتفوي صندوق املاك و مستغلات 
متمركز بر سرمايه گذاري در دارايي  هاي غيرمنقول است. 
اين دارايي ها بايد در ايران بوده و گواهي پايان كار معتبر و 
سند رسمي داشته باشند. كاربري اين دارايي ها هم مي تواند 
مسكوني، تجاري، اداري، صنعتي يا ورزشي باشد. سودي 
كه از نتيجه اين نوع سرمايه گذاري به دست مي آيد، بين 
س��هامداران صندوق سرمايه گذاري املاك و مستغلات 
توزيع و تقسيم مي گردد. بنابراين نوع سرمايه گذاري در 
اين صندوق ها از نوع غيرمستقيم بوده و با ريسك اندكي 
مواجه است. همچنين صندوق سرمايه گذاري املاك و 
مستغلات در بورس قابل معامله شده و سرمايه گذاران در 
سود و استهلاك املاك تحت مديريت صندوق نيز شريك 
خواهند بود و همين قابل معامله شدن آن خود مي تواند يك 

مزيت به حساب بيايد.
با استفاده از صندوق املاك و مستغلات مي توان سرمايه 
افراد را جمع آوري كرده و به عنوان ابزاري براي پوش��ش 
ريس��ك افزايش قيمت مسكن از آن بهره  برد. همچنين 
مي توان با كمك صندوق سرمايه گذاري املاك و مستغلات 
از سرمايه گذاري در اين حوزه كسب درآمد غير مستقيم 
داشت. صندوق هاي سرمايه گذاري در املاك و مستغلات، 
مجوز فعاليت خود را از سازمان بورس و اوراق بهادار دريافت 

مي كنند و با هدف يك كاس��ه ك��ردن مبالغ جمع آوري 
شده و اختصاص دادن آن به س��رمايه گذاري در املاك، 
كار خ��ود را آغاز مي كنند. در واق��ع در تئوري هاي مالي 
منتسب به پرتفوي بهينه، افراد دارايي هاي خود را در جهت 
بهينه سازي پرتفوي سرمايه گذاري خود به سرمايه گذاري 
در سهام، طلا، سپرده بانكي، و... تقسيم بندي مي كنند، از 
طرفي ايجاد اين صندوق ها در بازار س��رمايه ايران به نظر 
مي تواند در جهت بهبود كارايي بازار و همچنين چينش 
پرتفوي بهينه سرمايه گذاري مفيد واقع شود و افراد از اين 
پس مي توانند بخشي از س��رمايه خود را به بازار املاك از 
طريق اين صندوق ها اختصاص دهند. و به نوعي مي توان 
گفت بازار سرمايه در جهت رفع نياز هاي سرمايه گذاران 
گام هاي خوبي را تا اينجاي كار برداشته است. فعاليت اصلي 
صندوق هاي سرمايه گذاري املاك و مستغلات، همانطور 
كه از نامش پيداست، خريد و فروش املاك و مستغلات 
است. اين صندوق ها با خريد املاك و اجاره آنها و تقسيم 
عوايد ناش��ي از اجاره به دارندگان واحد به كسب سود در 
بازار ملك مي پردازند. دريافت تسهيلات، سرمايه گذاري 
در اوراق بهادار رهني و همچنين اوراق بهادار شركت هاي 
ساختماني كه در بورس پذيرفته شده اند نيز جزو امورات 
فرعي اين صندوق ها هستند. علاوه بر اين مي توان باقيمانده 
وجوه صندوق را در س��پرده هاي بانكي و گواهي سپرده 
بانكي سرمايه گذاري كرد. بنابراين بازدهي اين صندوق 
تقريباً مشابه با بازدهي ملك در طي دوره فعاليت مي باشد.

اما اگر بخواهيم در خص��وص ويژگي هاي صندوق هاي 
سرمايه گذاري املاك و مستغلات فعال در بورس صحبت 
كنيم مي توانيم به دو ويژگي مهم و اساسي آنها اشاره كنيم: 
به اين صورت كه اين صندوق  ها مجموعه اي از دارايي هايي 
كه شامل زمين، فروشگاه، برج و موارد بسيار ديگري از اين 
دست مي شوند را مديريت مي كنند و از طرفي شركت هاي 
سرمايه گذاري املاك و مستغلات، سود به دست آمده را 
بين س��رمايه گذاران تقسيم مي كنند. دوره هاي تقسيم 
س��ود مي تواند ماهانه، فصلي يا به صورت سالانه درنظر 
گرفته ش��ود. بر اس��اس مقررات، حداق��ل ۹۰ درصد از 
درآمدهاي دريافتي حاصل از اجاره دارايي هاي غيرمنقول 
و نيز سود دريافتي ناشي از سرمايه گذاري در اوراق بهادار 
تحت تملك صندوق پس از كسر هزينه هاي صندوق بين 

سرمايه گذاران تقسيم مي شود. 
طبيعتا هر گاه ابزار مالي جديدي به ابزار هاي بازار سرمايه 
اضافه مي ش��ود مي بايس��ت جذابيت ها و مزيت هايي را 
به نسبت س��رمايه گذاري مس��تقيم در بازار هدف براي 
سرمايه گذاران ايجاد نمايد تا سرمايه گذاران با اطمينان 
بيشتري اقدام به س��رمايه گذاري در اين ابزار هاي مالي 
جديد نمايند، ام��ا از جمله مزاياي صندوق هاي املاك و 
مستغلات بورس��ي مي توان به مزاياي مالياتي آنها اشاره 
نمود به نحوي كه در صورت رعايت الزامات قانوني، سود 
تقسيمي REITs از ماليات ش��ركتي معاف مي باشد. از 
سوي ديگر مي توان ديگر مزيت س��رمايه گذاري در اين 
صندوق ها به نسبت سرمايه گذاري مستقيم در بازار املاك 
و مستغلات نقدشوندگي بالاي اين صندوق ها و همچنين 
 REITs واقعي بودن قيمت هاي معامله دانس��ت، سهام
خصوصاٌ در صورتي كه در بورس اوراق بهادار ليست شده 
باشد، بسيار نقدش��ونده تر است كه در مقايسه با خريد و 

فروش سنتي املاك كه براي نقد شدن آن دارايي ها زماني 
زيادي صرف مي شود تا خريدار واقعي پيدا شود و از طرفي 
قيمت ها تا حدودي در بازار سنتي املاك غير واقعي است 
به نظر انتخاب صندوق هاي املاك و مستغلات بورسي 
مي تواند گزينه جذاب تري براي چينش يك پرتفوي بهينه 

سرمايه گذاري باشد.
ديگر مزيت اين صندوق ها را مي توان تنوع در سرمايه گذاري 
دانس��ت، چرا ك��ه REITs ها امكان س��رمايه گذاري در 
مستغلات غيرمسكوني مانند هتل ها، مراكز خريد و ساير 
مستغلات تجاري و صنعتي را نيز فراهم مي آورد. در صورتي 
در سرمايه گذاري سنتي در بازار املاك براي سرمايه گذاري 
و خريد يك واحد تجاري يا مركز خريد سرمايه بسيار زيادي 
مورد نياز است كه سرمايه هاي كوچك طبيعتا نمي توانند 

در اين املاك سرمايه گذاري كنند.
از ديگر مزاياي اين  صندوق ها مي توان به مديريت حرفه اي 
 ،REITs در اين صندوق ها اشاره كرد. با سرمايه گذاري در
س��رمايه گذاران از مديري��ت حرفه اي براي اداره س��بد 
دارايي هاي مبتني بر املاك و مس��تغلات خود بهره مند 
مي ش��وند كه البته اين موضوع به ش��يوه مديريت و تيم 
تحليل اين صندوق ها برخواهد گشت كه طبيعتا از افراد 
خبره، تحصيلكرده و باتجربه در حوزه املاك و مستغلات 

بايد بهره برده شود.
اگر بخواهي��م صندوق ه��اي س��رمايه گذاري املاك و 
مستغلات را دس��ته بندي كنيم، مي توانيم عنوان كنيم 
كه صندوق هاي س��رمايه گذاري املاك و مستغلات، با 
ش��اخصي تحت عنوان NAREIT REIT طبقه بندي 
مي شوند. در واقع سهامي، رهني و تركيبي سه نوع اصلي 
اين صندوق ها هستند و هركدام از آنها را مي توان به صورت 

زير تعريف كرد: 
 :)Equity REIT( صندوق سهامي يا مالكيت مستغلات
اين صندوق ها، املاك و مستغلات درآمدزا را خريداري 
كرده و اداره مي كنند. اين صندوق ها در طيف گسترده اي 
از انواع فعاليت هاي ليزينگ، تعمير و نگهداري، ساخت و 
ساز املاك و مستغلات كار مي كنند. علاوه بر اين، به قشر 
اجاره نش��ين هم خدماتي را ارايه مي دهند. تفاوت اصلي 
اين گونه صندوق ها با شركت هاي عملياتي مستغلات در 
اين است كه صندوق ها از خريد، ساخت و ساز، نگهداري و 
اداره اين موارد كسب درآمد و سود مي كنند اما شركت ها 

از فروش.
 :)Mortgage REIT( صندوق املاك و مستغلات رهني
عمده سرمايه گذاري صندوق هاي سرمايه گذاري املاك 
و مستغلات رهني بر سبدهاي سرمايه گذاري مستقيم 
انجام مي شود. اين سرمايه گذاري ها از طريق اعطاي وام به 
صاحبان مستغلات و شركت هاي عملياتي مستغلات انجام 
مي شوند. سرمايه گذاري هاي غيرمستقيم اين نوع سهام از 
طريق خريد وام هاي رهني و اوراق بهادار با پشتوانه رهن 

صورت مي پذيرد.
صندوق هاي سرمايه گذاري املاك و مستغلات تركيبي 
)Hybrid REIT(: سبد سرمايه گذاري اين صندوق ها 
شامل دارايي هاي واقعي، مس��تغلات و ابزار مالي ملكي 
مي ش��وند. همچنين اين صندوق ها مي توانند تركيبي 
از داراي��ي واقعي، مس��تغلات و ابزار مالي ملكي داش��ته 
باشند. مهم ترين حوزه فعاليتي اين صندوق ها حوزه هاي 

خرده فروشي، مسكوني، بيمارستاني، اداري و هتل ها است.
تا به اينجاي كار ماهي��ت اصلي كاركرد اين صندوق ها را 
مورد بحث و بررس��ي قرار داديم. اما از اين موضوع نبايد 
غافل شويم كه هنوز هم بخش املاك و مستغلات ميزبان 
بخش زيادي از منابع مالي سرمايه گذاران نه تنها در ايران 
بلكه در تمامي كشورهاي دنيا است. قيمت ملك معمولا 
همراه با تورم حركت مي كند و به همين دليل، مردم معمولا 
سرمايه گذاري در املاك را راهكاري عالي براي حفظ ارزش 
دارايي مي دانند. تفاوت امروز با گذش��ته اين است كه در 
دنياي امروز با گزينه هاي متنوع ديگري هم روبرو هستيم 
كه مي توانند شما را براي خريد ملك يا سرمايه گذاري در 
اين بخش مردد كنند. اينكه كدام يك از بازار ها و ابزار هاي 
مالي را براي سرمايه گذاري بهينه با كسب حداكثر بازدهي و 
حداقل ريسك را چگونه انتخاب كنيم، سوال بسيار سختي 
اس��ت و پاسخ آن در گروي مجموعه اي از عوامل دروني و 
بيروني اس��ت؛ مواردي مانند ديدگاه افراد نسبت به بازار 
سرمايه، هدف سرمايه گذاري، دانش افراد از بازارهاي مالي 
و ابزار هاي مالي مختلف، روند كلي اين بازارها در سال هاي 
اخير و مزايا و معايب مختلف سرمايه گذاري در آنها است 
و همچنين چگونگي تشكيل پرتفوي بهينه براي كسب 
حداكثر بازدهي از سوي سرمايه گذاران . آمارها همواره از 
روند رو به رشد بازار مسكن در سال هاي مختلف حكايت 
دارد به گونه اي كه ميانگين قيمت مسكن در تهران از متري 
۱۶۰ هزار تومان در سال ۱۳۷۷ به متري ۳۲ ميليون تومان 
در سال ۱4۰۰ و همچنين طبق آخرين آمار ارايه شده به 
متري 45 ميليون تومان در مرداد ماه ۱4۰۱ رسيده است. 
گفتني است كه در اسفند سال ۹8 ميانگين قيمت مسكن 
۱۶ ميليون تومان بوده است يعني اين بازار از سال ۹8 تا 
سال ۱4۰۰ رشد ۱۰۰ درصدي را تجربه كرده است. اگر به 
نمودار قيمت مسكن در سي سال گذشته نگاهي بيندازيم، 
شاهد حركت قيمت ها به صورت سيكلي و دوره ا ي هستيم. 
به اين معنا كه قيمت مس��كن طي يك دوره س��ه تا پنج 
ساله معمولا ثابت مانده است و سپس رشدي جهشي را 

تجربه مي كند.
اما به تازگي در فرابورس صندوقي تحت عنوان صندوق 
ارزش مسكن كه يك صندوق سرمايه گذاري قابل معامله 
)ETF( بوده كه تحت مديريت گروه مديريت ارزش صندوق 
بازنشستگي كشوري قرار دارد پذيره نويسي شد. املاك و 
مستغلات منتقل شده به اين صندوق نيز در حال حاضر 
شامل يك ملك با كاربري اداري واقع در خيابان ملاصدراي 
تهران با عرصه ۳۶۰ و عيان ۱8۲۱ متر است. شايان ذكر 
است ارزش اين ملك ۱5۰ ميليارد تومان در نظر گرفته شده 
است كه خود جاي تامل و تفكر دارد! و كمي تامل بر انگيز 
اس��ت، چرا كه اين ملك اداري ۱4 س��ال قدمت دارد و با 
جست وجوي قيمت در آن ناحيه مي توان به اين موضوع 
دست يافت كه قيمت ملكي با اين كيفيت و قدمت ساخت 
در آن ناحيه حوالي متري ۶۰ الي ۷۰ ميليون تومان است كه 
در واقع با يك حساب سرانگشتي ارزش كلي ملك چيزي 
حدود ۷۲ ميليارد تومان برآورد مي شود اما نكته جالب تر 
اين است كه قيمتي كه بازگشايي اين نماد در آن صورت 
گرفت چيزي حدود ۱۶5 ميليارد تومان بود و چند روزي 
را شاهد معاملات هيجاني بود. پس به  نظر اين اختلاف در 
قيمت كارشناسي، قيمت بازگشايي با ارزش ذاتي ملي 

كمي تامل برانگيز است!
تفاوت اصلي صندوق ارزش مسكن با صندوق هاي زمين 
و ساختمان اين است كه صندوق ارزش مسكن بر مبناي 
ملك ساخته  ش��ده در حال بهره برداري تاسيس شده و 
سرمايه گذاران، علاوه بر بهره مندي از فرصت افزايش قيمت 
ملك، مي توانند اجاره بها نيز دريافت كنند. توجه داشته 
باشيد كه طبق اعلام مديريت اين صندوق پرداخت اجاره 
به  صورت ۳ ماهه خواهد بود كه پس از كس��ر هزينه هاي 
جاري به حساب دارندگان واحدهاي سرمايه گذاري واريز 

خواهد شد.
اما صندوق زمين و ساختمان به جهت تامين مالي براي 
احداث يك پروژه س��اختماني و انبوه سازي خواهد بود و 
از اين حيث مي توان گفت تفاوت هاي اساس��ي از لحاظ 
كاركرد و اهداف اين دو صندوق وجود دارد. صندوق ارزش 
مسكن يكي از جديد ترين گزينه هاي سرمايه گذاري در 
بورس محسوب مي شود كه اهداف سرمايه گذاري در آن با 
ساير صندوق ها همچون صندوق سهامي و مختلط كمي 
متفاوت است. هدف اين صندوق كسب بازدهي متناسب 
با بازدهي بخش مسكن است؛ بنابراين براي علاقه مندان به 
بازار مسكن كه سرمايه كافي براي خريد ملك يا حضور در 
بازار املاك را ندارد، بهترين گزينه سرمايه گذاري از طريق 
بورس محسوب مي شود به شرطي كه با تحليل و بررسي 

دقيق اقدام به سرمايه گذاري كنند.
اما طبيعتا س��والاتي پيرامون معايب اي��ن صندوق ها يا 
مشكلات آينده آنها مطرح مي شود كه بهتر است در همين 
ابتداي ش��روع به فعاليت و پذيرش آنها در بازار س��رمايه 
براي اين موارد تدابيري انديشيده شود تا به همانند ديگر 
صندوق هايي كه پذيرش شده اند باعث ايجاد نارضايتي در 
بين فعالان بازار سرمايه و بعضا ايجاد ديدگاه منفي به بازار 
سرمايه نش��ود، يك موضوع مهم در ارتباط با ريت  ها اين 
است كه چه كساني مي توانند اين صندوق ها را را  ه  اندازي 
كنند؟ آن طور كه از متن اساسنامه تشكيل صندوق هاي 
املاك و مستغلات قابل استنباط مي شود اين است كه 
همه صاحبان املاك ب��دون هيچ محدوديتي مي توانند 
اقدام به ارايه درخواس��ت براي تش��كيل صندوق كنند. 
طبيعتا اگر اين گونه باشد بازار سرمايه مي شود محلي براي 
جولان دادن دلالان بازار مس��كن ولي اين  بار به صورت 
رسمي و متشكل و با قيمت گذاري روي تابلوي بورس و 
نه در مشاوران املاك!!! از طرفي اين صندوق ها طول عمر 
مش��خصي دارند كه حداقل دوره فعاليت و حيات آنها 5 
سال است. در دوره فعاليت اين صندوق ها يونيت  داران از 
عوايد بلندمدت يونيت  ها ناشي از افزايش قيمت ملك در 
طول زمان )تورم قيمت ملك(، و همچنين عوايد حاصل 
از فعاليت  هاي مجاز صندوق، منتفع   مي شوند. در پايان 
عمر صندوق، اين سرمايه  گذاري با تقسيم اصل سرمايه، 
سود و عوايد حاصل از سرمايه  گذاري، خاتمه مي  يابد. در 
اين فرآيند باز هم ابهامات زيادي وجود دارد كه بايد توجه 
ويژه اي به آنها شود. از طرفي به نظرم بزرگ ترين مشكل در 
حال حاضر نحوه قيمت گذاري و كارشناسي اين املاك 
در ابتداي تش��كيل صندوق اس��ت كه نيازمند كنترل و 
نظارت بيشتري از سوي مراجع ذي ربط است تا خريداران 
واحد هاي اين صندوق را دچار زيان هاي سنگين ناشي از 

قيمت گذاري نادرست نكند.

هابيل خاوري
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روز 28 ش��هريور ماه بود كه اينترنت ايران قطع شد و 
نت بلاكس نيز اين قطعي و اختلال اينترنت را تاييد 
كرد. اين قطعي اينترنت باعث شده كه اقتصاد كشور به 
خطر بيفتد و به نوعي اقتصاد و كسب و كارهاي مردم با 
زيان سنگيني مواجه شدند كه اين زيان ها قابل جبران 
يا كتمان نيست. سال هاي گذشته نيز قطعي اينترنت 
داشتيم اما امسال قريب به 70 روز است كه اينترنت 
قطع ش��ده و اختلال دارد و اين موضوع شركت هاي 
بورسي را با زيان سنگين مواجه مي كند. اگر اين قطعي 
اينترنت در ش��رايط بهتري بود يعني بورس شرايط 
عادي داش��ت آن زمان ش��ركت هاي زيان كمتري 
متحمل مي شدند اما اكنون شرايط فرق دارد و هر روز 

زيان صنايع بيشتر مي شود.
قطعي و فيلترينگ اينترنت موجب شده تا نااطميناني 
براي بنگاه هاي اقتصادي به سمي مهلك تبديل شود 
كه نتيجه اين امر تنها به ترس س��رمايه گذاران براي 
ورود به بازار سرمايه منجر مي شود. آمارهاي رسمي 
بانك مركزي حاكي از آن اس��ت كه 3.3 درصد توليد 
ناخالص ملي به صورت مستقيم به اقتصاد حوزه فناوري 

اطلاعات و ارتباطات گره خورده است.
آمارهاي موسسه پژوهشي بتا از وضعيت شبكه هاي 
اجتماعي ايران نيز نش��ان دهنده آن است كه اقتصاد 
۹ ميليون نفر به صورت مستقيم به اينستاگرام وابسته 
اس��ت. ضمن اينكه حجم بازار اينس��تاگرام بين ۱8 
هزار تا 32 هزار ميليارد تومان تخمين زده مي ش��ود. 
همچنين معاونت پژوهشي سازمان امور مالياتي در 
آخرين گزارش خود در اين باره ضريب نفوذ اينترنت را 
در ايران ۱۱2 درصد و تعداد كاربران آن را ۹۴ ميليون 
نفر اعلام كرد. اين معاونت همچنين افزود كه بيش از 
يك ميليون صفحه فارسي از طريق اينستاگرام كسب 
درآمد حداقلي دارند. بررسي اين گزارش حاكي از آن 
است كه ارزش كل گردش مالي تجارت الكترونيكي در 
ايران در سال ۹۹ نزديك به ۱۱00 هزار ميليارد تومان 
بود. حال اگر اين رقم را در 3۶۵ روز سال تقسيم كنيم، 
نشان مي دهد كه قطعي اينترنت در ايران روزانه حدود 
3000 ميليارد تومان به كسب وكارهاي ايران آسيب 
وارد مي كند. البته اگر تورم س��ه س��ال اخير را در اين 
محاسبات بگنجانيم، طبيعتاً اين رقم بيش از اين هم 
مي شود. اما براي رسمي ماندن گزارش فعلًا چاره اي جز 
اتكا به اين داده ها نيست. همچنين »پادرو« بازار سالانه 
اينستاگرام را ۴0 هزار ميليارد تومان اعلام كرد. طبق 
اين آمار فقط فروشگاه هاي اينستاگرامي روزانه حدود 
۱۱0 ميليارد تومان به تبع قطعي اينترنت و فيلترينگ 

اينستاگرام زيان مي دهند.

   داده ها قطع شد!
يكي از مهم ترين مشكلات س��رمايه گذاران بورسي 
70 روز گذش��ته مساله قطعي اينترنت است. چرا كه 
بيشتر داده ها و اطلاعات سهامدارا از كانال معتبر فعال 
بورسي به دس��ت مي آيد و به واسطه اين اخبار بازار را 
بهتر مي شناسند و معامله مي كنند )منظور سيگنال 
فروشي نيست بلكه مساله حال حاضر دريافت اطلاعات 
از وضعيت بازار سرمايه است.( اين اتفاق باعث شده كه 
بسياري از سرمايه گذاران معاملات خود را متوقف يا 

اينكه سرمايه خود را از بازار سهام خارج كنند.
از سوي ديگر در برخي از روزها شاهد بوديم كه اينترنت 
به طور كلي قطع مي شد يعني حتي سهامداران نتوانند 
سايتهاي داخلي بورس حتي س��ايت tsetmc را باز 
كنند درنتيجه اين قطعي باعث شد زيان سهامداران 

بيش از گذشته شود.
با وجود اين وضعيت بررس��ي صورت مالي و گزارش 
ماهانه درآمد صنايع وابسته به اينترنت هر روز وخيم تر 

مي ش��ود و به نوعي ش��اهد كاهش درآمد اپراتورها 
هستيم. درآمد يكي از اپراتورها از محل كاركرد خطوط 
تلفن همراه در مهرماه )دوره اختلال اينترنت( نسبت 
به ش��هريورماه بيش از 7۴3 ميلي��ارد تومان كاهش 
يافته است. از سوي ديگر محمدجواد آذري جهرمي، 
وزير پيشين ارتباطات ايران، در كانال تلگرامي خود 
از »پيش بيني كاهش درآمد ۱0هزار ميليارد توماني 
اپراتورها تا پايان س��ال جاري« و »افت شديد ارزش 
س��هام بخش تلكام در بورس« خبر داد. پيش تر اتاق 
بازرگاني ايران هم تاكيد كرده بود كه محدوديت هاي 
اينترنت ب��ه كل صنعت اطلاع��ات و ارتباطات ايران 

آسيب مي رساند.
محمد كشوري، كارشناس حوزه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات به ايس��نا گفته بود: اپراتورها از بزرگ ترين 
زيان كنندگان شرايط فعلي اينترنت در كشور چه از 
بعد قطعي و چه از محل اعمال فيلترينگ هس��تند. 
طبيعي است زماني كه فروش اپراتوري كم شود، سود 
آن هم كم مي شود و اين امر خود از يك جنبه به معناي 

زيان است.
طبق اين آمار و قطعي اينترنت و محدوديت پهناي باند 
مي توان گفت كه اپراتورها و شركت ها بخش عمده اي 

از درآمد خود را از دست داده اند.
ب��ه اعتقاد كارشناس��ان، پيش بيني كاه��ش درآمد 
اپراتورها تا پايان سال جاري، افت شديد ارزش سهام 
بخش تلكام در بورس و مشكلات جدي نقدينگي اين 
شركت ها، بعضا ممكن است در عدم پرداخت مطالبات 
پيمانكاران يا تاخير زياد در پرداخت حقوق كاركنان 
نمايان شود. با ادامه اين روند اكنون اين شائبه به وجود 
آمده ك��ه اپراتورهاي موبايل جه��ت جبران كاهش 
درآمدهاي خ��ود دنبال راهي ب��راي جبران كاهش 
درآمدها هستند. آيا ممكن است اين ضرر از راه هايي از 
جمله تغييراتي در قبوض مشتركان يا كاهش كيفيت 
خدمات يا تغيير در بس��ته هاي اينترنت اعمال شود؟ 
اين در حالي است كه عيسي زارع پور، وزير ارتباطات 
دول��ت ابراهيم رييس��ي آمارهاي ارايه ش��ده درباره 
ضررهاي ناش��ي از اختلالات اينترنت در ايران را زير 

سوال برده است.

   زيان همراه اول
بررس��ي صورت هاي مالي ماهانه همراه اول نش��ان 
مي دهد كه درآمد اين شركت در زمان قطعي اينترنت 
به كمترين ميزان خود در ۶ ماه گذشته رسيده است. 
به طوري كه درآمد ش��ركت ارتباطات سيار ايران در 
مهر ماه از ميانگي��ن درآمد ماهانه خود 3۵۵ ميليارد 
و ۶20 ميليون تومان كمتر بوده اس��ت. همچنين در 
س��ه ماه اخير تنها مهر ماه بوده كه درآمد اين شركت 
كمتر از ميانگين ماه هاي اخير خود باشد.گزارش هاي 
ماهانه منتشر ش��ده همراه اول حاكي از آن است كه 
درآمد اين شركت از كاركرد مشتركين خطوط دايمي 
و اعتباري بيشتر از 7۴3 ميليارد تومان كاهش داشته 
است. به علاوه مجموع درآمدهاي همراه اول در زمان 
قطعي اينترنت در مقايسه با ماه قبل خود بيشتر از ۶00 

ميليارد تومان كاهش را تجربه كرده است.

   آسياتك زيان ساز شد
سهام آسياتك در سه بازه هفتگي، ماهانه و سه ماهه 
بازدهي ضعيف تري نسبت به شاخص كل ثبت كرده 
است. بخش بزرگي از اين كاهش قيمت سهام آسياتك 
به دليل اختلال اينترنت در مهرماه ۱۴0۱ اس��ت. به 
نحوي كه سهام آسياتك از 30 شهريور تاكنون نزديك 

به ۴0 درصد افت داشته است.
همزمان با اختلال اينترنت در مهر ۱۴0۱ بس��ياري 
از ش��ركت هاي حوزه اطلاعات و ارتباطات با كاهش 
درآمد خود روبرو شدند. يكي از اين شركت ها انتقال 
داده هاي آس��ياتك بود كه با افت بيش از ۱۹ ميليارد 
توماني درآمد خود نسبت به شهريور امسال مواجه شد. 
از اين رو درآمد اين ش��ركت در مهر ۱۴0۱ حدود ۹۶ 
ميليارد تومان ثبت شد. اين عدد كمترين ميزان درآمد 
آسياتك در پنج ماه اخير بوده است.بررسي صورت هاي 
مالي ۶ ماهه آسياتك حاكي از آن است كه اين شركت 
گروه اطلاعات و ارتباطات در س��ه دوره گذشته خود 
روند صعودي سودسازي داش��ته است. به طوري كه 
سود خالص اين شركت در ۶ ماهه نخست سال جاري 
با بيش از 30 درصد افزايش نسبت به نيم سال ۱۴00 
عدد 7۵ ميليارد و 703 ميلي��ون تومان را ثبت كرده 

است.همچنين س��ود عملياتي اين شركت در نيمه 
نخست سال ۱۴0۱ نيز در مقايسه با مدت مشابه سال 
قبل معادل 23 درصد افزايش داش��ته است. گفتني 
است سود انباشته آسياتك در نيم سال ۱۴0۱ حدود 
۱8۴ ميليارد تومان ثبت ش��ده است. از سويي ديگر 
اين شركت در اين دوره موفق شد به ازاي هر سهم 37 

تومان سود شناسايي كند.

   روند نزولي مخابرات
مخابرات ايران در مرداد امسال ۵8۱ ميليارد تومان فروش 
داشت كه در ش��هريور با جهش محسوسي به رقم 83۵ 
ميليارد تومان رسيد. اما در مهرماه اين روند منفي شده 
و به فروش 800 ميليارد تومان كاهش يافته است. گروه 
مخابرات ايران با سود ۱/۵هزار ميليارد توماني مواجه بوده 
و سود خوبي را براي سهامداران خود محقق كرد و در شش 
ماهه منتهي به ش��هريور ۱۴0۱ مبلغ 2۴ هزار ميليارد 
تومان درآمد عملياتي داشته كه 20 هزار ميليارد تومان 
بهاي تمام شده داشته و در نهايت درآمد ناخالص شركت 
چهار هزار ميليارد تومان بوده است. اما با قطعي اينترنت، 
قطعا شركت با مشكل بيشتري مواجه مي شود چراكه در 
شش ماهه ابتداي امسال، شركت 3/2هزار ميليارد تومان 
درآمد عملياتي داشته و هزينه بهاي تمام شده شركت 
۵/8هزار ميليارد تومان بوده، بنابراين زيان خالص شركت 

در نهايت 2/۶هزار ميليارد تومان شده است.

   هاي وب نيز نزولي شد
فروش  هاي وب كه در ش��هريور س��ال جاري به 2۵۶ 
ميليارد تومان رسيده بود، در مهرماه به ۱00 ميليارد 
تومان سقوط كرد و طي سه ماه كاهشي ۶0درصدي 
را تجربه كرد. اين اتفاقات سبب كاهش قيمت سهام 
ش��ركت نيز شده اس��ت. چنانچه قيمت س��هام در 
۱۵ ش��هريور از قيمت 337 تومان به 22۵ تومان در 
۱۱ آبان رس��يد و فقط طي روزهاي اخير كمي رشد 
داشت. نكته مهم اينكه نقدشوندگي شركت طي اين 
دوره افت داشته و به منفي شش درصد رسيده است. 
يعني اين شركت با صف فروش سنگيني مواجه شده و 

سهامداران توان فروش سهام خود را نداشته اند.
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سود بدون ريسك، سرمايه گذاري 
در كشور را از رونق انداخت؟

س�نا| آلبرت بغزيان، اقتصاددان ضمن تاكيد بر تاثير 
منفي افزايش نرخ بهره بدون ريس��ك بر بازار س��رمايه 
اظهار ك��رد: بعد از پيروزي انقلاب اس��لامي، بانكداري 
بدون ربا شكل گرفت و بر اساس بانكداري بدون ربا، براي 
برخي عقود اس��لامي  مثل حساب هاي قرض الحسنه، 
حس��اب هاي پس انداز بلندمدت، مضاربه، مساقات و... 
دستورالعمل هايي وضع شد و قرار شد به سپرده گذاران 
بانك ها، سود علي الحساب پرداخت شود و در پايان سال، 
بانك ها بر اساس عملكرد خود، سود قطعي پرداخت كنند. 
بعد از آن، در سال هايي كه كشور دچار كمبود نقدينگي و 
فرار سرمايه ها )به خاطر جنگ و...( بود، بانك ها نرخ سود 
را بالاتر بردند تا منابع بيش��تري را جذب و حفظ كنند. 
وي اضافه كرد: متاسفانه سياست گذاران اقتصادي هم از 
اين نكته مهم غافل شدند كه اگر نرخ بهره بدون ريسك 
مثلًا در محدوده 20 درصد باقي بماند، سرمايه گذاري در 
هر حوزه اي كه بازدهي كمتر از اين ميزان داشته باشد، 
توجيه نخواهد داشت.بغزيان ادامه داد: نتيجه اين شد كه 
انگيزه پس انداز كردن پول ها و س��پرده گذاري در بانك 
بين مردم تقويت ش��د و بانك ها تبديل به بنگاه داراني 
شدند كه در حوزه هاي مختلف به خصوص ساختمان، 
س��رمايه گذاري هاي كلاني انجام دادند.وي با اشاره به 
تاثير منفي افزايش نرخ بهره بر سرمايه گذاري در حوزه 
توليد، گفت: در نهايت دچار لوپي شديم كه تورم، مهار 
نش��د و همين تورم، مانع كاهش نرخ س��ود بانكي شد 
و بانك ه��ا هم براي ج��ذب و حفظ پ��ول، ماراتن به راه 
انداختند و س��رمايه گذاري در كشور تشويق نشد! حالا 
سياس��ت گذاران ما اين دغدغه را دارن��د كه در صورت 
كاهش نرخ بهره بدون ريسك در كش��ور، ساير بازارها 
دچار تلاطم شود و به سبب همين دغدغه، كاهش نرخ 
سود بانكي اتفاق نمي افتد. اين در حالي است كه در ساير 
كشورها مثلًا كشورهاي منطقه خودمان، نرخ بهره بدون 
ريسك در اقتصاد بالا نيست و مردم عملا انگيزه اي براي 
پس انداز كردن پول و سپرده گذاري در بانك ندارند و به 
جاي آن، ترجيح مي دهند سرمايه گذاري كنندبغزيان در 
معرفي راهكار كاهش نرخ بهره بدون ريسك بدون ايجاد 
تلاطم در بازارهاي مختلف، اظهار كرد: لوپ معيوبي كه 
در آن گرفتار آمده ايم، ناشي از سوء مديريت در بازارهاي 
مختلف بوده و بعيد است كه در كوتاه مدت بتوان نسخه اي 
براي رفع اين معضل اقتصادي تجويز كرد. تنها راهكار، 
ورود بانك ه��اي خارجي به اي��ران و تزريق منابع ارزان 
قيمت تر به اقتصاد كشور است كه البته چنين اتفاقي هم 
بسيار دور از ذهن است.وي خاطرنشان كرد: در چنين 
شرايطي، كاهش نرخ سود بانكي عملاً  منجر به نوسان 
شديد ساير بازارها خواهد شد، مگر آنكه دولت ها با تزريق 
وجوه ارشادي و ارز، بتوانند نرخ ارز و سود بانكي را به طور 
همزمان كنترل كند تا هم ارز تثبيت شود و هم بانك ها 
سود كمتري به سپرده گذاران پرداخت كند. در اين زمينه 
مي توان از تجربه ساير كشورها مثل امارات و عربستان هم 
بهره گرفت. در اين كشورها، منابع بانك ها، از محل درآمد 
فروش نفت تامين مي شود و پس اندازهاي مردم مصرف 

سرمايه گذاري مي شود؛ نه سپرده گذاري در بانك!

عرضه سودآور خودرو در بورس
بورس نيوز| اميرحس��ن كاكايي، كارشناس صنعت 
خودرو بي��ان كرد: عرضه خودرو در بورس كالا بيش��تر 
مربوط به خودرو هاي گرانقيمت مي ش��د ك��ه در 3 تا ۴ 
ماهه قبل ش��اهد اين موضوع بوديم و نتيجه آن تعادل 
قيمت ها در بازار خودرو ب��ود. بازار در بخش خودرو هاي 
گرانقيمت به تعادل رس��يده است و محلي شفاف براي 
خريدوف��روش خودرو وج��ود دارد. بايد گف��ت در بازار 
خودرو خريد مستقيم از خودروساز بسيار حائز اهميت 
اس��ت؛ چراكه براي خودرويي همانند پژو پارس تفاوت 
قيمت ميان درب كارخانه و بازار آزاد، 2۵0 ميليون تومان 
است و عايد كساني مي شود كه مستقيم از درب كارخانه 
خريد مي كنند، ولي شركت سازنده ۱00 ميليون تومان 
زيان را در توليد متحمل مي ش��ود. بعد از مدت ها افت و 
خير، هزار عدد 207 وارد بورس كالا ش��د و شاهد بوديم 
كه اين خودرو ۵0 ميليون تومان پايين تر از قيمت بازار 
قيمت گذاري ش��د كه اين امر منجر به سودآوري براي 
خودروساز مي شود.وي تش��ريح كرد: عرضه خودرو در 
ب��ورس، منجر به افزايش قيمت نمي ش��ود تا جايي كه 
حتي بازار در مقاطع فعلي خود باقي مي ماند، يعني اتفاق 
خاصي در آن رخ نمي دهد. برخي معتقدند كه آزادسازي 
قيمت افزايش نرخ در خودرو را به همراه دارد، اما اين طور 
نيست. همچنين عرضه خودرو در بورس كالا محدود بود. 
اشخاصي كه قصد سرمايه گذاري در خودرو را دارند در صف 
خودروسازي ها قرار مي گيرد كه سود خاصي هم عايدشان 
نمي شود، چراكه اختلاف ۵0 ميليون تومان ميان بازار آزاد 
و بورس كالا به دليل قيمت روز و تأخير در تحويل است. 
باعرضه خودرو در بورس سرمايه گذاراني كه در قرعه كشي 
خودرو ش��ركت مي كردند كمتر مي شوند، حجم صف 
خريد نيز كم مي شود.كاكايي ادامه داد: اگر عرضه براي 
خودروي پژو پارس هم انجام شود، قيمت درب كارخانه 
به ۴00 ميليون تومان مي رسد )پارس در بازار آزاد ۴۵0 
ميليون تومان قيمت مي خورد( و 200 ميليون تومان سود 
احتمالي سرمايه گذاران از بين خواهد رفت. از طرفي اگر 
صف خريد خودرو كوتاه شود )از يك به 300 به يك به ۵0 
برسد( احتمال موفقيت بالا مي رود و خريد خودرو براي 
مصرف كننده واقعي آسان مي شود. تعادل بازار خودرو در 
ميان مدت و بلندمدت به نفع مصرف كننده واقعي مي شود 
چراكه باقيمت مناسب مي توانند خودرو بخرند، دلالي، 
رانت خواري و قرعه كشي خودرو نيز حذف مي شود. اين 
كارشناس خودرويي در بخش ديگر سخنان خود تبيين 
كرد: اتفاق مهمي كه رخ مي دهد پايان زيان خودروساز 
است كه بسيار حائز اهميت اس��ت، چراكه زيان مانع از 
افزايش ميزان توليد، از بين رفتن ظرفيت بهبود و نوآوري 
مي شود. ديگر رويداد پس از عرضه خودرو در بورس 
مطالبه گري دولت از خودروس��از براي ايجاد تنوع و 
كيفيت است، از طرفي دولت بايد براي افزايش تيراژ با 
خودروسازان همراهي كند، به عنوان مثال تسهيلاتي 

را براي واردات كالا از گمركات كشور ايجاد كند.

بهره بدون ريسك 
در سقف ۴ ساله

فرداي اقتصاد| بار ديگر بازار انتقاد فعالان بورسي 
از افزيش نرخ سود بدون ريسك افزايش يافته است. 
ميانگين نرخ بازده تا سررسيد اوراق )YTM( در بازار 
اوراق )اسناد خزانه اسلامي و اوراق گام( از 2۶ درصد 
فراتر رفته تا اين نرخ به بالاترين سطح از مهر سال ۹7 
صعود كند. اين روند افزايش��ي از اواسط شهريورماه 
سال جاري ش��كلي جدي تر به خود گرفت و پس از 
رس��يدن به اوج ۱0 ماهه در روزهاي نخست آبان ماه 
حالا با عبور از مرز 2۶ درصد به قله ۴ ساله صعود كرده 
است. به گفته كارشناسان انتشار ۱0 همت اوراق گام 
جديد در اواسط مهرماه در بازار بدهي در كنار افزايش 
تخصيص اخزا به پيمان��كاران از دلايل اصلي كاهش 
قيمت اوراق و ب��ه تبع آن افزايش نرخ س��ود در بازار 
اوراق بدهي شده اس��ت.  در بازار اوراق بدهي دولتي 
اس��ناد خزانه »اخزا« بيشترين سهم را دارند. از اواخر 
سال گذشته تا ميانه  سال، محدود ماندن عرضه اوراق 
از سوي دولت و همزمان با آن تقاضاي دستوري شكل 
گرفته از سوي صندوق هاي بورسي كه فراتر از عرضه 
بود، باعث نوسان كم مقدار نرخ سود اخزاها در حوالي 
22 درصد شده بود. در روز پاياني مهرماه اما ميانگين 
نرخ سود موثر اوراق خزانه وارد كانال 23 درصدي شد 
و به سرعت راه افزايش را در پيش گرفت؛ به طوري كه 
در آبان اين نرخ به 2۵ درصد رس��يد و حالا يك كانال 
بالاتر را از آن خود كرده است.بخش ديگري از اين بازار، 
در اختيار اوراق گام است كه البته با سرعت بيشتري در 
مسير رشد نرخ بهره گام برمي دارد. اوراق گام يا گواهي 
اعتبار مولد كه براي تامين سرمايه در گردش بنگاه ها 
و تامين مالي طي زنجي��ره  توليد يك محصول مورد 
استفاده قرار مي گيرند، اوراق كوتاه مدت با سررسيد 
كمتر از يك س��ال و بدون كوپني هستند كه در سال 
جاري به ش��دت مورد اس��تقبال بنگاه ها قرار گرفته  
و ش��ركت هاي متعددي در صنايع مختلف اقدام به 
انتشار و استفاده از اين اوراق كرده اند. بر اساس آخرين 
اظهارات رييس كل بانك مركزي، مجموع بانك هاي 
عامل در زمينه عرضه اين اوراق به ۱7 عدد رس��يده 
است. آمارها نش��ان مي دهد در پايان دادوستدهاي 
امروز، ميانگين نرخ بهره اين اوراق، 2۶.۶ درصد بوده 
اس��ت.  دليل افزايش نرخ اي��ن اوراق را مي توان در 
افزايش انتظارات تورمي و همزمان با آن تداوم ابهام 
در فضاي سرمايه گذاري كشور خلاصه كرد. تنگناي 
نقدينگي و كاهش پرداخت تسهيلات توسط نظام 
بانكي كشور ش��ركت ها را مجبور كرده تا براي رفع 
نيازهاي كوتاه مدت خود، از ابزارهاي بازار سرمايه 
اس��تفاده كنند و در اين ميان درج نشدن اوراق گام 
در ترازنامه بانك هاي عامل و ق��رار گرفت در اقلام 
زيرخط باعث افزايش تمايل بانك ها به انتشار اين 
ابزار تامين مالي شده است. در سمتي ديگر شرايط 
نه چندان مساعد صندوق هاي بورسي و افزايش آمار 
ابطال يونيت هاي سرمايه گذاري سبب شده تا شاهد 
عرضه اوراق خزانه از سوي اين نهادهاي مالي براي 
تامين نقدينگي مورد نياز باشيم. اطلاعات تجميعي 
از تركيب پرتفوي صندوق هاي با درآمد ثابت نشان 
مي دهد ح��دود ۱2 درصد از س��رمايه گذاري اين 
نهادهاي مالي در سهام اس��ت كه به دليل شرايط 
نامناسب بورس و فشار ناشي از ورود به بازي پانزي 
جنگ نرخ به اين نهادهاي مالي، در نهايت تنگنايي 

را براي صندوق هاي بورسي رقم زده است.

نقش سازمان بورس
در تصميمات اقتصادي

بورس�ان| امير جعفري، كارش��ناس بازار سرمايه 
شنبه به بررسي اولويت سازمان در روزهاي آرام بورس 
پرداخت. در وهله اول او اعتقاد داشت كه دليل برگشت 
بازار س��هام از روند ريزش��ي، تصويب بسته حمايتي 
۱0 بندي بود و پس از آن سقف شكني نرخ دلار در بازار 
آزاد به عنوان كاتاليزوري عمل كرد تا شاهد يك رشد 
سريع و پرقدرت باشيم كه بورس تهران را با رشد ۱0 
درصدي همراه كرد. از سمتي اما اين موضوع باعث شد 
كه برخي با رسيدن به قيمت سربه سر و خروج از زيان، 
سرمايه خود را از بازار سهام خارج كنند و شاهد خروج 
پول مداوم باشيم. از سمتي نبود اعتماد و چشم انداز 
مطمئن از وضعيت سياس��ي و اقتصادي كشور باعث 
شده است كه س��رمايه هاي جديدي به بورس تهران 
وارد نش��ود. او در رابطه با مطالبات صنايع ديگري كه 
همچون صنعت خودرو نياز به مطالبه گري تا دستيابي 
به نتيجه دلخواه دارند عنوان كرد: صنعت دارو به دليل 
عدم پوشش هزينه ها توسط افزايش نرخ اندك، صنعت 
غذايي به دليل فاصله قيمت كارخانه و بازار آزاد، صنعت 
لاستيك با پايداري قيمت گذاري دستوري و همچنين 
شركت هاي كوچك حوزه معدن و فولاد به دليل عدم 
افزايش نرخ با وجود رشد هزينه هاي توليد، با مشكلات 
زيادي مواجه بوده  و لازم است اين موضوعات از سمت 
سهامداران و فعالان اين صنعت مطالبه و پيگيري شود. 
او در ارتباط با استعفاي مجيدعشقي، رييس سازمان 
بورس در هفته گذشته معتقد بود كه در حال حاضر 
فرد مهم نيست و اهميت سازمان بورس بايد به صورت 
كلي از سمت سياست گذاران كلان كشور مورد توجه 
قرار بگيرد. جعفري افزود در حال حاضر سازمان بورس 
و اوراق بهادار در كشور توانايي دخالت در مسائل كلان 
اقتصادي را ندارد و هر فرد ديگري در جايگاه سازمان 
بورس قرار بگيرد نيز اجازه دخالت هاي زيادي را ندارد. 
وي ادامه داد كه رييس س��ازمان ب��ورس بايد فردي 
پيگير، جدي و مطالبه گر باشد و همچون رفتار ديگر 
وزارتخانه ه��ا با آنها مكاتبه كند تا بتواند حرف خود را 
به كرسي بنشاند. اين كارشناس بازار سهام در نهايت 
وضعيت بورس تهران در ادامه س��ال را به دليل عدم 
چشم انداز مشخص از متغيرهاي اقتصادي و ابهامات 
زياد در سطح كلان سياسي و اقتصادي نامشخص تلقي 
كرد و افزود اگر اين مشكلات برطرف شود، بازار سهام 
مي تواند جاماندگي خود از بازارهاي موازي را جبران 
كند اما با شرايط كنوني، احتمال آن خيلي بالا نيست.

»تعادل«گزارشميدهد

خسارت قطعي اينترنت به بورس

6  دليل مهم سقوط بورس از  نگاه نظارتي
احمد رحمانيان در جلس��ه هم انديشي و بهره گيري 
از نقطه نظرات مديران و كارشناس��ان بازار س��رمايه 
موضوعاتي را متذكر شد و تاكيد كرد كه بايد بررسي 
شود؛ چه شد به يك باره افرادي هزاران ميليارد تومان 
به جيب زده و برخ��ي از مردم سرمايه هايش��ان را از 

دست دادند.
قائم مقام س��ازمان بازرسي كل كشور در اين نشست 
با اش��اره به رش��د حبابي بورس در س��ال هاي قبل و 
جذب ميزان قابل  توجهي از سرمايه هاي مردم گفت: 
متاسفانه از سال ۹۹ به يك باره بازار بورس نزول پيدا 
كرد و بس��ياري از مردم مال و سرمايه خود را از دست 
داده و از آن طرف كساني بودند كه يك باره چندين هزار 

ميليارد به دارايي و ثروت شان افزوده شد.
وي از كارشناسان حاضر در جلسه خواست به برخي 
از سوالات پيرامون اينكه آيا رشد يك باره بازار سرمايه 
در يك دوره زماني كوتاه و آن طرف نزول يك باره آن 
امري عادي و طبيعي اس��ت؟ آيا در بازار سرمايه طي 
اين سال ها ضوابط قانوني و آيين نامه ها رعايت شده 

بود ياخير؟ بايد پاسخ دهند.
قائم مقام سازمان بازرسي كل كشور ادامه داد: يكي 
ديگر از موضوعات مهم اين اس��ت كه بايد بررسي 
شود چه اتفاقي افتاد كه برخي از اشخاص حقيقي 
و حقوق��ي يك باره صاحب چند هزار ميليارد ثروت 
ش��دند و آن طرف هم برخي 70 درصد از س��رمايه 
خود را از دست دادند؟ آيا دارا شدن عده اي قانوني 
بود يا غيرقانوني اگر غيرقانوني بود چه كساني قصور 
و تقصير داش��تند، چه ضوابط قانون��ي بايد رعايت 
مي شد كه نش��د آيا آيين نامه هاي مربوطه رعايت 
شده بود و چه كس��اني از رانت ها و اطلاعات نهاني 

استفاده كردند؟

رحمانيان يكي ديگر از موضوعات مهم و اساسي بورس 
را در حوزه نظارتي عنوان كرد و تاكيد كرد: بايد در اين 
راستا بررسي شود كه چه خلأهاي قانوني نظارتي در 
حوزه بورس وجود دارد و اينكه س��ازمان بازرسي بايد 
چه نوع نظ��ارت كامل و موثري انجام ده��د تا از بروز 
جرايم بورسي پيش��گيري يا در صورت وقوع به موقع 

كشف شود.
وي با تاكيد بر ضرورت بررسي نقش و سهم افراد در افت 
و نزول بازار سرمايه و به جيب زدن درآمدهاي ميلياردي 
اظهار كرد: بايد بررس��ي شود كه آيا سازمان بورس به 
وظايف پيش��گيرانه خود عمل كرده است يا خير؟ و 
آيا قوانين از كارآمدي لازم براي جذب و نگهداش��ت 

سرمايه هاي مردم برخوردار بوده است؟
قائم مقام س��ازمان بازرسي كل كش��ور يكي ديگر از 
موضوع��ات مهم در اين ح��وزه را تع��ارض منافع به 
خصوص در حوزه انتصابات مديران دانس��ت و تاكيد 
كرد؛ مديراني كه منصوب مي شوند بايد از توانمندي 
لازم برخوردار باش��ند نه اينكه انتصابات بر اس��اس 
مسائل سياسي و جناحي باشد يا اينكه فرد هم عضو 
هيات مديره و هم به صورت مستقيم يا غيرمستقيم در 

بازار سرمايه نقش داشته باشد.
به گزارش خبرگزاري صدا و سيما.رحمانيان با اشاره 
به برخي از گزارش��ات س��ازمان بازرسي در خصوص 
وضعيت بورس گفت: واحدهاي اقتصادي اين سازمان 
در حوزه بازار س��رمايه و ب��ورس، گزارش هاي زيادي 
تهيه كرده و برخي از عوامل و آس��يب ها را استخراج 
كرده اند كه به عنوان نمونه مي توان به ش��ش مورد از 
جمله افزايش يك باره قيمت ارز در سال هاي گذشته، 
وجود نقدينگي زياد در جامعه، محدوديت هاي موجود 
در بازارهاي موازي مانند مسكن و خودرو، عدم اجراي 

محدوديت هاي تعريف ش��ده براي افراد ت��ازه وارد از 
سوي سازمان بورس و بهادار، تضاد منافع و... اشاره كرد.

وي با بيان اينكه بايد پيگيري ش��ود كه چگونه چند 
هزار ميليارد به قيمت بيچاره شدن سهامداران زيادي 
نصيب افرادي شد، گفت: سازمان بازرسي كل كشور به 
دنبال اين است كه اين موضوع را به جد پيگيري كند.

قائم مقام سازمان بازرسي كل كشور از افراد حاضر در 
جلسه خواست اگر موضوع كامل تر و جامع تري هست 
مكتوب به س��ازمان اعلام كنند و تاكي��د كرد: نقاط 
كليدي كه س��ازمان بازرس��ي مي تواند ورود اساسي 
داشته و از وقوع جرايم پيش��گيري يا حتي جرايم يا 

سوءجرياني را كشف كند، اعلام كنند.
رحمانيان از كارشناس��ان حاضر در جلسه خواست 
موضوعاتي كه به ثبات بازار سرمايه كمك مي كند را 
در اختيار سازمان بازرسي قرار دهند و اعلام كرد؛ اين 
سازمان دست خود را به سمت كارشناسان دراز كرده 
و از آنها مي خواهد كه نكته هاي كليدي را كه مي تواند 
به بهبود اقتصاد كشور كمك كند در اختيار سازمان 

بازرسي قرار دهند.
وي همچنين بر ضرورت اع��لام اخبار مربوط به بازار 
سرمايه از طريق يك مرجع اصلي تاكيد كرد و گفت: 
دست اندركاران بازار سرمايه بايد با صداقت موضوعات 

را با مردم مطرح كنند.
قائم مقام سازمان بازرسي كل كشور از تغيير و تحولات 
مديريتي مدام در سازمان بورس انتقاد كرد و افزود: بايد 
مديراني براي حوزه بازار سرمايه منصوب شوند كه از 
تجربه كامل، توانايي و توانمندي لازم برخوردار باشند.

پرهيز از قيمت هاي دس��توري و تاكي��د بر ضرورت 
حمايت از مصرف كنندگان از سوي دولت، از بين بردن 
تعدد نرخ ارز، اطلاع رساني و آموزش هاي لازم به مردم 

در حوزه بازار سرمايه، بازنگري جدي و موثر در قوانين 
و مقررات روز و روزآمد كردن آن متناسب با شرايط روز 
جامعه و بهره گيري از تجارب ساير كشورهاي موفق، 
تعيين جرايم متناسب براي متخلفين و مجرمين بازار 
س��رمايه با رويكرد بازدارندگي، ايجاد ساز و كارهاي 
نظارتي قوي در س��ازمان بورس به منظور شناسايي 
افرادي كه مس��تقيم يا غيرمس��تقيم در بازار بورس 
اختلال ايجاد مي كنند و... از موضوعات مهم ديگري 

بود كه رحمانيان بر ضرورت توجه به آنها تاكيد كرد.
مصطفي علي اصغرپور معاون نظارت و بازرسي امور 
اقتصادي سازمان بازرسي كل كشور نيز در اين جلسه 
به برخي از اقدامات اين معاونت در حوزه بورس اشاره 
كرد و گفت: اين س��ازمان در همه موضوعات مربوط 
به بورس ورود داش��ته و پرونده هايي نيز در اين رابطه 
تشكيل ش��ده است. وي با اش��اره به اينكه گزارشات 
سازمان بازرسي بايد مستند باشد، تاكيد كرد: تمامي 
مسائل و موضوعات مربوط به س��ازمان بازرسي بايد 

مستند؛ مستدل و دقيق باشد.
مع��اون نظارت و بازرس��ي امور اقتصادي س��ازمان 
بازرس��ي كل كش��ور با بيان اينكه رييس سازمان بر 
روي موضوعاتي كه دغدغه دارند، تاكيد زيادي دارد، 
گف��ت: با توجه به اين موضوع پيگيري مس��ائلي كه 
دغدغه مردم اس��ت همواره به عنوان يك اولويت در 
دستور كار است و به جد پيگيري مي شود. در جريان 
اين جلسه هم انديشي برخي از مديران و كارشناسان 
حوزه بازار س��رمايه )بورس( نقطه نظرات خود را در 
خص��وص چالش هاي پيش روي اين ب��ازار از جمله 
قيمت گذاري دستوري، ضرورت ارتقاي جايگاه مدير 
سازمان بورس، ضرورت بازنگري قانون و… مطرح و 

راهكارهايي را در راستاي بهبود شرايط ارايه دادند.



گروه راه و شهرسازي|
حمل بار در كشور، داستان پرغصه اي دارد. داستاني 
مملو از داستانك هاي بي پايان در هزار توي بروكراسي 
و مصلحت انديش��ي هاي جزيره اي! از نقص و نقصانِ 
ريلي دولتي كه گذر كني و به جاده و كاميون بررسي، 
باز هم ردپاي دولت در نوسازي ناوگان جاده اي، اجازه 
نمي دهد در هواي پاك نفس��ي تازه كن��ي و كالاها با 
هزينه كمتري جابه جا شوند. خلاصه اينكه راه آهن و 
ناوگان ريلي همچنان دولتي است و از همين رو، مجال 
نونوار شدن و پيشرفت با تكنولوژي روز را نمي يابد. در 
نتيجه ناوگان ريلي به تدريج در شرايط وخيم تري قرار 
مي گيرند به طوري كه در دو سال گذشته 60 لكوموتيو 
از رده خارج مي ش��وند. وضعيت خطوط ريلي هم كه 
اجازه س��رعت گرفتن قطاره��ا را نمي دهد و لاجرم 
متوسط سرعت قطارهاي باري كمتر از 10 كيلومتر در 
ساعت است. در چنين شرايطي، صرفا جاده مي ماند 
و كاميون. به گفته كارشناس��ان نيمي از ناوگان جاده 
فرسوده اس��ت و سه برابر حالت اس��تاندارد سوخت 
مصرف مي كند. مصرف سوخت بيشتر البته از سويي 
به زيان محيط زيست و مردم است و از سوي ديگر، به 
سود صاحبان بار! به طوري كه در يك قلم صرفا در سال 
1400، از 108 هزار ميليارد تومان سود فولاد مباركه، 
10 هزار ميليارد تومان آن ناش��ي از مصرف سوخت 
يارانه اي توسط كاميون هاي حمل كننده محصولات 
اين كارخانه بوده است. معادله و معامله اي دو سر باخت 
براي مردم و دولت. اما چه وقت و چه نهادي مي خواهد 
اين زنجيره معيوب و پرهزينه براي كشور را پاره كند؟

    زمين گيري 60  لكوموتيو باري 
دبير انجم��ن صنفي ش��ركت هاي حمل ونقل ريلي 
با بيان اينكه در دو سال گذش��ته حدود 60 دستگاه 
لكوموتيو باري به دليل ضعف ه��اي موجود در نظام 
تعمير و نگهداري اين كش��نده ها و همچنين كمبود 
منابع مالي ش��ركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران 
زمين گير و از چرخه سير خارج شده اند، گفت: در چنين 
شرايطي راه آهن دولتي بايد هر چه سريع تر به انتقال 
مالكيت كش��نده هاي خود به بخش خصوصي اقدام 
كند. سبحان نظري در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه 
بس��ياري از مشكلات صنعت حمل ونقل ريلي كشور 
از نقص س��اختاري اين بخش نشات مي گيرد، گفت: 
متاس��فانه با وجود تاكيد قوانين و اسناد بالادستي بر 
لزوم خروج شركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران از 
حوزه تصدي گري، هنوز مالكيت ۷0 درصد از ناوگان 
لكوموتيو باري كشور و تمامي لكوموتيوهاي مسافري 
و مانوري و مهم تر از آن، اختيار مديريت بهره برداري و 
سير و حركت در شبكه كه امري دانش بنيان و نيازمند 
دانش روز است، در اختيار اين شركت دولتي قرار دارد.

وي ادامه داد: از ابتداي سال 1۳۹۹ تاكنون حدود 
60 دس��تگاه لكوموتيو باري با مالكي��ت دولتي به 
دليل ضعف هاي موجود در نظام تعمير و نگهداري 
اي��ن كش��نده ها و همچني��ن كمبود مناب��ع مالي 
ش��ركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران زمين گير 
و از چرخه سير خارج ش��ده اند. در چنين شرايطي 

راه آهن دولتي بايد هر چه سريع تر به انتقال مالكيت 
كشنده هاي خود به بخش خصوصي اقدام كند.

    عوايد يارانه سوخت به مردم نمي رسد
دبي��ر انجم��ن صنف��ي ش��ركت هاي حمل ونق��ل 
ريلي همچني��ن اظهار ك��رد: بايد توجه داش��ت كه 
همه عوايد ناش��ي از يارانه هنگفت س��وخت نصيب 
عم��وم مردم نمي ش��ود. بلكه در نتيج��ه ارزان بودن 
حمل جاده اي، بخش مهمي از س��ود ناش��ي از يارانه 
سوخت به جيب مشتريان بزرگ حمل ونقل جاده اي 
نظير صنايع فولادي و معدن��ي مي رود. نظري اظهار 
كرد: بررس��ي صورت هاي مالي فولاد مباركه در سال 
1400 نشان دهنده س��ود 108 هزار ميليارد توماني 
اين شركت است كه حدود 10 هزار ميليارد تومان از 
آن به صورت مستقيم از ارزان فروشي گازوييل حاصل 
شده است؛ دولت مي تواند به جاي افزايش سراسري 
قيمت گازوييل، يارانه سوخت را از چنين صنايع بزرگ 
و پرسودي دريافت كرده و منابع مالي حاصل از آن را 
به توسعه حمل ونقل ريلي تخصيص دهد يا به طريقي 
خود اين مشتريان را به سرمايه گذاري هر چه بيشتر 
در صنعت حمل ونقل ريلي تشويق كند. وي ادامه داد: 
استراتژي ديگر براي افزايش جذابيت سرمايه گذاري 
در حوزه حمل ونقل ريلي، پيگيري تحقق مشوق هاي 
مالي تعريف شده در اين حوزه نظير يارانه ماده 1۲ قانون 
رفع موانع توليد رقابت پذير و نيز اعطاي تس��هيلات 
بلندم��دت و كم بهره نظير منابع تبص��ره 18 قوانين 
بودجه سنواتي است. از جمله محاسن حمل ونقل ريلي 
مصرف سوخت كمتر نس��بت به حمل ونقل جاده اي 
است. از همين روي طبق تعريف يارانه ماده 1۲ مبلغ 
مابه التفاوت حاصل از صرفه جويي در مصرف سوخت تا 
زماني كه اصل سرمايه گذاري مستهلك شود، از جانب 

دولت به سرمايه گذاران پرداخته خواهد شد.

    فرسودگي نيمي از ناوگان باري 
سرپرست مركز مديريت حمل و نقل و سوخت اظهار 
كرد: از 400 هزار ن��اوگان موجود باري، حدود نيمي 

يعني 188هزار ناوگان فرسوده هستند و همانطور كه 
گفته شد برنامه ريزي براي نوسازي ناوگان برون شهري 
انجام شده و نوسازي ناوگان امري ضروري است چراكه 
علاوه بر آلايندگي هوا به دليل تردد اين ميزان ناوگان 
فرسوده، ميزان مصرف اين ناوگان تا سه برابر افزايش 
پيدا مي كند. عليرضا احمدي درگفت وگو با ايلنا درباره 
مشكلات موجود براي ترخيص كاميون هاي وارداتي 
و دلايل تاخير در ترخيص اين كاميون ها اظهار كرد: 
به طوركل��ي در بحث ن��اوگان حمل و نق��ل دو طرح 
نوسازي و توسعه مطرح است كه در بخش هايي كه از 
بُعد ناوگان با كمبود ارايه خدمات مواجه هستيم مانند 
كاميون هاي يخچال دار يا سرويس تاكسي هاي برون 
شهري در بخش توسعه، سرمايه گذاري انجام مي شود. 
حال اينكه در بُعد ناوگان، نسبت به تقاضايي كه براي 
جابه جايي بار وجود دارد اين موضوع مورد بررس��ي 
قرار مي گيرد كه طرح نوسازي يا طرح توسعه بايد در 
دستور اجرا باشد. طرح توسعه در قالب افزايش تعداد 
ناوگان است اما طرح هاي نوسازي معمولا با جايگزيني 
با خودروي فرسوده موجود در ناوگان به اجرا مي رسند. 
وي ادامه داد: پس از ابلاغ بند ث ماده ۳0 احكام دايمي 
برنامه هاي توسعه كش��ور آيين نامه اجرايي براي آن 
تدوين شد كه در اين نامه اجرايي سياست هايي كه مد 
نظر سازمان راهداري بود به نحوي تبيين شد كه يكي 

از سياست هاي مد نظر سياست نوسازي ناوگان بود. 
سرپرست مركز مديريت حمل و نقل و سوخت گفت: 
در زمان تنظيم آيين نامه، سياست نوسازي تدوين و 
در قالب م��اده 4 قانون آيين نامه اجرايي بند ث ماده 
۳0 قانون احكام دايمي مقرر شد كه به ازاي واردات 
هر كاميون حداقل يك كاميون فرسوده از رده خارج 
شود و اجازه تفاوت تناژ تا سه تن داده شد. اما مشكل 
پيش آمده اين بود ك��ه در اصلاحيه يكي از بندهاي 
آيين نامه از رده خارج كردن خودروهاي فرس��وده، 
بحث قانون منع تردد مطرح شد كه به نوعي فلسفه 
ايجابي و سلبي اين موضوع را نمايان مي كرد چراكه 
براي خودروهايي كه در چرخه حمل و نقل بودند يك 
سن فرسودگي لحاظ شد كه پس از عبور از اين سن 

اجازه تردد در شبكه حمل و نقل را نداشتند.  احمدي 
افزود: اما بعد از آن وقتي قانون هواي پاك ابلاغ ش��د، 
آيين نامه اي براي آن نوشته ش��د و در اين آيين نامه 
مواردي كه در حوزه منع ت��ردد بود تغيير پيدا كرد و 
اصلاح شد. بنابراين پس از آن اصلاحيه ماده 8 قانون 
هواي پاك، سن فرسودگي حذف و لغو شد، به جاي آن 
مرز فرسودگي را اعلام كردند و مبني بر اين ماده قانوني 
 پس از اينكه خودروها به مرز سني رسيدند، چنان چه

 اي��ن خودروها بتوانند معاينه فن��ي اخذ كنند، براي 
دوره هاي زماني كوتاه تري اجازه تردد خواهند داشت.

وي تاكيد كرد: اين موضوع چرخه را دچار مش��كل 
كرد در حالي كه موارد س��لبي و ايجابي براي خروج 
ناوگان فرسوده از بين رفت و از سوي ديگر به دليل 
اينكه خودروهايي وارد ش��ده ب��ود تقاضايي براي 
موض��وع وجود داش��ت. همين موضوع باعث ش��د 
قيمت ها در خودروهاي فرسوده به ويژه كاميون هاي 
فرسوده افزايش قابل توجهي پيدا كند به طوري كه 
قيمت اي��ن خودروها از ۳00 ميلي��ون تومانِ اوايل 
اجراي اين طرح به بيش از يك ميليارد تومان رسيد.

    علت بي ميلي به اسقاط
كاميون هاي فرسوده

سرپرست مركز مديريت حمل و نقل و سوخت با بيان 
اينكه چ��ون ديگر ممنوعيت براي ت��ردد خودروهاي 
فرس��وده وجود ندارد، تمايلي هم براي اسقاط نيست، 
گفت: مشكل اصلي از آن نش��ات گرفت كه آيين نامه 
مرتبط منع تردد خودروهاي فرس��وده لغو ش��د و در 
بازار با عدم تعادل در عرضه و تقاضا موجه ش��ديم و هر 
روز هم ش��اهد افزايش قيمت ها بوديم. احمدي ادامه 
داد: البته از زماني كه س��تاد مديري��ت حمل و نقل و 
س��وخت به اين موضوع ورود پيدا كرده، براي رفع اين 
مشكلات چند اقدام به طور موازي انجام شد. اول اينكه 
آيين نام��ه بند ث ماده ۳0 قانون اص��لاح و قرار بر اين 
ش��د كه اجازه داده شود كه در برخي از موارد با شرايط 
خاص س��ازمان راهداري بتواند در جهت تنظيم بازار، 
 نحوه اجراي طرح توس��عه و نوس��ازي را تنظيم كند و 
درخواست اين بود كه اين تنظيم گري را برعهده سازمان 
راهداري بگذارند كه اين اصلاحيه در كميسيون دولتي 
مربوطه تصويب ش��د و در حال حاضر در نوبت صحن 
دولت است. وي با اشاره به پيشنهاد واريز مبلغي به ازاي 
گواهي اسقاط اظهار كرد: اقدام موازي ديگر كه مطرح 
ش��ده، اين بوده كه با توجه به ابلاغ قانون س��اماندهي 
صنعت خودرو، تبصره ماده 10 به اين قانون ساماندهي 
صنعت خودرو الحاق شود و موضوع الحاقيه اين است 
كه تمام خودروهايي كه وارد چرخه حمل و نقل شوند 
اسقاط را انجام دهند چنانچه اگر گواهي اسقاط موجود 
نبود، متقاضيان مبلغي را ب��ه صندوق واريز كنند كه 
از آن ب��راي از رده خارج كردن خودروهاي فرس��وده 
استفاده شود البته اين اصلاحيه پيشنهادي است كه 
به مجلس داده  شد.  سرپرست مركز مديريت حمل و 
نقل و سوخت درباره ميزان اين مبلغ گفت: پيشنهادي 
كه داده شد اين است كه 1.5 درصد مبلغ خودروهاي 

وارداتي يا توليد داخل براي آن در نظر گرفته شود. 
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هشدار زرد به تهراني ها
مديركل مديريت بحران استان تهران از افزايش غلظت 
آلاينده ها در مناطق مركزي، جنوبي و غربي استان خبر 
داد و گفت: مردم استان تهران از دوشنبه تا چهارشنبه 
۹ آذر از تردد غيرضروري در شهر خودداري كنند. به 
گزارش ايرنا، حام��د يزدي مهر در جمع خبرنگاران از 
صدور هشدار زرد مديريت بحران به جهت آلودگي هوا 
خبر داد و گفت: از بعد از ظهر فردا، دوشنبه هفتم آذر ماه 
تا روز چهارشنبه نهم آذر ماه در مناطق مركزي، جنوبي 
و غربي استان تهران شاهد افزايش غلظت آلاينده ها 
خواهيم بود. مديركل مديريت بحران استان تهران با 
بيان اينكه طبق اعلام س��ازمان هواشناسي با افزايش 
آلاينده ها كيفيت هوا در حد ناس��الم براي گروه هاي 
حساس پيش بيني شده است، گفت: در صورت عدم 
مهار منابع آلاينده )ثابت و متحرك( در مناطق پرتردد، 
هوا براي تمام گروه ها ناسالم خواهد بود. يزدي مهر با 
اشاره به اينكه آلودگي هوا يك بحران جدي و اولويت دار 
محيطي است، افزود: به همه ورزشكاران و شهروندان 
توصيه مي ش��ود در زمان اعلام آلودگي هوا از هر گونه 
فعاليت فيزيكي و ورزشي از جمله دويدن و پياده روي 
در اين شرايط در هواي باز و خروج غير ضروري از منزل 
و تردد بي مورد در معابر ش��هري خودداري كنند. وي 
در ادامه به بيماران قلبي و تنفس��ي و مبتلايان به 
آسم توصيه كرد: در شرايط آلودگي هوا افراد داراي 
بيماري زمينه اي، كودكان و سالمندان در فضاهاي 
باز فعاليت نكنند و توجه داشته باشند كه نوشيدن 
مايعات ب��ه وي��ژه آب در اين مواقع ن��ه تنها باعث 
شست وشوي دستگاه گوارش مي شود بلكه عطش و 
خشكي دهان ناشي از آلودگي هوا را نيز از بين مي برد.

 2 عامل كليدي در افزايش 
آلودگي هواي تهران

مديركل حفاظت محيط زيس��ت استان تهران از آغاز 
گشت و پايش شبانه روزي صنايع، معادن و واحدهاي 
صنفي استان همزمان با فصل سرما و افزايش آلودگي 
هوا در ته��ران خبر داد. هدف از انجام اين گش��ت ها و 
پايش ها كنترل منابع آلوده كننده هوا و مقابله با تخلفات 
احتمالي به ويژه در ساعات غير اداري و ايام تعطيل هفته 
گزارش شده است. به گزارش ايسنا، عليرضا مزيناني با 
اشاره به اينكه اين پايش ها به طور ويژه از ابتداي آذرماه 
آغاز شده و در 1۳ محور اصلي برقرار است، اظهاركرد: در 
اين مدت ۲1۳ واحد صنعتي مورد پايش قرار گرفته اند 
كه حاصل آن 8 مورد توقف فعالي��ت آلاينده و صدور 
شش اخطاريه رفع آلايندگي براي واحدهاي متخلف 
از س��وي ماموران اجرايي اين اداره كل بوده است. وي 
همچنين پس��ماند و ضايعات س��وزي را از مهم ترين 
عوامل در افزايش آلودگي هوا عنوان ك��رد، افزود: 1۷ 
مورد مقابله با پسماند سوزي و ضايعات سوزي در گشت 
و پايش هاي ش��بانه ماموران اجرايي در اين مدت ثبت 
شده كه نشان از تداوم اين معضل در سطح استان دارد. 
مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران با بيان 
 اينكه برابر قانون چندين دستگاه در خصوص برخورد با 
پسماند س��وزي وظيفه دارند، گفت: ش��هرداري ها، 
بخش��داري ها، نيروهاي انتظامي، جهاد كشاورزي از 
جمله دستگاه هايي هس��تند كه بايد به صورت ويژه و 
جدي تري به اين موضوع بپردازند تا اين معضل مهم در 
سطح استان برطرف شود. مزيناني در پايان يادآور شد: 
آلودگي هوا موضوعي است كه نيازمند مشاركت جدي و 
همكاري همه مردم و دستگاه هاي اجرايي مسوول دارد.

اتمام بررسي بودجه پيشنهادي 
سال ۱۴02 مناطق شهري

مديركل برنامه و بودجه شهرداري تهران از اتمام بررسي 
 بودجه و اعتبارات پيش��نهادي س��ال 140۲ مناطق
 ۲۲ گانه شهر تهران خبر داد و گفت: تكميل پروژه هاي 
نيمه تمام مناطق از محورهاي تنظيم بودجه پيشنهادي 
سال 140۲ ش��هرداري تهران بوده و در بخش تملك 
دارايي غيرمستمر نيز تأمين س��رانه هاي خدماتي در 
مناطق ك��م برخوردار و كاهش فاصل��ه آنها با مناطق 
برخوردار مدنظر قرار گرفته است. همچنين در بخش 
تملك دارايي س��رمايه اي مس��تمر و توسعه محله اي 
مس��تمر و هزينه اي به بازتوزيع عادلانه و لحاظ ميزان 
كاربري هاي مناطق نيز توجه شده است. امير شهرابي 
در گفت وگو با مهر، با بيان اينكه امسال تدوين بودجه 
بر اساس لايحه برنامه چهارم شهرداري تهران صورت 
مي گيرد، عنوان كرد: رويكردهايي همچون نوس��ازي 
شهر بر مدار حمل و نقل عمومي، توجه به مناطق كم 
برخوردار، خانواده محوري، مسجد محوري و همچنين 
اولويت هاي شوراي ششم شهر تهران مدنظر قرار گرفته 
و اولويت بندي پروژه ها بر اساس آن صورت گرفته است. 
به گفته شهرابي، اجراي طرح جديد اصلاح رديف هاي 
اعتباري هزينه اي و تملك دارايي سرمايه اي و مالي، باعث 
ادغام برخي از رديف هاي بودجه اي تكراري و مش��ابه 
ش��د كه اين امر در جلسات بررسي بودجه پيشنهادي 
مناطق به تسهيل فرآيند بودجه ريزي 140۲ شهرداري 
تهران منجر ش��د. مديركل برنامه و بودجه شهرداري 
تهران، افزايش اختي��ارات مديران اجراي��ي در انجام 
عمليات و هزينه كرد رديف هاي اعتباري و رفع برخي از 
محدوديت هاي موجود، كاهش تعداد موافقت نامه هاي 
ش��رح عمليات و امكان مبادله با كيفي��ت و محتواي 
قابل استناد، افزايش كنترل و نظارت بر اجراي بودجه 
و افزايش انضباط و ش��فافيت مالي را از جمله مزاياي 
اجراي طرح ساماندهي و بازنگري رديف هاي اعتباري 
در بودجه سال 140۲ شهرداري تهران برشمرد. وي با 
اشاره به هم انديشي با شهرداران مناطق براي تدوين 
بودجه پيش��نهادي س��ال آتي گفت: در جلسات 
پيشنهاد بودجه، اقتضائات هر منطقه و نياز مردم را 
با توجه به محدوديت هاي بودجه مدنظر قرار داديم. 
شهرابي در پايان اظهار كرد: شهرداري تهران پس از 
جمع بندي نظرات و پيشنهادات مناطق، سازمان ها و 
شركت هاي تابعه، لايحه پيشنهادي خود را تنظيم 
و به شوراي اسلامي شهر تهران تقديم خواهد كرد.

تخليه ساختمان هاي اطراف 
متروپل

 مدير اجراي طرح هاي عمراني سازمان منطقه آزاد اروند 
از اعمال محدوديت ترافيكي و تخليه ساختمان هاي 
اطراف متروپل به منظور تخريب باقي مانده اين سازه خبر 
داد. فرهاد آريا دوست در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: 
به منظور تخريب نهايي باقي مانده ساختمان متروپل 
آبادان، محدوديت ترافيكي به مدت 10 روز از 6 آذرماه در 
خيابان هاي اطراف اين ساختمان اعمال شد. وي افزود: 
همچنين براساس هماهنگي ها و تصميم گيري هاي 
انجام شده همه واحدهاي تجاري و مسكوني كه در 
شعاع خطر )شعاع 60 متري از ساختمان متروپل( 
قرار دارند به صورت كامل تخليه شده اند. آريادوست 
عنوان كرد: براساس برآوردهاي انجام شده اميدواريم 
ظ��رف مدت 10 روز آينده، باقي مانده س��اختمان 
متروپل نيز به صورت كامل تخريب شود. بر اساس 
اين گزارش، چند روز گذش��ته كارگاه ساختماني 
متروپل آبادان به دليل عدم رعايت مسائل ايمني و 
تردد افراد متفرقه از سوي دادستاني توقيف شده بود.

رشد ۱2۵ درصدي حمل بار
در درياي خزر

مديرعامل كش��تيراني درياي خزر گف��ت: باتوجه به 
ش��رايط روس��يه و مجموعه تحولاتي ك��ه در حوزه 
مسيرهاي حمل بار رخ داد، حجم تقاضا براي صادرات 
به اين كشور با رشد مواجه و كشتيراني درياي خزر در 
هفت ماهه امسال در بخش حمل كالاهاي مربوط به 
كريدورهاي ش��مال- جنوب نسبت به سال گذشته 
افزايش ۳50 درصدي را تجربه كرده است. به گزارش 
ايلنا، كامبيز جهانباني با تاكيد بر اينكه ناوگان كشتيراني 
درياي خزر با 100 درص��د ظرفيت و بارگيري كامل 
بارهاي صادراتي و بارهاي كريدور ش��مال-جنوب از 
اسكله هاي بنادر شمال كشور مشغول به فعاليت است، 
خاطرنشان كرد: كشتيراني درياي خزر به عنوان يكي از 
شركت هاي گروه، تلاش دارد تا نقش، سهم و وظيفه 
خود را در زمينه حمل كالاي صادراتي به ويژه در مسير 
كريدور شمال- جنوب به صورت كامل ايفا كند. وي با 
بيان اينكه نزديك به ۳8 درصد از بارهاي صادراتي كشور 
توسط كشتيراني درياي خزر حمل مي شود، تصريح 
كرد: اين در حالي است كه فقط ۲0 درصد از ناوگان در 
حال تردد به بنادر شمالي، متعلق به كشتيراني درياي 
خزر بوده و بقيه مربوط به كشتي هاي خارجي و ناوگان 
كش��تيراني بخش خصوصي ايران است. مديرعامل 
كش��تيراني درياي خزر ادامه داد: كش��تيراني درياي 
خزر در سال هاي اخير با توسعه حمل ونقل كانتينري 
كه پيش از اين در درياي خزر متداول نبود، 8۳ درصد 
حمل كالاهاي كانتينري از بنادر شمالي كشور به بنادر 
روسيه و قزاقستان را انجام مي دهد و امسال نيز در اين 
زمينه نسبت به مدت مشابه سال قبل، در بخش حمل 
بار صادرات��ي كانتينري 1۲5 درصد رش��د را به ثبت 
رسانده است. وي تاكيد كرد: در بخش واردات نيز سهم 
كشتيراني درياي خزر نسبت به صادرات متناسب است؛ 
اين در حالي است كه كشتيراني هاي بخش خصوصي 
و خارجي متمايل به حمل كالاهاي وارداتي هس��تند 
و سهم بيشتري در حمل بار وارداتي دارند. جهانباني 
تمركز كش��تيراني درياي خزر را ص��ادرات و حمايت 
از صادركنندگان ايراني اعلام ك��رد و گفت: اگرچه با 
توجه به ش��رايط روس��يه و مجموعه تحولاتي كه در 
حوزه مسيرهاي حمل بار اين كشور به دليل مناقشات 
با اوكراين انجام ش��ده، حجم تقاضا ب��راي صادرات به 
روسيه با رش��د فزاينده اي مواجه است، اما كشتيراني 
درياي خزر در هفت ماهه سال جاري در بخش حمل 
كالاهاي مربوط به كريدورهاي شمال-جنوب نسبت به 
سال گذشته افزايش ۳50 درصدي را تجربه كرده است؛ 
بنابراين به طور تقريبي غالب سهم حمل كالا از كريدور 
شمال-جنوب به عنوان يك ماموريت ملي، در اختيار 
كشتيراني درياي خزر است؛ ضمن اينكه در حال تكميل 
زيرساخت ها و توسعه ناوگان در اين مسير هستيم. وي 
با اشاره به س��فارش ساخت كشتي با توليدكنندگان 
داخلي از سوي گروه كشتيراني درياي خزر، افزود: بر 
اين اساس تلاش داريم تا با توسعه ناوگان، سهم حمل 
دريايي بارهاي صادراتي از ايران به كشورهاي حاشيه 
درياي خزر را افزايش دهيم؛ اين در حالي است كه اين 
حركت توسعه اي هم اكنون آغاز شده و در حوزه هاي 
مختلف مشهود است، به نحوي كه كشتيراني درياي 
خزر در بحث ترانزيت خودرو نيز با ثبت ركوردي تازه در 
سال جاري نسبت به سال گذشته ۲۷0 درصد رشد را 
شاهد بوده است. جهانباني گفت: با وجود افزايش تقاضا 
براي صادرات از بنادر شمال كشور، اين بنادر به لحاظ 
زيرساخت هايي كه بايد از س��وي نهادهاي ذي ربط و 
دس��تگاه هاي دولتي مهيا گردد، به روزرساني نشده و 
نيازمند تكميل و توسعه تجهيزات جديد در اين بنادر 
هستيم؛ به همين علت در برخي بنادر، شاهد انباشت 
كالاهاي صادراتي هستيم كه اميدواريم با تدبير عاجل 
سازمان بنادر و دريانوردي اين محدويت ها نيز به زودي 
رفع ش��وند وي تجهيزات بندري و ش��يوه تخليه و 
بارگيري در بنادر ياد ش��ده را سنتي خواند و ادامه 
داد: اميد ما اين است كه اين روند و نگرش از سوي 
دست اندركاران متحول شود؛ ضمن اينكه فقدان 
شركت هاي لجستيكي قوي در سامان دادن به نوع 
و ش��كل بارهاي صادراتي براي ص��ادرات از طريق 
دريا و به خصوص به صورت حمل كانتينري معضل 

ديگري است كه بايد مورد توجه ويژه قرار گيرد. 

چرازنجيرهمعيوبوپرهزينهحملباردرايرانقطعنميشود؟
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ماجراي يكه تازي كاميون هاي فرسوده 

عقب ماندگي جدي در حمل و نقل عمومي پايتخت
گروه راه و شهرسازي|

يكي از پيش بيني هاي صورت گرفته در چهارچوب طرح 
جامع ترافيك پايتخت، تامين و افزودن 11 هزار اتوبوس 
به ناوگان حمل و نقل تهران تا سال 1404 بوده است كه ۹ 
هزار دستگاه از اين تعداد بايد تا سال جاري تامين مي شده 
كه نشده است. ديروز در جريان بررسي گزارش نظارتي 
6 ماهه حوزه معاونت حمل و نقل و ترافيك شهرداري در 
صحن علني شوراي ش��هر تهران، مهدي اقراريان، عضو 
اين شورا با اشاره به طرح جامع ترافيك مصوب سال 86، 
بيان كرد: در راستاي طرح جامع ترافيك، پيش بيني هاي 
صورت گرفته كه يكي از مهم ترين آنها، تامين و افزودن 
11 ه��زار اتوبوس به ناوگان حمل و نقل تهران تا س��ال 
1404 بوده اس��ت كه ۹ هزار از آن تعداد بايد تا امس��ال 
تامين مي شده كه چنين اتفاقي رخ نداده است، لذا اين 
يك عقب ماندگي بسيار جدي است كه مي تواند دلايل 
مختلفي داشته باشد.  عضو شوراي اسلامي شهر تهران 
ادامه داد: اگر قرار باش��د ما اقدام مناس��بي را در راستاي 
خدمت به ش��هروندان انجام دهيم، با اين تعداد محدود 
۲00 يا ۳00 دس��تگاه اتوبوس مشكلي حل نمي شود؛ 
با توجه به اين نكات اين س��وال مطرح است كه در حال 
حاضر چه تع��داد اتوبوس متوقف ش��ده و واگن مترو از 
كار افتاده در پايتخت وجود دارد؟ ما به عنوان عضو شورا 
هنوز نسبت به تعداد اين اتوبوس ها اطلاعي نداريم، لذا 
درخواست مي شود مسوولان ذيربط گزارش هاي لازم را 
در اين خصوص به صحن شورا ارايه دهند تا مورد بررسي 
قرار بگي��رد. وي در ادامه با طرح س��والي ديگر مبني بر 
اينكه آيا جدول زمان بندي مشخصي براي ورود مجدد 
اين اتوبوس هاي از كار افت��اده وجود دارد يا خير، گفت: 
لازم است يك بازه زماني مشخصي در نظر گرفته شده و 
اعلام شود كه مثلا اين تعداد اتوبوس در 6 ماه آينده وارد 
ناوگان حمل و نقل شهري مي شود.  رييس كميسيون 
نظارت و حقوقي شوراي اسلامي شهر تهران، ادامه داد: 
س��وال بعدي اين است كه با توجه به افقي كه براي سال 
1404 در نظر گرفته شده است، اين گزارش به شورا ارايه 
شود تا هر يك از اعضاء بر اساس وظيفه خود اين موضوع 
را مورد بررسي قرار دهد. اقراريان در پايان تاكيد كرد: بر 
اساس مطالعات انجام شده در حال حاضر ما در تهران به 

۹000 دستگاه اتوبوس نياز داريم و مشكل حمل و نقل 
عمومي با اين ميزان بودجه و اين تعداد تزريق اتوبوس به 
ناوگان حمل و نقل عمومي حل نخواهد شد؛ بايد اين را 
بپذيريم كه فرقي نمي كند كه چه كسي اين نقد را مطرح 
 مي كند، نكته اصلي اين است كه كارشناسي هاي لازم در

 اين خصوص انجام شده كه بر اساس آن پايتخت نياز به 
۹ هزار اتوبوس دارد بايد ب��راي آن تمهيدات و تدابيري 
انديشيده شود، اگر دنبال حل مشكلات مردم هستيم.  
مهدي چمران، رييس ش��ورا ضمن تاييد تذكرات 
اقراريان، تصريح كرد: شهرداري نمي تواند به تنهايي 
اين تعداد اتوبوس و واگن مترو را به ناوگان حمل و 
نقل اضافه كند و مش��كل برنامه ريزي نيز از همين 
جا نشات مي گيرد چرا كه اين نهاد هنوز در خصوص 

موضع دولت نسبت به اين مساله مطلع نيست.

    خريد ۳00 اتوبوس سه كابين
ديروز اما جلال بهرام��ي، معاون حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران از تلاش ش��هرداري براي خريد ۳00 
اتوبوس سه كابين براي پايتخت خبر داد. بهرامي با حضور 
در صحن علني ش��وراي شهر تهران با ارايه گزارشي در 
مورد نحوه تامي��ن اتوبوس هاي پايتخت گفت: ۲100 
دس��تگاه اتوبوس بخش خصوصي بايد تا پايان س��ال 
اورهال ش��وند و تعهد وزارت كش��ور نيز تأمين ۲000 
دستگاه اتوبوس اس��ت. وي با بيان اينكه وزارت كشور 
اعلام كرده بود كه توان تامين ۳00 دستگاه اتوبوس سه 
كابين را دارد كه با فرمول تأمين مالي مشترك وزارت 
كشور و شهرداري خريداري شود، تصريح كرد: ما عين 
۳00 دستگاه را براي ش��هر تهران تأمين مي كنيم كه 
كاره��اي بانكي در حال انجام اس��ت و نكته قابل توجه 
اين اس��ت كه هر دستگاه اتوبوس سه كابين ظرفيتش 
معادل سه دس��تگاه اتوبوس تك كابين است. بهرامي 
با بيان اينكه ما نيز در ميزان توليد شركت هاي سازنده 
اتوب��وس داخلي ابه��ام داريم و نمي دانيم ك��ه تا پايان 
س��ال چند اتوبوس مي توانند تحويل دهند، گفت: من 
وقتي ق��راردادي را امضاء كردم پايي��ن آن اين موضوع 
را تأكيد كردم و نوشتم. معاون ش��هردار تهران با بيان 
اينكه وزارت كشور زمينه توليد را فراهم مي كند و بايد 

بگويم كه برخي از خط��وط اتوبوس توليد داخلي بين 
چهار تا ش��ش ماه بعد از پي��ش پرداخت بايد قطعات و 
نيروي انساني ش��ان را تكميل كنند، افزود: اينكه 500 
دس��تگاه اورهال شود يا نش��ود تاثيري در حمل و نقل 
عمومي ندارد. هر چند كه من اطلاعات اين اتوبوس ها 
را با پلاك و شرايطش در گزارش شورا ارايه مي كنم اما 
 موضوع اصلي اين است كه ناوگان ما فرسوده است و اين 
عقب ماندگي با 500 دستگاه جبران نمي شود. وي با بيان 
اينكه برخي شركت ها حتي توان ساخت يك اتوبوس را 
ندارند، گفت: مكاتبه اي با 15 توليد كننده داشته ايم و ما 
اعلام كرده ايم ك��ه در يك بازه ۳6 ماهه چقدر ظرفيت 
تحويل دارند كه نكته قابل توجه اين است كه اكثر اين 
توليد كنندگان حتي س��ايپا ظرفيت توليدي اش صفر 
بوده است و اين نشان مي دهد كه توليد كنندگان ما تازه 
مي خواهند خط توليد خود را راه اندازي كنند. بهرامي با 
بيان اينكه از سال 1400 تا 1408 افق 10 هزار اتوبوس 
پيش بيني شده اس��ت، تصريح كرد: نزديك ترين راه 
تامين اتوبوس واردات اس��ت كه ما با وزارت اقتصاد، 
مجل��س و دولت رايزني كردي��م و رييس جمهور نيز 
دس��تورش را صادر كرده اس��ت كه مقدمات واردات 
۲000 دستگاه اتوبوس انجام ش��ود؛ اما هنوز وزارت 
صمت دستورالعمل اجرايي آن را صادر نكرده و اين در 
حالي است كه كشورهاي خارجي و همسايه مي توانند 

در كوتاه ترين زمان اين اتوبوس ها را تامين كنند.

    ساختمان هاي تهران
شبيه پادگان هاي نظامي 

ديروز همچنين اعضاي ش��وراي ش��هر تهران لايحه 

دستورالعمل طراحي توده ساختمان هاي پهنه سكونت 
بر اساس پاكات حجمي را تصويب كردند. حميدرضا 
صارمي، معاون ش��هردار تهران در تشريح اين لايحه 
گفت: موضوعات بس��ياري به ارتقاي س��يما و منظر 
شهري در تهران كمك مي كند و در اين لايحه سعي 
كرديم كه فضاي خلاقانه اي را براي معماران در راستاي 
شكل گيري فضاي زيبا در ساختمان هاي تهران ايجاد 
كنيم. وي با بي��ان اينكه به عنوان مثال در راس��تاي 
جلوگيري از قطع درختان با تصويب اين لايحه معماران 
مي توانند طراحي هاي خلاقانه داش��ته باشند، افزود: 
قطعا اين اقدام در كيفيت و منظر ش��هري ارزشمند 
است. مهدي عباسي، عضو شوراي شهر نيز در واكنش 
ب��ه اين لايحه با تاكيد بر اينك��ه اين لايحه براي همه 
ساختمان هاي تهران موضوعيت ندارد و ممكن است 
در برخي ساختمان ها به دليل نوع نگاه معمارانه، بخشي 
از پلاك هاي در حال ساخت، استقبال كنند، تصريح 
كرد: اين نوع معماري كيفيت فضاي ساخت را افزايش 
مي دهد و همانطور كه گفتم براي همه عموميت ندارد. 
مهدي چمران نيز با انتقاد ب��ه وضعيت نماي برخي 
ساختمان ها، گفت: اميدوارم اين مساله سبب شود كه 
برخي نماها كه به مانند س��اختمان هاي پادگان هاي 
نظامي شده وضعيت شان بهبود يابد. هر چند كه بايد 
اين مساله به طور دقيق بررسي شود و هر گونه تخطي 
جرم محسوب شود. نه اينكه هر كس هر كاري در نما 
كرد بگويند كه اين در شوراي شهر تصويب شده است. 
در نهايت، اعضاي شوراي شهر تهران با رأي حداكثري 
 موافق خود دستورالعمل طراحي توده  ساختمان هاي 
پهنه سكونت بر اساس پاكات حجمي را تصويب كردند.
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رييس مركز مل��ي فضاي مجازي اعتق��اد دارد ارقام 
عجيبي از ض��رر اقتصاد ديجيت��ال در روزهاي اخير 
در كشور اعلام مي ش��ود. فيروزآبادي باور دارد ايران 
در اقتصاد ديجيتال، جزو كش��ورهاي توس��عه يافته 
اس��ت و در اين ايام، ش��بكه ملي و اقتصاد ديجيتال، 
در حد رفع نياز كش��ور عمل كرده اند؛ او در عين حال 
اظهار كرد: دلمان مي خواهد همه پلتفرم ها باز باشد 
و جمهوري اس��لامي و مصوبات شوراي عالي فضاي 
مجازي و اس��نادي كه داريم نشان مي دهد از مزاياي 
تكنولوژي براي داش��تن يك زندگ��ي با عزت و مرفه 

طرفداري كرديم.
سيدابوالحس��ن فيروزآبادي در جلسه شوراي فضاي 
مجازي استان كرمان به بحث اقتصاد ديجيتال اشاره 
كرد و گف��ت: ذات فضاي مجازي مرزبردار نيس��ت، 
به صورت ش��بكه اي حركت و توس��عه پيدا مي كند و 
مهم ترين خصيصه فضاي مجازي اين است كه قدرت 
نرم در ابعاد بسيار بزرگ توليد مي كند كه در برخي از 
حوزه ها اين قدرت بر قدرت سخت غلبه دارد. وي افزود: 
قدرت نرم فضاي مجازي پديده اي به شدت اجتماعي، 
اقتصادي و مبتني بر فناوري اس��ت و فناوري و جنبه 
اقتصادي آن موجب بروز و ظهور قدرت نرم اجتماعي 
مي ش��ود. فيروزآبادي تصريح كرد: ق��درت دولت ها 
قدرت سخت اس��ت و با قدرت سركش نرم اجتماعي 
در فضاي مجازي مواجه هستيم كه به صورت جهاني 
عمل مي كند و قاعده بردار نيس��ت و تلاش مي كنند 
قاعده پذير نش��ود لذا بايد به اين مساله توجه داشت. 
دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي با مطرح كردن اين 
سوال كه در مواجهه با اين قدرت نرم چه حكمراني و 
نظامي پيش بيني مي كنيم؟ گفت: بخشي كه مربوط 
به خارج از كش��ور اس��ت به هيچ وجه پذيراي توافق 
نيست و علت اين است بانيان اين تكنولوژي، اقتصاد 
و شبكه ها كس��اني هستند كه برنامه جهاني دارند و 
مي خواهن��د نظم نوين جهاني در دنيا پياده س��ازي 
كنند كه در اين نظم نوين اكثر توان مديريت قدرت 
نرم در جهان را مي خواهند در اختيار داش��ته باشند 
لذا شكل شبكه به صورت پلتفرمي طراحي شده كه 
صاحبان آن مي توانند اين قدرت نرم را مديريت كنند.

   ثبت اطلاعات در فضاي مجازي
 گسترده تر از فضاي فيزيكي است

وي با بيان اينكه آيا شيوه حكومتداري ما بايد مانند قبل 
از ظهور فضاي مجازي باشد؟ اظهار كرد: عصر فضاي 

مجازي امتداد فضاي فيزيكي بلك��ه بعضا در برخي 
حوزه ها بزرگ تر از فضاي فيزيكي است و ثبت و ضبط 
اطلاعات و علوم و افكار در قالب چندرسانه اي، عكس، 
فيلم، انيميشن و ... در فضاي مجازي به مراتب از آنچه 
در فضاي فيزيكي به صورت كتاب، خطابه و ... است، 
به مراتب بيشتر است. فيروزآبادي بيان كرد: در فضاي 
مجازي تمام كساني كه حضور دارند، كنشگران بالقوه 
هستند و مي توانند ارزان پيام و محتواي خود را توليد 
و در سطح جهان پخش كنند.وي تصريح كرد: امروز 
مردم به طور وسيع در حال قضاوت حكومت هستند 
حتي اگر در آن بخش صلاحيت تخصصي نداش��ته 
باش��ند. بنابراين متوليان امور و مس��وولان دولتي 
و حكومت��ي وظيفه دارند هر تصمي��م مي گيرند و 
هر حركتي كه مي كنند مردم را مد نظر خودش��ان 
قرار بدهند. رييس مركز ملي فضاي مجازي گفت: 
نديدن مردم يكي از بزرگ ترين مشكلاتي است كه 
نه فق��ط ما در حكومت با آن مواجه هس��تيم، بلكه 
مساله جهاني است و با توسعه فضاي مجازي، شيوه 
حكومتي حكوم��ت مداران به نحوي بوده كه كمتر 

قاطبه مردم را مد نظر قرار مي دادند.

   نمي توانيم درباره روايت ها سكوت كنيم
وي با بي��ان اينكه امروز نمي توانيم درب��اره روايت ها 
س��كوت بكنيم، اظهار كرد: اصرار دارم به روايت اول 
توجه شود؛ 90 درصد قضاوت انسان در مواجهه اول با 

يك پديده شكل مي گيرد و به همين دليل است روايت 
اول بسيار مهم است. فيروزآبادي ادامه داد: كار مشكل 
حكومتداران، روايت اول است و بايد درست باشد. نظام 
اداري بايد به شفافيت اعتقاد عميق داشته باشد و بايد 
اين باور ايجاد شود؛ نمي توانيم حكومت ساكت باشيم 
وقتي 80 ميليون نفر دوربين به دست و متصل به شبكه 
جهاني داريم و اگر ساكت باشيم صحنه قدرت نرم را 
باختيم. دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي بيان كرد: 
كساني كه مسوول هستند، در درجه اول مسووليت 
دارند شفاف، پاسخگو و مس��ووليت پذير باشند. وي 
افزود: بزرگ ترين لطمه اي كه در جريان اغتشاشات 
اخير خورديم، نارسايي در ارايه روايت بود و دشمن 
از كثيف ترين روش ها در جعل روايت استفاده كرد 
و ده ه��ا دروغ گفت. فيروزآبادي با اش��اره به اينكه 
بايد نظام اداري ما ياد بگيرد كه پاسخگو باشد و به 
فوريت پاس��خ بدهد و پنهان كاري را كنار بگذارد، 
گفت: بايد بلافاصله اطلاع رساني درست را بگوييم 
زيرا پهنان كاري با وجود فضاي مجازي محال است.

   عده اي مامور به دامن زدن
به بي هويتي ملت هستند

وي با بيان اينكه ع��ده اي ماموريت به دروغ و جعل 
خبر دارند و مام��ور به دامن زدن ب��ه بي هويتي در 
ملت هس��تند، تصريح كرد: جمهوري اس��لامي با 
خون مردم خلق ش��ده و هنوز حي��ات آن مبتني بر 
فداكاري و شهداي اين راه از جمله شهيد سليماني 
اس��ت كه هنوز خونش خشك نش��ده و نمي توانيم 
از پايگاه طبيعي نظام و منش��أ قدرت س��خت و نرم 
نظام )مردم( غافل بشويم. رييس مركز ملي فضاي 
مجازي با بيان اينكه به دليل سكوت شاهد هستيم 
معارضين بيش از اندازه واقعي خود نمود دارند، گفت: 
آنه��ا تحفظي در جعل خبر ندارند و بس��يج جهاني 
در خدمت آنها قرار گرفته ك��ه مي توانند معادله را 
به ش��دت تغيير بدهند و مي بينيم نمايش حوادث 
و بزرگنمايي كه در دو م��اه اخير در فضاي مجازي 
صورت گرفت اعوجاج خيلي زيادي دارد. وي درباره 
كار در ح��وزه فضاي مجازي در كش��ور اظهار كرد: 
حج��م اقداماتي كه عليه جمهوري اس��لامي در دو 
ماه اخير صورت گرفت كم سابقه است و حمله هاي 
سايبري عليه كشور از لحاظ كميت و كيفيت بسيار 
گس��ترده بوده و در فضاي مجازي با يك جنگ نرم 
تمام عيار مواجه بودي��م. فيروزآبادي افزود: در اين 
مدت شبكه ارتباطي و خدمات ديجيتالي كشور علي 
رغم حمله هاي سايبري سنگين، فعال بوده و دشمن 
مي خواس��ت ملت را به دروغ به خيابان بكشاند و در 
اين قضيه قطعا همراهي و اتحاد ملت خيلي موثر بود.

   شبكه ملي در حد رفع نياز كشور
 در اين ايام عمل كرد

وي تصريح كرد: شبكه ملي و اقتصاد ديجيتال در حد 
رفع نياز كشور در اين ايام عمل كرد و تلاش مي كنيم 
نقاط ضع��ف را برطرف كني��م. فيروزآب��ادي درباره 

كم كاري در توليد محتوا در فضاي مجازي بيان كرد: 
جهاد تبيين را بايد به عنوان وظيفه شرعي و ملي تلقي 
كرده و دفاع از هويت و داشتن قلمرو در فضاي مجازي 
را غنا ببخشيم و در آينده شاهد اين نباشيم به راحتي با 
چند خبر راست و دروغ سناريويي را تعريف و تحركات 
وس��يعي را انجام بدهند و به اين فكر بيفتند خدمات 
عمومي مردم را مختل كنند. دبير شوراي عالي فضاي 
مجازي با تاكيد بر اينكه بايد پاس��خ به اخبار جعلي 
حتما در كشور ساماندهي شود، گفت: بايد فضايي 
باش��د كه اخبار جعلي نتواند نقش كنوني را داشته 
باش��د و واكسن آن، سواد استفاده از فضاي مجازي 
است و اينكه خبر درست را از كجا دريافت كرد و در 

فضاي مجازي چگونه سالم زيست كرد.

   بايد سالم زيستن در فضاي مجازي را
ياد بگيريم

وي تصريح كرد: آس��يب هاي فضاي مجازي 10 برابر 
است و همانطور كه در فضاي فيزيكي ياد مي گيريم به 
عنوان يك شهروند زندگي مصون اجتماعي، اقتصادي و 
سياسي داشته باشيم، بايد ياد بگيريم در فضاي مجازي 
چگونه سالم زيست كنيم و دولت نيز بايد مانند فضاي 
فيزيكي شرايط امنيت در فضاي مجازي را فراهم بكند. 
فيروزآبادي در بخش ديگري از سخنانش با بيان اينكه 
ارقام عجيبي از ضرر اقتصاد ديجيتال در روزهاي اخير 
در كش��ور اعلام مي شود، گفت: اگر فضاي مجازي در 
ايران توسعه پيدا كرده با اراده حكومت اسلامي بوده 
و در اقتصاد ديجيتال جزو كش��ورهاي توسعه يافته 
هس��تيم. وي بيان كرد: نظر مقام معظ��م رهبري و 
ش��وراي عالي فضاي مجازي، توسعه فضاي مجازي 
كش��ور در تمام حوزه ها با رعايت اس��تقلال و امنيت 
است و شاخص هاي توس��عه فضاي ما شاخص هاي 
خوبي از لحاظ ضريب نفوذ و استطاعت پذيري مردم 
و استفاده از ظرفيت هاي فضاي مجازي است و اينكه 
اقتصادمان را در اين سطح بياوريم كه فقط در حد دو 
پلتفرم باشد، اين جفا به ملت و توانايي هاست. رييس 
مركز ملي فضاي مجازي اظهار كرد: دلمان مي خواهد 
همه پلتفرم ها باز باشد و جمهوري اسلامي و مصوبات 
ش��وراي عالي فضاي مجازي و اس��نادي ك��ه داريم 
نش��ان مي دهد از مزاياي تكنولوژي براي داشتن يك 
زندگي با عزت و مرفه طرفداري كرديم. وي گفت: در 
شوراي عالي فضاي مجازي و دولت سيزدهم توجه به 
اينكه اقتصاد ديجيتال در كشور توسعه يابد در راس 
برنامه هاس��ت و اينكه مديريت ملي خود را بر فضاي 

مجازي با رعايت استقلال و امنيت داشته باشيم.

   اينترنت طبقاتي براي فريلنسرها
در عين ح��ال به تازگي كارگروه اقتص��اد ديجيتال، 
آيين نامه حمايت از فريلنسرهاي فعال در اين حوزه 
را تصويب كرد. اين آيين نامه اگرچه عنوان حمايتي را 
يدك مي كشد، اما برخي از بندهاي آن با واكنش هاي نه 
چندان مثبتي روبرو شده است. يكي از پرحاشيه ترين 
مواد اين آيين نامه حمايتي به بحث اينترنت طبقاتي 
براي فريلنسرها اختصاص دارد. بر اساس ماده 8، وزارت 
ارتباطات موظف اس��ت زيرس��اخت هاي دسترسي 
به اينترنت پرس��رعت و پايدار با س��طح دسترس��ي 
مناسب افراد اعتبارسنجي ش��ده در پايگاه را فراهم 
كند. در واقع فريلنسرهاي مجاز به اينترنتي با سطح 
دسترس��ي متفاوت عموم دسترسي خواهند داشت. 
كارگروه اقتصاد ديجيتال همچنين بر لزوم بيمه شدن 
آزادكاران تأكيد كرده اس��ت. در همين راستا، وزارت 
كار با همكاري وزارت اقتصاد بايستي نسبت به تدوين 
دستورالعمل بيمه تأمين اجتماعي فريلنسرها و اجراي 
آن از طريق س��ازمان مربوطه، اقدام كند. ماده 10 نيز 
وزارت ارتباطات را موظف كرده تا با همكاري چند نهاد و 
وزارتخانه، دوره هاي مهارتي كوتاه مدت تخصصي براي 
فارغ التحصيلان رشته هاي مرتبط با اقتصاد ديجيتال را 
طراحي كند. برگزاري اين دوره ها برعهده سازمان فني 
و حرفه اي، دانش��گاه جامع علمي و كاربردي و مراكز 

آموزش تخصصي غيردولتي خواهد بود.

دنياي فناوري
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 قانون جديدي براي كنترل 
شركت هاي فناوري در امريكا؟

س��ناتور اد مارك��ي از ايالت ماساچوس��ت امريكا 
از كنگره خواس��ته قانون جديدي ب��راي كنترل 
ش��ركت هاي فناوري وضع كند و فرايند شكست 
خورده خودقانونمندسازي شركت هاي فناوري را 
پايان دهد. به گزارش مهر به نق��ل از انگجت، اين 
درحالي اس��ت كه ايلان ماسك درخواست يكي از 
نمايندگان كنگره براي دريافت اطلاعات را بي پاسخ 

گذاشته است.

 دولت انگليس لايحه 
»ايمني آنلاين« را آپديت مي كند

دولت انگليس اعلام كرد لايحه »ايمني آنلاين« را 
آپديت مي كند تا تشويق به خودآزاري جرم محسوب 
ش��ود. به گزارش مهر به نقل ازپرس اسوسيش��ن، 
ميش��ل دونلان وزير فرهنگ انگليس در اين باره 
اعلام كرد قان��ون مذكور جرم جدي��دي را ايجاد 
مي كند تا محاوراتي كه فردي را تشويق به خودآزاري 
مي كند، غيرقانوني ش��ود. اين درحالي اس��ت كه 
هم اكنون محاوراتي كه افراد را به خودكشي ترغيب 
مي كند غيرقانوني است. وزارت ديجيتال، فرهنگ، 
رسانه و ورزش انگليس اعلام كرد تغييرات در لايحه 
ايمني آنلاين تحت تاثير پرونده »مولي راسل« يك 
نوجوان 1۴ س��اله اعمال شده كه در نوامبر ۲01۷ 
ميلادي و پس از مش��اهده يك محتواي مرتبط با 

افسردگي و خودآزاري، خودكشي كرد. 

 چرايي خروج پاكستان 
از خط لوله صلح

 ايران از اين نظر در صفوف عقب تري ق��رار دارد. ايران 
س��اختارهاي فرسوده اي دارد و س��رمايه گذاري قابل 
توجهي براي به روزآوري اين ساختارها انجام نمي دهد. 
بسياري از شركت هاي فناور و تكنولوژيكي در ميدان 
نفتي پ��ارس جنوبي حضور پيدا مي كنن��د و آخرين 
فناوري هاي روز را براي افزايش ضريب بازدهي گازها، 
برداشت بيش��تر، توليد پايدارتر و...انجام مي دهند، اما 
ايران به ميزان اندك گاز توليدي خود دلخوش اس��ت. 
محصولاتي كه براي صادرات ب��ه تركيه و عراق به كار 
گرفته مي شوند، اما در صحنه جهاني اثرگذاري خاصي 
ندارد. وقتي ايران سهمي از تجارت گاز جهاني نداشته 
باشد، طبيعي است كه كش��وري مانند پاكستان هم 
نمي تواند حس��اب جدي روي ايران باز كند. بنابراين 
ايران وارد كننده گاز از تركمنس��تان مي شود و بخشي 
از نيازهاي خود را اينگونه تامين مي كند.ايران متاسفانه 
طي سال هاي اخير نتوانسته استراتژي درستي در حوزه 
انرژي ارايه كند. اين روند مش��كلات عديده اي را براي 
كشور ايجاد كرده است و باعث بروز نگراني شده است. 
ايران به جاي اينكه به سراس��ر كشور، توان الكتريكي 
انرژي را توس��عه دهد، تمام تلاش خ��ود را به مصرف 
حامل هاي هيدروكربن در بخش انرژي قرار داده است. 
همه مناطق ايران براي مصرف گاز لوله كش��ي ش��د و 
مصرف گاز در ايران به اندازه اي افزايش پيدا كرد كه ايران 
امروز به ابرمصرف كننده حوزه انرژي بدل ش��ده است. 
اين در حالي اس��ت كه سازمان هاي عريض و طويلي با 
سرمايه هاي فراوان براي بهينه سازي مصرف سوخت 
در كشور ايجاد شدند، اما كاري در اين زمينه انجام نشد. 
اين روند باعث ايران بزرگ ترين مصرف كننده حامل هاي 
هيدروكربن بدل شد. مبتني بر اين وضعيت است كه 
ايران از قافله توليدكنندگان جا مانده و پاكستان مسير 
خود را از ايران جدا مي كند. بسياري تصور مي كنند با 
آمدن انرژي هاي نو تجديدپذير، رويكرد جهان عوض 
مي ش��ود. اين اتفاق در حال رخ دادن اس��ت، اما اين به 
معنا نيست كه جهان ديگر به نفت و گاز نياز ندارند. هر 
اتفاقي كه رخ دهد در دهه هاي آينده بسياري از مشتريان 
خواهان انرژي هاي هيدروكربني هستند. ايران بايد نگاه و 
راهبرد خود را نسبت به تجارت حوزه انرژي تغيير دهد. 
اين رويكرد مستلزم روابط سياسي مطلوب است. تا زماني 
كه پنجره هاي ايران به روي سرمايه هاي جهاني بسته 
باشد و تحريم ها ايران را در خود گرفتار كند، مشكلات 
ادامه خواهد داشت. بايد اين روند سياسي تغيير يابد تا 
اقتصاد )از جمله اقتصاد انرژي( نيز با تكانه هاي مثبتي 

مواجه شود.

پرورش را از آموزش جدا نكنيم
 م��ورد قض��اوت ق��رار مي دهيد ي��ا در جم��ع ديگر 
همكلاس��ي هاي او از كلماتي اس��تفاده مي كنيد كه 
ممكن است اعتماد به نفس او را پايين بياورد در واقع 
تمامي انگيزه ها و خلاقيت هاي او را از بين مي بريد. به 
همين خاطر است كه انتخاب هر كلمه از سوي معلم 
در مواجه با دانش آموزان بس��يار مهم اس��ت. از سوي 
ديگر اگر معلم يا حتي والدين زبان به انتقاد بگشايند 
ديگر ش��هامت امتحان كردن را در دانش آموز خود از 
بين برده اند. به همين خاطر است كه شهامت دادن به 
فرزندان و دانش آموزان براي امتحان راه هاي بي خطر در 
زمينه هاي مختلف درسي و آموزشي مي تواند باعث بروز 
راه حل هاي نوآورانه و خلاقيت در بچه ها شود. خلاقيت 
بايد به گونه اي تقويت ش��ود كه به دانش آموزان اجازه 
دهد تا بتوانند ايده هاي خ��ود را بدون ترس از قضاوت 
يا تمسخر كش��ف كنند. يكي ديگر از راه هاي تقويت 
خلاقيت در دانش آموزان به چالش كشيدن آنهاست. 
اگر به اين باور برسيم كه نبايد به مدرسه به عنوان يك 
كارخانه نگاه كنيم كه از صبح تا شب بچه ها در آن فقط 
بايد مش��غول يادگيري محتويات كتاب هاي درسي 
باشند، مي توانيم گامي بزرگ در جهت بهبود خلاقيت 
و البته آموزش كودكان در مدرس��ه برداريم. به عنوان 
يك معلم بايد بپذيريم كه خلاقيت در آموزش وپرورش 
به اندازه سواد اهميت دارد و بايد به آن، به همان اندازه 
توجه داش��ت زيرا هر كودكي داراي پتانس��يل ذاتي 
خلاقيت است اما اين مساله خودبه خود اتفاق نمي افتد 
بلكه نياز به آموزش و جهت گيري مناسب دارد. آنچه 
كه بايد مورد توجه باش��د، آموزش هم��راه با پرورش 
است، مس��اله اي كه متاسفانه به جرات مي توان گفت 
سال هاست در مدارس ما نسبت به بخش پرورشي افراد 
كوتاهي هاي بسياري صورت گرفته و معلم ها تنها به 
بخش آموزشي و كسب نمره دانش آموزان فكر مي كنند 
و همين مساله باعث مي شود بسياري از دانش آموزان 
خلاق يا قدرت خلاقيت خود را از دس��ت بدهند، يا به 
عنوان يك فرد خلاق نتوانند به دانش آموزي با نمرات 
خوب تبديل ش��وند. در حالي كه مي ت��وان هر دو اين 

توانمندي ها را در كنار هم پرورش داد.

بسته هاي ارزي بي فايده
خير، تا زماني كه بس��تر اقتصادي براي سوداگري و 
دلالي وجود داشته باشد، بس��م الله ها و مظلومي ها 
حضور خواهند داش��ت؛ راهكار عاقلانه هم از مسير 
اعدام و بگير و ببند و بخشنامه نمي گذرد. راه معقول 
در اس��تفاده از سياست هاي اقتصادي درست است. 
بانك مركزي، وزارت اقتصاد، سازمان برنامه و بودجه 
در كل تيم اقتصادي دولت بايد زمينه فعاليت هاي 
اقتصادي مولد را در كشور فراهم سازد تا سوداگران 
ابتكار عمل كمتري داشته باشند. البته ما مدت هاست 
كه اين واقعيت ها را گوش��زد مي كنيم اما توجهي به 
آنها نمي شود. بانك مركزي ايران مانند بورس اوراق 
بهادار عمل مي كند. در بورس ممكن است، سكوك 
مالي خاصي معرفي شود و مهندسي مالي كنند. در 
بورس مي ت��وان ابزار مالي معرفي كرد و بعد از مدتي 
كنار گذاش��ت، اما در بازار ارز نمي توان رويكردهاي 
مالي تاريخ مص��رف دار معرفي كرد. مگر مي توان به 
مردم گفت، پول بدهيد به شما برگه اي بدهيم كه 100 
دلار ارزش دارد. آيا مردم با اين برگه ها مي توانند بروند 
تركيه خريد كنند؟ مي توانند از آمازون خريد كنند؟ 
مي توانند ارزش پول خود را حف��ظ كنند؟ واقع آن 
است كه بانك مركزي راهبردي ندارد و مدام واكنش 
نشان مي دهد. در واقع بانك مركزي نسبت به تحولات 
بيروني عكس العمل نشان مي دهد. آقاي صالح آبادي 
تصور مي كند كه بسته ارزي هم مانند بسته خودرويي 
است. يك بار اعلام شد، به هر نفر ۲۲00 دلار مي دهند 
تا مردم از بازار آزاد خريد نكنند. مگر با اين ميزان توزيع 
مي توان بازار را مديريت كرد؟ بازار به سياس��ت هاي 
راهب��ردي و مهم تر از آن اعتبار راهب��ردي نياز دارد. 
مردم بايد احساس كنند اقتصاد ايران در عرصه تجارت 
جهاني معتبر است؛ وقتي اين اعتبار ايجاد شد، شك 
نكنيد ارزش پول ملي هم بالا مي رود. بدون اين اعتبار، 
بدون اين راهبردهاي معقول، نوسانات ارزي همچنان 
ادامه خواهد داشت و نبايد توقع تغيير آنچناني از اين 

بازار داشته باشيم.

رييس مركز ملي فضاي مجازي آمارهاي اعلام شده درباره خسارت به اقتصاد ديجيتال را عجيب دانست

فيروزآبادي: در اقتصاد ديجيتال جزءكشورهاي توسعه يافته هستيم

 تجديد آگهي مناقصه عمومي
 همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذيل مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانكار ذيصلاح اقدام نمايد، لذا از كليه پيمانكاران واجد صلاحيت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت 
مي شود از تاريخ ۱۴۰۱/۰۹/۰6 تا تاريخ ۱۴۰۱/۰۹/۰۹ ساعت ۱۰ براي خريد اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

۱- قيمت خريد اسناد ارزيابي و مناقصه مبلغ ۲/۰۰۰/۰۰۰ ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸ به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي 
ايران ۳۱۵۱۰۳۴۷۳۲۹۵۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحويل گردد.

۲- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بايست به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به شماره حساب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳۷۵۹۸۳ و شناسه حساب ۹۴۱۲۹۵۰۱۰۱۰۰۰۰۰۹۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰  به نام تمركز  سپرده جاري 
شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد.

 ۳- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد تا ساعت ۸ صبح روز يكشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۰ مي باشد.
توجه: تنها پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه علاوه بر فايل الكترونيكي مي بايست به صورت فيزيكي به دبيرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر دفتر حراست تحويل گردد.

۴-  پاكت ها در ساعت ۱۰ صبح روز يكشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۰ گشوده خواهد شد. حضور يك نفر نماينده از طرف پيشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پيشنهاد آزاد است.
۵- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6-  به پيشنهادات فاقد امضاء، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
۷- كليه اسناد ارزيابي و مناقصه و مدارك ارايه شده مي بايست به مهرالكترونيكي و امضاء مجاز تعهدآور )امضاي ديجيتالي( برسد.

۸- ارايه كد شناسايي ملي الزامي مي باشد.
۹- ارايه گواهي صلاحيت ايمني توسط پيمانكاران الزامي مي باشد.

۱۰- مدت اعتبار پيشنهاد قيمت: ۳ ماه

نوبت دوم

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

محل تامين اعتبارتضمين شركت در مناقصه )ريال(رشته و حداقل پايهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اوليه )ريال( موضوع مناقصهشماره فراخوانرديف

پر و مسلوب المنفعه نمودن ۱۵۰ حلقه چاه ۱۲۰۰۱۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۲۰
استان ۲۳/۴۱۴/۴۰۰/۰۰۰غيرمجاز در سراسر استان بوشهر

اعتبارات ملي ۰۰۰ /۵۱/۱۷۱/۰۰۰- آب6 ماهبوشهر

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد به منظور اجرای پروژه ذيل که بر اساس فهرست بهای پايه سال ۱۴۰۱ برآورد گرديده مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانکار ذيصلاح اقدام نمايد، لذا از کليه پيمانکاران واجد 
صلاحيت که دارای سابقه کاری مرتبط هستند دعوت می شود از تاريخ ۱۴۰۱/۰۹/۰6 تا تاريخ ۱۴۰۱/۰۹/۰۸ ساعت ۱۴ برای خريد اسناد ارزيابی کيفی و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

۱- قيمت خريد اسناد ارزيابی و مناقصه مبلغ ۲/۰۰۰/۰۰۰ ريال می باشد که می بايست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸ به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامي 
ايران وشناسه حساب ۳۱۵۱۰۳۴۷۳۲۹۵۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واريز و فيش واريزی آن همراه با درخواست شرکت در مناقصه تحويل گردد.

۲- ضمانتنامه شرکت در مناقصه می بايست به صورت ضمانتنامه بانکی يا واريز وجه نقد در وجه شرکت ارائه گردد. 
۳- آخرين مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونيکی در سامانه ستاد تا ساعت ۸ صبح روز يکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۰ می باشد.

توجه: تنها پاکت الف )تضمين شرکت در مناقصه( علاوه بر فايل الکترونيکی می بايست به صورت فيزيکی به دبيرخانه محرمانه شرکت آب منطقه ای بوشهر )دفتر حراست( تحويل گردد.
۴-  پاکت ها در ساعت ۹ صبح روز يکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۰ گشوده خواهد شد. حضور يک نفر نماينده از طرف پيشنهاددهندگان در جلسه افتتاح پيشنهاد آزاد است.

۵-  هزينه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه می باشد.
6-  به پيشنهادات فاقد امضاء، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
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تعادل|
باگذش��ت بيش از يكماه از آغاز ثبت سفارش خودرو، 
وزارت صمت پرونده واردات خودروهاي فرانسوي را در 
كشور بست. وزير صمت در جديدترين اظهارنظر خود 
عنوان كرد كه »وزارت صنعت در حال حاضر برنامه اي 
براي اجازه دادن ب��ه واردات خودروهاي فرانس��وي 
ندارد.« اين اظهارات، فعاليت شركت سايپا- سيتروئن 
را ب��ه عنوان يكي از ش��ركت هاي متقاض��ي واردات 
خودرو متوقف خواهد ك��رد و عملًا بايد گفت پرونده 
واردات خودروهاي فرانس��وي در كش��ور بسته شده 
است. فاطمي امين در عين حال تاكيد كرده كه عرضه 
خودروهاي وارداتي در بورس كالا و متغير بودن سود 
بازرگاني اين خودروها، از ايجاد رانت و تقاضاي كاذب 
در اي��ن حوزه جلوگيري مي كن��د. البته دبير انجمن 
واردكنندگان خودرو، ممنوعيت واردات خودروهاي 
فرانسوي را گل به خودي مي داند و مي گويد: ممنوعيت 
واردات خودرو از فرانسه بيشتر غلظت سياسي دارد تا 
اقتصادي. به گفته او، با اين ممنوعيت بيش��تر دست 
و پاي خودروساز داخلي بس��ته مي شود، وقتي افراد 
صنعتي وارد فضاي سياس��ي مي ش��وند كار به بيراه 
م��ي رود. اين فعال ح��وزه خودرو معتقد اس��ت كه 
بدعهدي ه��ا و بدقول��ي صنعتي تمام ق��د برعهده 
فرانسوي ها نبوده و در اين ميان ما هم مقصر بوديم 
و عدم توجه و اهمال مديران در زمان گذشته باعث 
س��وءجريانات و انحرافات شد. در همين حال، يك 
 ،I۱۰ منب��ع آگاه، ورود پنج خ��ودروي »هيونداي
هيونداي i۲۰، هيونداي اكس��نت، هيونداي النترا 
و هيونداي كونا« به بازار ايران در آينده نزديك و از 

طريق واردات را قطعي دانسته است. 

    واردات قطعي ۵  محصول 
آبان ماه امسال بعد از كشمكش هاي بسيار در تصويب 
آيين نامه واردات خودرو و رفع ايرادات س��ه گانه اي كه 
رييس مجلس شوراي اسلامي به آيين نامه وارد كرده 
بود، در نهايت آيين نام��ه واردات خودرو اصلاح و روند 
ثبت سفارش براي واردكنندگان واجد شرايط آغاز شد. 
در گام نخست ثبت سفارش ها، وزارت صمت اعلام كرد 
۲4 درخواست براي واردات خودرو مطرح شده است كه 
در نهايت 7 شركت واجد شرايط ثبت سفارش واردات 
خودرو شدند اما به مرور آمار شركت هاي واجد شرايط 
افزايش پيدا كرد و در مجموع در حال حاضر ۱۲ شركت 
مي توانند نسبت به ثبت س��فارش خودرو اقدام كنند. 
براساس اعلام وزارت صمت شركت هاي سايپا، پارس 
خودرو، سايپا - سيتروئن، تجارت بين الملل و پشتيباني 
كرمان خودرو، خودروس��ازي فردا، مكس موتور، آرين 
موتور پويا، بهمن خ��ودرو، ايران خودرو، معين خودرو، 
ايرتويا وديار خودرو شرايط لازم را براي واردات خودرو 
براس��اس آيين نامه احصا كرده اند و مي توانند مراحل 
واردات را ب��راي فروش خودروها در ب��ورس كالا انجام 
دهند. در حال حاضر با گذش��ت بي��ش از ۱ ماه از آغاز 
ثبت سفارش واردات خودرو، همچنان شركت ها درگير 
بارگذاري اطلاعات و طي كردن مراحل ثبت س��فارش 
خودرو و دريافت مجوز س��ازمان اس��تاندارد هستند و 
عملًا هنوز خبري از ورود خودروهاي وارداتي نيس��ت. 
جالب اينجاست در جديدترين اظهارنظر وزير صنعت 
گفته شده »وزارت صنعت در حال حاضر برنامه اي براي 
اجازه دادن به واردات خودروهاي فرانسوي ندارد.« بيان 
اين موضوع فعاليت شركت سايپا - سيتروئن را به عنوان 
يكي از ش��ركت هاي متقاض��ي واردات خودرو متوقف 
خواهد كرد و عملًا بايد گفت پرونده واردات خودروهاي 
فرانسوي در كشور بسته شده است. يك مقام مسوول 
در وزارت صنعت در همين ارتباط به خبرگزاري تسنيم 
گفته است: با توجه به صحبت هاي وزير صنعت در اين 
مرحله ثبت سفارش واردات خودروهاي فرانسوي انجام 
نخواهد ش��د . وي در رابطه با ثبت سفارش خودروهاي 
فرانس��وي پيش اعلام صحبت هاي وزي��ر صنعت در 

ممنوعيت واردات اين خودروه��ا گفت: بعيد مي دانم 
ش��ركتي براي واردات خودروهاي فرانس��وي اقدامي 
كرده باش��د. در همين راس��تا، يك منبع مطلع از ورود 
پنج مدل از محصولات هيونداي به بازار ايران خبر داد و 
گفت اين محصولات از طريق فرايند بورس كالا به بازار 
عرضه خواهد شد. اين منبع آگاه در گفت وگو با پرشين 
 ،i۲۰ هيونداي ،I۱۰ خودرو، ورود پنج خودروي هيونداي
هيونداي اكسنت، هيونداي النترا و هيونداي كونا به بازار 
ايران در آينده نزديك و از طريق واردات را قطعي دانست. 

   سود بازرگاني خودروهاي وارداتي
متغير است 

سيد رضا فاطمي امين در يك گفت وگوي راديويي با 
بيان اينكه در بحث واردات خودرو تدابيري انديشيده 
شده كه از رانت احتمالي جلوگيري شود، اظهار كرد: 
به دليل عدم واردات خودرو در سال هاي گذشته، اگر 
خودرو در ش��رايط غيرحرفه اي و بدون برنامه عرضه 
شود شاهد افزايش قيمت خواهيم بود. وزير صنعت، 
معدن و تجارت افزود: وزارت صمت براي از بين رفتن 
اين رانت احتمالي، دو تدبير انديشيده است؛ نخست 
آنكه خودروه��اي وارداتي در بورس كالا كه قيمت ها 
به صورت شفاف كشف شده و قابل رصد است، عرضه 
ش��وند و دوم اينكه سود بازرگاني حالت متغير داشته 
باشد و به خزانه دولت بازگردد؛ با اين دو تدبير، رانتي كه 
ممكن بود براي واردكنندگان ايجاد شود و به تقاضاي 
كاذب دامن بزند كاملًا از بين خواهد رفت.فاطمي امين 
ادامه داد: تجربه گذشته نشان مي دهد تمامي كالاهايي 
كه در بورس كالا عرضه شده اند از وضعيت مطلوب تري 
برخوردارند، براي مثال مي توان فولاد يا سيمان را در 
اين حوزه نام برد. بنابراين يكي از دو اصل اساس��ي در 
رهايي از رانت احتمالي واردات خودرو و شفافيت بازار، 
عرضه خودروها در بورس كالاست. وي تصريح كرد: 
عرض��ه در بورس كالا چند ويژگ��ي دارد، يكي از اين 
ويژگي ها فضاي كاملًا ش��فاف بورس و كشف نرخ ها 
بر اس��اس مكانيزم عرضه و تقاضا است. اين شفافيت 
در اعلام ميزان عرضه، تقاض��ا و قيمت پاياني فروش 
كمك مي كند كه بتوان وضعيت را به صورت دقيق تر 
رصد و براي بهبود شرايط بازار برنامه ريزي و اقدام كرد. 
وزير صمت افزود: همچنين در بورس كالا مي توان از 
ابزارهايي اس��تفاده كرد كه بازار را متعادل كند؛ براي 
مثال در حوزه م��س يا فولاد مش��اهده كرديم كه با 

استفاده از ابزارهاي بورس در كوتاه ترين زمان، التهاب 
بازار را رفع كرديم. به گفته فاطمي امين، بورس كالا هم 
به لحاظ شفافيت براي خريداران و فروشندگان و هم از 
نظر توليد داده براي حاكميت و هم به دليل ابزارهايي 

كه در آن وجود دارد، براي بازار موثر است.

    واردات تا پايان سال انجام نمي شود
در همين راس��تا، دبير انجمن واردكنندگان خودرو با 
بيان اينكه از ابتداي سال بحث واردات خودرو از سوي 
وزارت صمت مطرح شد، گفت: بانك مركزي اعلام كرد 
به محض آغاز ثبت س��فارش خودرو، ارز آن را تامين 
خواهد كرد اين در حالي است كه وزارت صمت از آغاز 
ثبت سفارش ها خبر داده است؛ بين اين دو گفته فاصله 
وجود دارد و بايد منتظ��ر بمانيم كه چه پيش خواهد 
آمد. مهدي دادفر با طرح ديدگاه خود در زمينه واردات 
خودرو، اضافه كرد: فضاي كلي كشور از جمله ارز و نحوه 
واردات دارو، به گونه اي است كه نمي توان چندان به آغاز 
روند واردات خودرو تا پايان س��ال اميدوار بود و به نظر 
مي رسد كه مسوولان وزارت صمت نتوانند موفق به اين 
مهم شود. اما اينكه آقايان مي خواهد ثابت كنند كه امثال 
من اشتباه مي كنيم و آگاهي چنداني از موضوع ندارم 
بحث ديگري اس��ت و اميدواريم كه امثال بنده اشتباه 
كنيم و در نهايت واردات خودرو به نفع مردم تمام شود. 
اين فعال حوزه واردات خودرو به »ايلنا« گفته اس��ت: 
فعالان حوزه واردات اينگونه سخن مي گويند تا شايد 
مسوولان مربوط به خود بيايند و كاري انجام دهند اما 
به نظر مي رسد كه مسوولان وزارت صمت چندان در 
اين زمينه دغدغه اي ندارند و در نهايت موفق به واردات 
خودرو نخواهند شد.دبير انجمن واردكنندگان خودرو با 
بيان اينكه واردات بايد در دسترس همگان باشد، گفت: 
واردات خودروي موثر است زمانيكه كه منجر به كاهش 
قيم��ت و تعادل در عرضه ش��ود؛ واردات 5 تا ۱۰ هزار 
خودرو و عرضه آنها در بورس باعث خواهد شد قيمت 
آن از خودرو داخلي و خودروهاي موجود در بازار بالاتر 
برود و در نهايت منجر به افزايش قيمت خودرو در كشور 
شود، با اين شرايط چه مطلوبيتي مي تواند داشته باشد؟

  گل به خودي!
اين كارشناس حوزه واردات ادامه داد: وارداتي موثر است 
كه انحصاري و براي چند شركت خاص نباشد و در نهايت 
بتواند كاهنده قيمت خودرو در كش��ور را كاهش بدهد. 

وي از پيوند زدن فضاي سياسي با فضاي اقتصادي انتقاد 
كرد و افزود: در ش��رايط فعلي اقتصاد و سياست در ايران 
بايكديگر آميخته شده است. خودروسازان فرانسوي رنو 
و پژو در روسيه جاي پاي خوبي باز كرده بودند اما بعد از 
تحريم هاي اروپا عليه روس��يه اين خودروسازان مجبور 
شدند كه از اين كشور خارج شوند همين شرايط نيز براي 
ايران تكرار شده بود اين در حالي است كه مجموعه ساختار 
و خط توليد و برنامه ريزي ايران خودرو مانند شركت هاي 
فرانسوي است و آنها در پلتفرم رنو كوئيك كار مي كنند و 
به نظر مي رسد ممنوعيت واردات خودرو از فرانسه بيشتر 
غلظت سياسي داشته باشد تا غلظت اقتصادي. اما با اين 
ممنوعيت بيشتر دس��ت و پاي خودروساز داخلي بسته 
مي شود، وقتي افراد صنعتي وارد فضاي سياسي مي شوند 
كار به بيراه مي رود. بايد سياست به سياست مداران واگذار 
شود و آنها خود در اين زمينه تصميم بگيرند به نظر من اين 
ممنوعيت به نوعي گل به خودي است. دادفر تصريح كرد: 
بدعهدي ها و بدقولي صنعتي تمام قد برعهده فرانسوي ها 
نبوده است و در اين ميان ما نيز مقصر هستيم و عدم توجه 
و اهمال مديران در زمان گذش��ته باعث سوءجريانات و 
انحرافات شد.دبير انجمن واردكنندگان خودرو در پاسخ 
به اين پرسش كه در روزهاي اخير بحث صادرات خودرو 
از ايران به كش��ورهايي مانند ارمنستان و ونزوئلا مطرح 
شده است به نظر ش��ما آيا در اين زمينه موفق خواهيم 
بود؟ گفت: مشتري تمايل به خريد خودروهايي دارد كه 
خدمات فروش و خدمات پس آن جلوتر از خودرو باشد. 
صنايع خودروسازي در به دست آوردن بازار موفق بودند 
اما در نگه داشت آن نتوانستند كاري از پيش ببرند. بحث 
خدمات پس از فروش در كشورهاي هدف صادارتي ما به 
فاجعه نزديك است به عنوان مثال بعد از فروش خودرو 
دوگانه سوز به روسيه چه اتفاقي رخ داد؟ خريداران روسي 
خودروها را مقابل سفارتخانه ايران پارك كردند و شعار 
دادند، چراكه نتوانس��يم به تعهد خود در زمينه 3 سال 
فروش گاز مجاني عمل كني��م؛ همچنين خودرو دنا به 
ونزوئلا صادر شد اما در اين كشور يك قطعه ابتدايي پيدا 
نمي شود.وي با بيان اينكه امكان فتح بازار براي ما وجود 
دارد، گفت: قيمت تمام شده خودرو در ايران نسبت به 
خودروهاي بيرون از كشور قابل توجه است و ما مزيت 
قيمتي رقابتي داريم به خص��وص در خودروهاي پژو 
۲۰6، رانا و كوئيك و مي توانيم بازارهاي بيش��تري را 
آن خود كنيم مشروط به اينكه بتوانيم خدمات پس 
از فروش را به كشورهاي هدف صادراتي انتقال بدهيم. 
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آيا واردات خودرو
تاثيري بر بازار داخلي دارد؟

نايب رييس كميس��يون صنايع و معادن مجلس 
شوراي اسلامي تاثير واردات خودرو بر بازار داخلي را 
ناشي از عوامل متعددي خواند و گفت: سقف ارزش 
ارزي تعيين ش��ده براي واردات خودرو به گونه اي 
است كه نمي تواند اثر محسوسي در بازار داشته باشد 
البته كه بي تاثير هم نخواهد بود. علي اكبر كريمي در 
گفت وگو با ايسنا، با اشاره به آيين نامه دولت براي 
واردات خودرو و تاثير واردات بر بازار داخلي گفت: 
ميزان تاثير واردات خودرو در بازار داخلي ناش��ي 
از عوام��ل متعددي از جمله مي��زان حجم واردات 
خودرو است و اينكه چقدر نوع خودروهاي وارداتي 
با خودروهاي داخلي غرابت دارد؛ مثلا اگر خودرويي 
وارد شود كه مش��ابه داخلي نداشته باشد طبيعتا 
رقابت معنايي نخواهد داشت.  وي با اشاره به ماده 
چهار قانون ساماندهي صنعت خودرو اظهار كرد: 
يكي از شروط واردات آن است كه خودروهاي مورد 
اس��تفاده عامه مردم وارد شود در آيين نامه واردات 
هم رنج قيمت تعيين شده نرخ محدودي است كه 
شامل خودروهاي لوكس نمي شود؛ با اين وضعيت 
فرض بر اين است كه خودروي وارداتي بتواند در كنار 
خودروهاي توليد داخلي رقابتي به لحاظ كيفيت و 
قيمت شكل دهد منتهي اينكه حجم واردات چقدر 
خواهد بود بس��تگي به ميزان استقبال متقاضيان 
واردات و همچنين استقبال مصرف كنندگان دارد 
بعد از آن مي توان درباره آثار واردات در بازار داخلي 
خودرو قضاوت كرد. نايب رييس كميسيون صنايع 
و معادن مجلس شوراي اس��لامي ادامه داد: قانون 
مصوب مجلس پنج سال واردات خودرو را با در نظر 
گرفتن شرايطي مجاز كرده است در آيين نامه دولت 
سقف واردات در سال ۱4۰۱ به ميزان يك ميليارد 
دلار تعيين شده اس��ت پس بايد حجم ارزش بازار 
داخلي را هم در نظر گرفت كه اين يك ميليارد دلار 
چه نسبتي از بازار را شكل مي دهد. مثلا اگر ارزش 
بازار خودروي داخلي ۱۰ ميليارد دلار باشد ميزان 
واردات ۱۰ درصد آن مي ش��ود. بايد بررس��ي كرد 
كه چقدر اين ۱۰ درصد مي تواند تلاطمي در بازار 
داخلي ايجاد كرده و اثرگذار باشد. كريمي اظهار كرد: 
با توجه به سقف ارزش ارزي واردات خودرو به نظر 
مي رسد نمي تواند واردات خودرو اثر محسوسي در 
بازار داشته باشد البته كه قطعا بي تاثير نخواهد بود. 
وي در پايان اين نكته را يادآور ش��د كه بعد از ثبت 
سفارش كس��اني كه اقدام به واردات خودرو كرده 

مي توانند آن را به سرعت وارد كشور كنند.

رشد ۳۰ درصدي
صادرات به قطر در مهر

بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوي وزارت صمت 
صادرات به قطر در مهر امس��ال 3۰ درصد نسبت به 
مهر س��ال قبل رشد داش��ته و در هفت ماهه امسال 
صادرات برخي كالاها از جمله ش��يريني و شكلات، 
گوجه فرنگي گلخانه اي و ميگو و ماهيان زنده نسبت 
به مدت مشابه سال قبل دو برابر شده است. به گزارش 
ايسنا، بر اساس اطلاعاتي كه اميد قاليباف، سخنگوي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، منتشر كرده، صادرات 
به قطر در مهر امس��ال 3۰ درصد نسبت به مهر سال 
قبل رشد داشته است. بر اساس اين اطلاعات در هفت 
ماهه امس��ال صادرات اقلامي مثل محصولات نيمه 
تمام فولادي، انواع شيشه، ميگو و ماهيان زنده، گوجه 
فرنگي گلخانه اي، سيمان سفيد، شيريني و شكلات 
و ان��واع فراورده هاي غلات نس��بت به مدت مش��ابه 
سال قبل ۱۰۰ درصد رشد داشته است. معافيت 7۰ 
درصدي كالاه��اي صادراتي به قطر از تعهد ارزي، به 
عنوان مشوقي براي صادركنندگان در نظر گرفته شده 
است. همچنين در نمايشگاه اخير ايران در دوحه توافق 
ش��ده ماهانه ۲5۰ تن انواغ مواد غذايي به قطر صادر 
ش��ود و با تجهيز بندر »دير« به ايكس ري صادرات از 
اين بن��در از روزي 3۰ كانتينر به ۸۰ كانتينر افزايش 
يافت. در اين گزارش از اعزام رايزن جديد بازرگاني به 
دوحه، تاسيس مركز تجاري در پايتخت قطر، برگزاري 
نمايش��گاه اختصاصي و توافق بر سر سازوكار تسويه 
مالي به عنوان اقدامات ساختاري براي توسعه مناسبات 
بازرگاني ايران و قطر ياد شده است. گفتني است در ۱۰ 
ماهه سال قبل از مجموع تجارت خارجي ايران با حجم 

۸۰ ميليارد دلار، سهم قطر كمتر از يك درصد بود.

قيمت مرغ 1۰ هزار تومان
زير قيمت مصوب شد

در حالي قيمت مصوب مرغ گرم 63 هزار تومان است 
كه امروز قيمت مرغ گرم تازه در ميادين و بازار هاي 
ميوه و تره بار 53۲۰۰ تومان اعلام ش��د. به گزارش 
خبرگزاري تسنيم، ايوب فصاحت مديرعامل ميادين 
و تره بار تهران گفت: گوشت مرغ تازه از صبح امروز 
)يكشنبه، 6 آذرماه( با قيمت هر كيلوگرم 53۲۰۰ 
تومان در ميادين و بازار هاي مي��وه و تره بار عرضه 
مي شود. اين در حالي است كه قيمت مصوب مرغ 
گرم در حال حاضر 63 هزار تومان است. يوسفخاني، 
رييس اتحاديه فروش��ندگان پرنده و ماهي استان 
تهران در اين باره مي گويد: به دليل اينكه الان عرضه 
م��رغ زياد و تقاضا كمتر اس��ت، قيمت مرغ گرم در 
ب��ازار زير قيمت مصوب در مراكز عرضه به دس��ت 
مردم مي رس��د. وي افزود: پيش بيني اين است كه 
ما تا پايان س��ال جاري در بحث توليد و عرضه مرغ 
هيچگونه مشكلي نداريم. توليد و عرضه كافي است 
و بيش از مصرف توليد انجام مي شود. توليدكنندگان 
جوجه ريزي بيش از مصرف داخل الان انجام شده 
است و تا پايان س��ال بازار به همين روند ادامه پيدا 
مي كند. رييس اتحاديه فروشندگان پرنده و ماهي 
استان تهران تصريح كرد: با توليد ۱۰۸ ميليون قطعه 
جوجه در ماه براي مصرف داخل، مازاد توليد داريم.

كلنگ زني پروژه هاي شركت آب 
 منطقه اي چهارمحال و بختياري 

به مناسبت هفته بسيج
به گزارش روابط عمومي ش��ركت آب منطقه اي، روز 
سه ش��نبه ۱ آذرماه س��ال جاري، به مناس��بت هفته 
بس��يج، پروژه هاي انتقال آب به منظور استفاده شرب 
در شهرستان فارسان كلنگ زني شد.به مناسبت هفته 
بس��يج، همزمان با روز »بس��يج نوآور و جهاد علمي« 
كلنگ زني خط انتقال آب شرب از سد غدير باباحيدر با 
حضور معاونت عمراني استانداري، نماينده مردم شريف 
شهرستان هاي فارسان، كوهرنگ، كيار و اردل در مجلس 
شوراي اسلامي، فرماندار و امام جمعه شهرستان فارسان، 
مديرعامل شركت آب منطقه اي و معاونين ايشان برگزار 
شد.در اين جلس��ه فردوس كريمي با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته توسط اين شركت در خصوص پروژه سد 
غدير باباحيدر گفت: اين طرح، تامين آب با كيفيت شرب 
6 شهر )باباحيدر- فارسان- جونقان-گوجان-چليچه-

پردنجان( و ۱۱ روستا شامل )كوانك –اميد آباد- فيل 
آباد- عيسي آباد- چوبين-ده چشمه – كران- راستاب- 
گوشه- چقاهست و سپيددانه(، را تامين مي كند. وي در 
ادامه افزود: اين پروژه داراي 355۰۰ متر خطوط اصلي و 
9۰۰۰ متر خطوط فرعي و تصفيه خانه اي با ظرفيت 44۱ 
ليتر بر ثانيه مي باشد. لازم به ذكر است سد باباحيدر از 
سال۸7 شروع به كار كرده است، اين سد پس از ۱4 سال 
با بركنار شدن پيمانكار قبلي و شروع به كار مجدد توسط 

پيمانكار جديد به زودي به بهره برداري خواهد رسيد.

مدرسه 1۲ كلاسه خيري
حاج هادي فخاري استان مركزي 

به بهره برداري رسيد 
به گزارش روابط عمومي اداره كل نوسازي مدارس استان 
مركزي، مدرسه ۱۲ كلاسه مش��اركتي زنده ياد، حاج 
هادي فخاري )شايان( با حضور دكتر صادقي مديركل 
توسعه مشاركت هاي سازمان نوسازي مدارس كشور، 
دكتر قفلي رييس و مديرعامل، اعضاي جامعه خيرين 
مدرس��ه سازكش��ور، احمد نوازني مديركل آموزش و 
پرورش، تعدادي از روساي مناطق پانزده گانه آموزش 
و پرورش، جواد لنجابي مديركل ومس��وولان اداره كل 
نوسازي مدارس اس��تان، حاج علي فخاري و خانواده 
ايشان خير مدرسه ساز، رييس مجمع خيرين استان 
به بهره برداري رسيد . جواد لنجابي مديركل نوسازي 
مدارس اس��تان مركزي ضمن تقدير از زحمات بدون 
چشم داش��ت مجمع خيرين اس��تان افزود: خيرين 
هميش��ه پاي كار بوده و در امور ساخت و ساز و تجهيز 
مدارس نيز كمك و ياري آموزش و پرورش، و مجموعه 
نوسازي مدارس هستند. وي در ادامه افزود: اين مدرسه 
با ۱۲ كلاس درس و زير بناي��ي برابر ۱57۸ متر مربع 
در س��ه طبقه با اعتباري بالغ بر ۱۲۰ ميليارد تومان با 
مش��اركت حاج علي فخاري و اداره نوس��ازي مدارس 
اس��تان به نام زنده ياد )هادي فخاري( بنا ش��ده است. 
دكتر قفلي رييس جامعه خيرين مدرسه ساز كشور در 
اين مراسم با قدرداني از زحمات حاج هادي فخاري، از 
تمامي خيرين خواست اولين مدرسه احداثي خود را به 
نام و ياد پ��دران و مادران خود بنا نمايند . در ادامه حاج 
علي فخاري نيز ضمن قدرداني از همسر، فرزند و خانواده 
خويش به ميهمانان خصوص��ا رييس جامعه خيرين 
مدرسه ساز كشور و اعضاي هيات مديره خير مقدم گفت 
و اظهار داشت: امروز بزرگ ترين روزي است كه خيرين 
مدرسه ساز منت نهادند و به اين مراسم تشريف آوردند.

يك منبع آگاه: ورود  5  مدل خودروي هيونداي به ايران قطعي شده است

پرونده واردات از فرانسه بسته شد!

قيمت نجومي بازار را خلوت كرد 

افزايش تقاضا براي تعميرات لوازم خانگي 
بنابر گزارش ها بازار لوازم خانگي در ركود فرو رفته است. 
علت آن هم چيزي جز افزايش قيمت لوازم خانگي و 
نبود نقدينگي متقاضيان نيست. به دليل قيمت لوازم 
خانگي كه روزبه روز بالاتر مي رود متقاضيان اين بازار 

به تعمير وسايل خود روي آورده اند.
واردات لوازم خانگي از س��ال ۱397 ممنوع اس��ت و 
در حال حاضر عم��ده كالاهاي خارج��ي موجود در 
بازار قاچاق هستند كه با گارانتي هاي تقلبي فروخته 
مي ش��وند. تاكنون بارها بح��ث آزادس��ازي واردات 
لوازم خانگي مطرح شده، اما به نتيجه نرسيده است. 
موافقان آزاد ش��دن واردات ل��وازم خانگي مي گويند 
اين قانون حق��وق مصرف كننده را در نظر نگرفته، اما 
مخالفان معتقدند توليدكنندگان ايراني شرايط برابر با 
توليدكنندگان خارجي ندارند كه بتوانند با آنها رقابت 
كنند. اما حالا به گزارش ايسنا، مشاهدات ميداني از بازار 
لوازم خانگي امين حضور حاكي از خلوت بودن اين بازار 
است؛ موضوعي كه فروشندگان نيز آن را تاييد مي كنند. 
يكي از فروش��ندگان با اش��اره به افزايش ن��رخ ارز در 
هفته هاي اخير، مي گويد: »قبلا دلار بالا مي رفت، بازار 
رونق مي گرفت و مردم شروع به خريد مي كردند، اما در 
حال حاضر پول ندارند و ترجيح مي دهند با چيزي كه 
دارند كنار بيايند يا سراغ تعميرات بروند. مردم فقط اگر 
مجبور باشند خريد مي كنند.« او همچنين درباره تاثير 
افزايش نرخ ارز بر قيمت كالاها مي گويد: »وقتي دلار 

بالا مي رود، مغازه دار مي گويد پس بالاتر هم مي رود. 
براي مثال دلار 36 را 37هزار تومان حس��اب مي كند 
تا ضرر نكند. چون فروشنده ها تا حالا چندين بار ضرر 
كرده اند. البته در حال حاضر يك هفته اس��ت كه نرخ 
ارز روي 35هزار تومان مانده است.« بررسي قيمت ها 
نيز نش��ان مي دهد كه در حال حاضر قيمت يخچال 
سايدباي سايد ايراني در بازار ۲7 تا 56ميليون تومان و 
سايد خارجي حدود 4۸ تا ۱3۰ميليون تومان است. 

محدوده قيمت يخچال و فريزر دوقلوي ايراني نيز ۱7 
تا 4۰ و خارجي 5۲ تا بيش از ۱۰۰ميليون تومان است. 
انواع لباسشويي ايراني نيز 6ميليون و 5۰۰ تا ۱7ميليون 
تومان و انواع خارجي اين محصول ۱4 تا 4۰ميليون 
تومان فرخته مي شود. انواع ماشين ظرفشويي ايراني 
نيز ۱۲ تا ۱9ميليون توم��ان و انواع خارجي آن ۱6 تا 
45ميليون تومان قيمت دارد. در اين ميان قيمت انواع 
گاز با طرح فر ۲ تا ۸ميليون تومان است و گازهاي فردار 

نيز 5ميليون و 7۰۰ تا ۱7ميليون تومان عرضه مي شود. 
البته فروشنده تاكيد مي كند كه ارزان ترين گاز فردار 
فقط يك مدل است و فراواني زيادي در حداقل قيمت 
نيس��ت. همچنين انواع تلويزيون 5۰ اينچ برندهاي 
داخلي ح��دود ۱۰ تا ۱3 و قيمت ان��واع خارجي اين 
محص��ول ۱4 تا ۲4ميليون در بازار عرضه مي ش��ود. 
بررس��ي برخي از قيم��ت لوازم خانگ��ي كوچك تر و 
ضروري نيز نشان مي دهد كه انواع جاروبرقي به قيمت 
۲ميليون و ۲۰۰هزار تومان تا ۱۲ميليون تومان، اتو يك 
ميليون و ۸۰۰ تا 4ميليون و 6۰۰هزار تومان و ماكروفر 
3ميليون و 5۰۰ تا ۱7ميليون تومان فروخته مي شود. 
فروشندگان مي گويند كه اكثر ماكروفرها و اتوهاي بازار 
خارجي است. فروشندگان درباره گارانتي هم اظهارات 
جالبي دارن��د. آنها تاكيد مي كنند كه ش��ركت هاي 
خصوصي كه لوازم خانگي قاچاق را گارانتي مي كنند، 
با تعهدات خود عمل مي كنند. يكي از فروش��ندگان 
مي گويد: اين شركت هاي خصوصي ۱۰ سال گارانتي 
موت��ور و ۱۸ماه گارانتي قطع��ات دارند و تا حالا هيچ 
موردي نبوده كه كالا برگشت بخورد يا دچار مشكل 
شود. همچنين به گفته او اين شركت هاي خصوصي 
گارانتي، با تاجرها قرارداد مي بندند و به مشتريان آنها 
خدمات مي دهند. اين شركت ها براي نصب هزينه 
دريافت مي كنند، اما تا زمان��ي كه در گارانتي ذكر 

شده باشد، براي تعمير هزينه دريافت نمي كنند.

استاندار همدان: كارخانه 
بازيافت هواپيما به زودي

در همدان ايجاد مي شود

استاندار همدان با بيان اينكه احداث كارخانه بازيافت 
هواپيما در همدان نهايي شده است، گفت: عمليات 
اجرايي طبق زمانبندي آغاز مي شود. عليرضا قاسمي 
فرزاد در جلس��ه با معاون حقوقي و معاون توس��عه 
مديريت و برنامه ريزي راهبردي و امور مجلس وزارت 
دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح كه با حضور برخي 
مديران و شركت هاي زيرمجموعه اين وزارتخانه برگزار 
شد، گفت: اين جلسه در راستاي همكاري مشترك 
بين مجموعه اس��تان همدان و بخش هاي مختلف 
وزارت دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح برگزار شده 
است. وي با بيان اينكه پيش از اين جلسه، مجموعه 
وزارت دفاع و پش��تيباني نيروهاي مسلح، در زمينه 
حوزه هاي برتر دفاعي و فناوري و نوآوري نشستي با 
دانشگاه هاي استان برگزار و توافقاتي نيز در اين زمينه 
صورت گرفته است، افزود: يكي از موضوعاتي كه مورد 
توافق مجموعه دانش��گاه هاي اس��تان و وزارت دفاع 
و پشتيباني نيروهاي مس��لح قرار گرفته، همكاري 
و انج��ام پروژه هاي تحقيقات��ي در حوزه هاي دانش 
برتر و فناوري است. اس��تاندار همدان تصريح كرد: 
از سياس��ت هاي وزارت دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مس��لح انعقاد قرارداد و تفاهم نامه با دانشگاه هاي 
خارج از پايتخت است كه اين اقدام براي نخستين بار 
در كشور، با دانشگاه هاي همدان شروع خواهد شد 
همچنين همكاري در حوزه هاي تأمين آب، فعاليت 
و سرمايه گذاري در زمينه معادن استان، مورد بحث و 
بررسي كارشناسان جلسه امروز قرار گرفت. قاسمي 
فرزاد در ادامه با بيان اينكه كارخانه بازيافت هواپيما و 
اسقاط آن، در جلسه امروز نهايي شد، اظهار كرد: قرار 
است كه مجموعه اراضي همجوار با فرودگاه براي 
انجام اين پروژه مورد بررسي و اقدام نهايي قرار گيرد. 
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خبرروز

آخرين آمار كرونا در كشور 
وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي در اطلاعيه اي از ثبت يك روز ديگر بدون فوتي كرونايي در كشور خبر داد. در اين 
اطلاعيه آمده است: تاكنون ۶۵ ميليون و ۱۳۸ هزار و ۶۶۲ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۵۴۷ هزار و ۹۴۴ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و 
۳۷۴ هزار و ۵۸۲ نفر، دُز سوم و بالاتر واكسن كرونا را تزريق كرده اند و مجموع واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۵ ميليون 
و ۶۱ هزار و ۱۸۸ دُز رس��يد. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كش��ور به ۷ ميليون و ۵۵۹ هزار و ۵۸۹ نفر رسيد.۷۳ نفر از بيماران 
مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند.در حال حاضر صفر شهرس��تان در 

وضعيت قرمز، ۳ شهرستان در وضعيت نارنجي، ۱۱۴ شهرستان در وضعيت زرد و ۳۳۱ شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند.

رويداد

پس از گذشت ۱۵ سال از تصويب قانون تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري در مجلس؛ تير ماه امسال اين قانون 
جهت اجرا ابلاغ ش��د و بودجه ۵۰۰۰ ميليارد توماني 
هم بابت آن در نظر گرفته ش��د؛ با اي��ن حال به گفته 
مسوولان سازمان نظام پرستاري اكنون كه در آستانه 
روز پرستار قرار گرفته ايم تنها پرداخت هاي نامنظمي 
با فرمول محاس��باتي نامش��خص به برخي پرستاران 
صورت گرفته اس��ت و در اج��راي اين قانون همچنان 
كوتاهي مي شود. در اين راستا و در آستانه روز پرستار 
حميدرضا عزي��زي، معاون توس��عه و مديريت منابع 
سازمان نظام پرس��تاري ضمن انتقاد از سخنان اخير 
وزير بهداش��ت درباره پرداخت هاي وزارت بهداش��ت 
در قالب قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري، گفت: 
ما ش��ديدا نس��بت به اين اظهارات كه وزير بهداشت 
اعلام كردند يك ماه اس��ت طبق قانون تعرفه گذاري 
به پرستاران پرداخت هايي انجام داده اند، انتقاد داريم 
و اين موضوع به هيچ وجه از جانب ما پذيرفته نيست؛ 
زيرا اين پرداخت هايي كه ايشان اعلام كردند در حدود 
هفته چهارم آبان ماه آغاز ش��ده است كه همان هم به 
شكل علي الحساب و نامنظم بوده است. او افزود: طبق 
اخباري كه به دست ما رس��يده است سازمان برنامه و 
بودجه از مبلغ ۵ هزار ميليارد توماني كه بايد بابت قانون 
تعرفه گذاري خدمات پرستاري پرداخت مي كرده است، 
تاكنون كمت��ر از ۱۰۰۰ ميليارد تومان پرداخت كرده 
است و اين در حالي است كه ۹ ماه از سال ۱۴۰۱ سپري 
شده است و اين پذيرفته شده نيست كه سازمان برنامه 
و بودجه، ميزان بودجه مصوب مجلس شوراي اسلامي 
براي قانون تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري را كه ۱۵ 
س��ال هم بر زمين مانده بود و اكنون يكي از تاكيدات 
مقام معظم رهبري است، را به درستي تخصيص ندهند. 
گويي برخي قصد دارند با بدسليقگي محض و رفتارهاي 
ناصواب به گونه اي برخورد كنند كه قشر نجيب، صبور و 
زحمتكش پرستار را از عملكرد خود ناراضي نگه دارند.

   پرداخت هايي كه انجام نشده است
او درب��اره پرداخت هاي��ي كه اخي��را در قال��ب قانون 
تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري به برخي پرس��تاران 
صورت گرفته است، تصريح كرد: از طرفي همان مبلغ 
نه چندان قاب��ل توجهي كه تاكنون وزارت بهداش��ت 
در اختيار دانش��گاه هاي علوم پزش��كي گذاشته است 
متاسفانه علي رغم اينكه بايد ظرف ۷۲ ساعت پرداخت 
مي ش��د، اما هنوز در خيل��ي از دانش��گاه ها پرداختي 
صورت نگرفته است. عزيزي با انتقاد از روش پرداخت 
در نظر گرفته ش��ده، اظهار كرد: در اين روش پرداخت 
كه دكتر عين اللهي آن را تعرفه گذاري نام نهاده اس��ت 
و م��ا اصلا آن را قب��ول نداريم، روش محاس��به مبلغ و 
پرداخت علي الحس��اب تعرفه ها از نظر ما كاملا اشتباه 
است و معيارهاي نادرستي مانند ضريب ۲.۲ و ضريب 
اشغال تخت كه از سوي مسوولان وزارت بهداشت اعلام 
شده اس��ت و در محاسبات منظور شده از نظر ما كاملا 
مردود است. او افزود: علي رغم اينكه قرار بوده است كه 
مبالغ به شكل علي الحساب پرداخت شود اما بر اساس 
پايش هاي ميداني كه ما انجام داديم در برخي نقاط ميزان 
پرداختي بسيار كم بوده است و در برخي دانشگاه ها حتي 
كارانه هاي ۳۰۰ يا ۴۰۰ هزار توماني را ديديم كه اگر اين 
مبلغ اصلا به اسم قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري 
پرداخت نمي شد بهتر بود تا اينكه بيايند به پرستاري كه 
بيش از ۲ سال درگير كرونا بوده و اين روزها هم درگير 
ناآرامي هاي اخير اس��ت به اس��م قانون تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري ماهي ۳۰۰ هزارتومان پرداخت كنند.

   كم كاري مسوولان سازمان
برنامه و بودجه

وي با اش��اره به اينكه پرداخت هاي اخير با تمام قول و 
قرارهاي قبلي مس��وولان و محاسبات ما كاملا ناخوانا 
است، بيان كرد: در اين امر مس��وولان سازمان برنامه 
و بودجه ش��ديدا كم كاري مي كنند و پرس��نل وزارت 

بهداش��ت هم در اين موضوع كم گذاش��تند و در عين 
حال روش هاي ناصحيح را اج��را كردند. حدود نيمي 
از دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور هم با اينكه همين 
بودجه كم به آنها تخصيص داده شده است اما پرداختي 
به پرستاران خود نداشتند و در آستانه روز پرستار اين 
يك ش��رمندگي اس��ت. او درباره مبالغي كه اخيرا در 
قالب قانون تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري به برخي 
پرستاران پرداخت شده است، تصريح كرد: ظاهرا هر چه 
از تهران و كلان شهرها دورتر مي شويم مبالغ پرداختي 
هم كمتر شده است. به عبارتي اين فرمولي كه وزارت 
بهداشت براي پرداخت علي الحساب ها چيده است كه 
كارانه هاي قبلي را ضرب در ۲.۲ كرده است سبب شده 
است كه اين شكاف پرداختي ضرب در ۲.۲ شده و حتي 
بيشتر شود. منظور از پرداخت علي الحساب فعلي براي 
۳ ماه است. اينكه دانشگاه مبناي پرداخت را ميانگين 
پرداخت هاي كدام س��ه ماه در نظر بگيرد )سه ماهه 
پاياني ۱۴۰۰ يا سه ماه از سال جاري( متفاوت بوده 
است و چون ميزان معوقات دانشگاهي متفاوت بوده 

است، ميزان پرداخت فعلي هم متفاوت بوده است.

   روند سليقه اي در محاسبات پرداختي
معاون توس��عه و مديري��ت منابع س��ازمان نظام 
پرستاري، تاكيد كرد: با مش��اهده اين روند اعمال 
سليقه در محاسبات پرداختي بايد بگوييم كه خود 
وزارت بهداشت به آيين نامه و دستورالعمل هايي كه 
در هيات دولت، شواري عالي بيمه،  سازمان برنامه 
و بودجه و... تدوين شده است، پايبند نبوده و رفتار 
سليقه اي داشته است. پيشنهاد ما در سازمان نظام 
پرستاري اين بود كه اول علي الحساب ۸ ماه امسال 
به پرستاران پرداخت ش��ود و كف پرداختي هم ۳ 
ميليون تومان باش��د كه نه سازمان برنامه و بودجه 
اين مبلغ را تخصيص داد و نه وزارت بهداش��ت اين 

بودجه مورد نياز را از محل منابع خود تامين كرد. 

انتظار ۱۵ ساله پرستاران براي اجراي قانون
ادامهازصفحهاول

 چند نكته درباب حمايت 
از كسب و كارهاي ديجيتال

 كاربران در يك فضاي پلتفرم داخلي فعاليت كنند، 
ممكن است، حريم خصوصي كسب و كار از بين 
برود. حفظ حريم و عدم دسترس��ي به اطلاعات 
كاربران جزو ماهيت و اساس كار پلتفرم ها است، 
نكته اي ك��ه دولت بايد روي آن كار كند و بپذيرد 
اين اس��ت كه اگر زماني محدوديت پلتفرم هاي 
خارجي برداش��ته ش��ود، ممكن است بخشي از 
كاربران از سكوهاي داخلي با وجود ارايه امكانات 
خوب خارج شوند. در بخش ديگري از آيين نامه 
الزام شده كه پلتفرم بايد فضايي را ايجاد كند كه 
آن مجموعه و كسب و كار تا ۷۰ درصد فالورهاي 
خود را در آنجا داشته باشند؛ اين سوال وجود دارد 
كه چگونه مي شود يك كاربر به  طور مثال با يك 
ميليون دنبال كننده حدود ۷۰۰ هزار نفر از آنها 
را در پلتفرم داخلي داشته باشد؛ چنين مساله اي 
نگران كننده است كه يا كسب و كارها را به سمت 
 و  سوي تبليغات سوق مي دهد يا ممكن است از 
فالوئر و دنبال كننده فيك و جعلي استفاده كند. 
بنابراين درباره اين بن��د مي توان گفت كه عملا 
شدني نيست. در كل مي توان گفت اگر همزمان 
فرهنگ س��ازي براي مردم ترويج شود و هزينه 
بسياري كه براي تشويق مردم به حضور و استفاده 
از پلتفرم هاي داخلي انجام مي ش��ود، به سمت و 
سويي برود كه مزايا و معايب پلتفرم هاي داخلي و 
خارجي بيان شود و مردم خود تصميم بگيرند كه 
در كدام فضا باشند، قطعا استقبال بيشتر مي شود. 
تخفيف و معافيت هاي مال��ي و مالياتي براي هر 
كس��ب و كاري به عنوان تشويق باعث ترغيب به 
گسترش آن مي شود، در اين زمينه هم بايد توجه 
كرد چقدر اطلاع��ات مالي خود را به پلتفرم ارايه 
كنيم يا اطلاعات مالي جدا از پلتف��رم به ادارات 
ماليات داده شود. مس��اله ديگر اين است كه اين 
نوع معافيت ها و تخفيف ها سبب مي شود شاهد 
شركت هاي نو پديدي باشيم كه صرفا ايجاد شوند 
و در بازه زماني دو ساله از خدماتي استفاده كنند و 
پس از اين بازه بسته شوند و مشخص نشود به چه 
چيزي رسيده اند و صرفا خواسته اند از اين خدمات 
استفاده كنند. بنابراين بايد نظارتي كه دست و پاگير 
و طولاني نيست وجود داشته باشد و از سوي ديگر 
عدم نظارت هم نبايد سبب هرج  و  مرج شود. خوب 
است كه بخش خصوصي و بخش فعالي كه قرار 
است بعدا از اين از آيين نامه منتفع شود در تدوين 
آنها حضور داشته يا حداقل از آنها مشاوره گرفته 
شود، يا نظرسنجي در اين زمينه از كسب وكارها 
در سطح كش��ور داش��تيم كه مشخص مي شد 
آنها چه نيازهايي در پلتفرم هاي خارجي دارند و 
اكنون تمايل دارند در يك فضاي ديگر براي آنها 
برطرف شود و تصميم گيري ها بايد با حضور خود 

كسب و كارها، تشكل ها و اصناف انجام شود.

رويخطخبر

ادغام سازمان محيط زيست و منابع طبيعي در ابهام
رييس سازمان حفاظت محيط زيست 
در جديدترين اظهارنظر خود درباره 
ادغام اين س��ازمان با منابع طبيعي 
گف��ت: موض��وع ادغام دو س��ازمان 
حفاظت محيط زيست و منابع طبيعي 
فعلا از دس��تور خارج ش��ده اس��ت. 
ادغام دو س��ازمان حفاظت از محيط 
زيست و منابع طبيعي و آبخيزداري، 

دهه هاست كه به عنوان يك ايده مطرح شده است. 
علي سلاجقه در واكنش به ديدگاه ها و انتقادات 
وارد شده به طرح ادغام س��ازمان منابع طبيعي 
و آبخيزداري و س��ازمان حفاظت محيط زيست 
اظهار كرد: موضوع ادغام سازمان حفاظت محيط 
زيست و منابع طبيعي تنها در قالب پيشنهادي از 

سوي سازمان امور اداري استخدامي 
كشور در ش��وراي عالي اداري كشور 
قرار گرفت و رييس جمهوري با توجه 
به موضوعات مطرح ش��ده ماموريت 
دوماهه دادند تا موضوع دوباره به طور 
كام��ل بررس��ي ش��ود بنابراين فعلا 
اتفاقي نيفت��اده اس��ت. او ادامه داد: 
ديدگاه هاي كارشناس��ي بس��ياري 
درباره اي��ن موضوع وجود دارد كه آيا وظايف كل 
سازمان منابع طبيعي و محيط زيست با يكديگر 
اش��تراكاتي دارند ي��ا خير؟ خوش��بختانه همه 
معتقدند كه شرح وظايف هر دو سازمان به يكديگر 
نزديك است اما هميش��ه موضوع پشتوانه توليد 

به ويژه توليدات كشاورزي وجود دارد.

تشكيل اردوگاه هاي خاص زندانيان معتاد
وزير كش��ور درب��اره اختلاف نيروي 
انتظام��ي و ش��هرداري ته��ران در 
موضوع جمع آوري معتادان متجاهر 
گفت: قانون مش��خص نكرده كه اين 
امر به عهده چه دس��تگاهي اس��ت. 
احمد وحيدي افزود: در جلسه امروز 
شوراي اجتماعي كش��ور درباره سه 
موضوع بح��ث و گفت وگو ش��د كه 

اولين مورد كارگروه مبارزه با اعتياد بود كه چند 
مبحث در دس��تور كار آن قرار داش��ت. او افزود: 
نخس��تين موضوع معتادين متجاه��ر بود كه بنا 
بوده و هست كه معتادين متجاهر از سطح شهر 
جمع ش��وند. در تهران و برخي ش��هرهاي ديگر 

اقدامات خوبي ص��ورت گرفته و اين 
موضوع بايد با س��رعت دنبال شود. 
آن دس��ته از معتادين كه به صورت 
داوطلبانه با عن��وان ماده ۱۵ خود را 
معرفي مي كنند بايد رسيدگي هايي 
براي آنها صورت بگي��رد كه اين كار 
توسط وزارت بهداشت انجام مي شود. 
همچنين در جلسه امروز درباره ماده 
۴۲ در خص��وص زندانياني ك��ه در زندان حضور 
دارند نيز گفت وگو ش��د كه اردوگاه هاي خاصي 
براي نگهداري آنها تشكيل ش��ود كه اين كار بر 
عهده قوه قضاييه اس��ت؛ اما بايد كمك هايي در 

راستاي تحقق اين امر انجام شود. 

فعاليت ۸  واحد آلاينده در تهران متوقف شد
مدي��ركل حفاظت محيط زيس��ت 
اس��تان تهران از آغاز گشت و پايش 
ش��بانه روزي صناي��ع، مع��ادن و 
واحدهاي صنفي اس��تان همزمان با 
فصل سرما و افزايش آلودگي هوا در 
تهران خبر داد و گفت: فعاليت هشت 
واحد آلاينده در تهران متوقف شده 
اس��ت. عليرضا مزيناني با بيان اينكه 

با برنامه ريزي انجام ش��ده گش��ت و پايش هاي 
شبانه در همه اس��تان از طريق ادارات حفاظت 
محيط زيست شهرس��تان ها و س��تاد اداره كل 
اجرا مي ش��ود، افزود: هدف از انجام اين گشت ها 
و پايش ها كنترل منابع آلوده كننده هوا و مقابله 
با تخلفات احتمالي به خصوص در س��اعات غير 
اداري و روزهاي تعطيل هفته اس��ت. او با اشاره 
به اينكه اين پايش ها به ط��ور ويژه از ابتداي آذر 
آغاز شده و در ۱۳ محور اصلي برقرار است، اظهار 

داش��ت: در اين م��دت، ۲۱۳ واحد 
صنعتي پايش ش��ده ك��ه حاصل آن 
هش��ت مورد توقف فعاليت آلاينده 
و صدور ۶ اخطاري��ه رفع آلايندگي 
براي واحده��اي متخلف از س��وي 
ماموران اجرايي اي��ن اداره كل بوده 
است. مزيناني با اش��اره به اينكه در 
اين مدت ۱۱ مورد نظارت و بازديد از 
عملكرد شهرك هاي صنعتي و ۱۲ نيروگاه و واحد 
بزرگ مقياس صنعتي استان نيز انجام شده است، 
گفت: يكي ديگر از اقدامات انجام ش��ده، بازديد 
سرزده و نظارت بر عملكرد مراكز معاينه فني بود 
كه از ابتداي آذر ۱۲ مورد بازديد از مراكز معاينه 
فني مستقر در سطح استان به عمل آمده است. 
مزيناني اظهار داشت: آلودگي هوا موضوعي است 
كه نيازمند مشاركت جدي و همكاري همه مردم 

و دستگاه هاي اجرايي مسوول است.

بعد از درياچه اروميه نوبت به جنگل هاي هيركاني رسيده است

گذر از عصر يخبندان و گرفتار در آتش

گليماندگار|
 بي��ش از ۵ روز اس��ت ك��ه آت��ش در 
جنگل هاي هيركاني ش��عله ور است و 
تاكنون ۴۰ هكتار از اين جنگل ها زير آتش و دود قرار 
گرفته اند. اين اولين بار نيست كه جنگل هاي كشور 
طعمه آتش و دود مي ش��وند و خام��وش كردن اين 
آتش روزها و هفته ها به طول مي انجامد و در نهايت 
هم ميزان قابل توجهي از مس��احت اين جنگل ها از 
بين مي رود. همانطور كه بلوط هاي زاگرس اهميت 
ويژه اي دارند، جنگل ه��اي هيركاني هم از اهميت 
ويژه اي برخوردارند و باقي مانده از ميليون ها س��ال 
قبل هس��تند. ام��ا اينكه اهميت اين پوش��ش هاي 
گياهي در كش��ور تا چ��ه اندازه م��ورد توجه مردم و 
مسوولان اس��ت خود مساله ديگري است كه بايد به 
آن پرداخته شود. تاكنون هر بار در جنگل هاي كشور 
آتش سوزي صورت گرفته در نهايت مساله به عوامل 
انساني مربوط بوده است. يك سهل انگاري كوچك يا 
حتي يك بي مسووليتي باعث شده تا بخش عمده اي 
از جنگل هاي كشور با آتش از بين بروند. اين در حالي 
است كه همين درختان مهم ترين عوامل ادامه حيات 
ما انسان ها به شمار مي روند. هر چند به دليل مرطوب 
بودن هوا بيشتر اين لاشبرگ هاي روي زمين هستند 
كه در آتش مي سوزند اما ادامه پيدا كردن اين وضعيت 

مي تواند آسيب هاي جدي به درختان وارد كند. 

   ۴۰ هكتار از جنگل هاي هيركاني
زير دود آتش

مديركل منابع طبيعي اس��تان گي��لان در رابطه با 
آتش س��وزي جنگل هاي هيركاني اظه��ار كرد: اين 
حادثه در منطقه رودبار به ويژه شمام، جمشيد آباد 
و سلانگسر رخ داده است. هنوز آمار دقيقي از ميزان 
آتش سوزي وجود ندارد با اين حال احتمال مي  دهيم 
ك��ه در اين آتش س��وزي حدود ۳۰ ت��ا ۴۰ هكتار از 
جنگل هاي هيركاني تحت تأثي��ر اين وضعيت قرار 
گرفته باش��ند. ميرحامد اختري افزود: خوشبختانه 
درختان جنگلي در اين حادثه آسيب چنداني نديده 

و عمدتا دود حاصل از آتش سوزي لاشبرگ ها است 
كه اين منطقه را در بر گرفته است. او ادامه داد: حريق 
چندين بار خاموش شده بود اما دوباره شعله ور شده 
بود و در همان آتش سوزي قبلي هم بيشتر لاشبرگ ها 
بودند كه دچار حريق ش��ده بودند و درختان آسيب 
زيادي نديده بودند. به گفته اين مقام مسوول دو بالگرد 

براي اطفاي حريق به منطقه اعزام شده اند.

   عوامل انساني در اين آتش سوزي
نقش داشته اند

از سوي ديگر مديركل مديريت بحران گيلان، وزش 
باد را ب��ه خودي خود موجب ايجاد آتش س��وزي در 
جنگل ها ندانس��ت و گفت: حتما عامل انس��اني در 
شروع اين آتش سوزي نقش داشته است، اما با كمك 
نيروهاي اطلاعاتي و امنيتي بايد س��هوي يا عمدي 
بودن اين حادثه مش��خص شود. امير مرادي با اشاره 
به سوختن لاش��برگ هاي كف جنگل و كنده هاي 
پوسيده افتاده، افزود: طي اين چهار روز كليه نيروهاي 
يگان حفاظت منابع طبيعي و محيط زيست و آتش 
نشان و هلال احمر و شهرداري و فرمانداري و بسيج و 
همياران طبيعت و مردم در منطقه هستند. او با بيان 
اينكه با هدايت مسير آتش توسط نيروهاي حفاظتي 
از زمان ش��روع حري��ق هيچگونه خط��ري متوجه 
خانه هاي مس��كوني و مزارع و دامداري نشده است، 
گفت: حداكثر سرعت باد ۱۳۰ كيلومتر بر ساعت بوده 

و شعله ور شدن آتش به دليل وزش باد شديد است.

   هشدارهايي كه ناديده گرفته مي شوند
پيروز اكبري، زمين شناس درباره اهميت جنگل هاي 
هيركاني به »تعادل« مي گويد: متاسفانه هيچ كدام از 
منابع طبيعي كه در كشور ما وجود دارد، مورد اهميت 
و توجه قرار نمي گيرند، ما وقتي توانس��تيم درياچه 
اروميه را با آن قدمت خشك كنيم و به شوره زار نمك 
تبديل كنيم پس از بين بردن جنگل هاي هيركاني 
كه تنها ۳۰ س��ال فرصت براي نجات آنها باقي مانده 
و البته از اين هشدار ۳۰ ساله ۵ سال آن هم گذشته 

اس��ت، قطعا با اين رويه غير قابل اجرا خواهد بود. او 
مي افزايد: اين جنگل ها قدمتي چند ميليون س��اله 
دارند، آنها از عصر يخبندان جان سالم به در برده و تا 
امروز زنده مانده اند و حالا بي توجهي مردم و مسوولان 
باعث شده كه هر بار آتش سوزي هايي در اين منطقه 
رخ بدهد و برخي گونه هاي موجود در اين جنگل ها 

حياتشان به خطر بيفتند. 
اين زمين شناس و كارشناس محيط زيست در ادامه 
مي گويد: وضعيت محيط زيست در هر روز بيشتر از 
ديروز وخيم تر مي شود و اين حال ناخوش هر از چند 
گاه��ي در اظهارنظرهاي مس��وولان نيز تجلي پيدا 
مي كند و آنان معمولا به جاي ارايه راهكار براي حل 
بحران تن به تقدير مي دهند. سخنان عيسي كلانتري 
رييس سابق محيط زيست كشور در مورد هامون كه 
گفته بود: »بهتر است ديگر چشم انتظار زنده شدن 
هامون نباشيم« مثال روشني از بي توجهي به وخامت 
اوضاع محيط زيست ايران اس��ت. مثال هايي از اين 

دست در كشور كم نيست. 

   پهنه جنگل هاي هيركاني در ايران
 مشابه ندارد

پيروز اكبري با اشاره به قدمت جنگل هاي هيركاني 
مي افزايد: جنگل هاي هيركاني با قدمتي ۴۰ ميليون 
ساله يكي از ارزشمندترين عرصه هاي جنگلي ايران و 
جهان به شمار مي رود و از آن به عنوان موزه طبيعي ياد 
مي شود، اين جنگل پهن برگ هيركاني به عنوان يك 
زيست بوم منحصر به فرد در جنوب درياي خزر قرار 
گرفته و بين كشورهاي ايران و جمهوري آذربايجان 
مشترك اس��ت. اين جنگل ها بعد از عصر يخبندان 
تقريباً از دنيا ناپديد شدند و فقط لكه هاي پراكنده اي 
از آنها باقي مانده است. بخش كوچكي از اين جنگل ها 
در اروپاست اما قسمت اصلي آن كه حدود دو ميليون 
هكتار اس��ت در ايران قرار دارد، همچنين يك پهنه 
كوچك حدود ۲۰ هزار هكتار در جمهوري آذربايجان 
است بنابراين مي شود گفت پهنه اي كه از جنگل هاي 

هيركاني در ايران است در جهان، مشابه ندارد. 

   بي توجهي به منابع طبيعي
عامل نابودي آنهاست

مينا عبداللهي، كارشناس محيط زيست نيز در رابطه 
به آتش س��وزي در جنگل ها هيركان��ي به »تعادل« 
مي گويد: جنگل هاي هيركاني زيست بوم ۲۹۶ گونه 
پرنده و ۹۸ گونه پستاندار است، همچنين ۱۵۰ گياه 
بومي درختي و بوته اي )مانند شمشاد و انجيلي( نيز 
در آن يافت مي شود. اين جنگل ها بر اساس ارتفاعي 
كه در آن واقع شده اند پوشش گياهي متفاوتي دارند، 
به همين خاطر است كه بايد آتش در اين جنگل ها هر 

چه زودتر خاموش شود.
او با اشاره به گفته مسوولان محيط زيست اين منطقه 
كه فقط لاشبرگ ها سوخته اند مي افزايد: آتش سوزي 
تنها به درختان آسيب نمي رساند، گياه هاي كوچك تر 
گونه هاي جانوري و... هم از اين آتش سوزي ها آسيب 
مي بينند و در امان نيستند، پس نمي توانيم بگوييم 
كه فقط در اين ۴۰ هزار هكتاري كه در آتش مي سوزد 
فقط لاشبرگ آس��يب ديده است. متاسفانه همين 
نگاه هاي غير كارشناسي و تخصصي به محيط زيست 

است كه آسيب زدن به آن را راحت تر مي كند. 
اين كارش��ناس محيط زيس��ت اظهار مي دارد: اين 

جنگل ه��ا چند دهه اس��ت ك��ه مورد آس��يب قرار 
گرفته اند، از جمله برداش��ت بي روي��ه چوب، چراي 
دام ها بي توجهي افراد بومي منطقه و تخريب هايي كه 
به دست اين افراد انجام مي شود. به عنوان مثال طي ۵ 
سال گذشته ۴ ميليون اصله درخت شمشاد منحصر 
به فرد ايران در شمال كشور از بين رفته است. چرا كه 
ما مساله حفاظت از محيط زيست را جدي نگرفته ايم. 
همه چيز را به دس��ت اما و اگر سپرده ايم و هيچ عزم 
راسخي براي حفاظت از منابع طبيعي كشور از جمله 
جنگل ها، رودخانه ها، تالاب ها، درياچه ها و ... وجود 
نداشته است، كه اگر اين عزم راسخ بود الان درياچه 
اروميه همچنان نفس مي كشيد، تالاب هاي كشور 
خشك نشده بودند و ايران دچار خشكسالي نمي شد 

و منابع آب زير زميني از بين نمي رفتند. 

   حرف آخر
جنگل ه��اي كش��ور هميش��ه قربان��ي بي عملي 
مسوولاني شده اند كه محافظت از اين منابع طبيعي 
را در اولوي��ت قرار نداده اند، وقتي درخت هاي بلوط 
زاگرس در آتش بي توجهي مي س��وزند، س��وختن 
درختان جنگل ه��اي هيركاني هم چن��دان نبايد 

باعث تعجب شود. سال هاست كه دست اندازي به 
اين جنگل ها از س��وي سودجويان يا افراد محلي به 
عادتي تبديل شده كه هيچ راهكاري براي جلوگيري 
از آن وجود ندارد. كم نيستند ويلاهاي لوكسي كه 
در دل جنگل هاي شمال ساخته شده اند و طبيعت 
اين منطقه را دس��تخوش تغيير و تحول كرده اند. 
سال هاست كه كارشناسان حوزه محيط زيست در 
مورد تخريب جنگل ها هيركاني هشدار مي دهند، 
اما هيچ گوش ش��نوايي در اين زمينه وجود ندارد، 
حالا ه��م كه ۵ روز از ش��روع آتش س��وزي در اين 
منطقه مي گذرد، مسوولان به جاي اينكه مساله را 
جدي تلقي كرده و ب��راي جلوگيري از افزايش اين 
آتش سوزي تلاش كنند، با گفتن اين نكته كه تنها 
لاشبرگ ها در حال سوختن هستند و هيچ آسيبي 
به درختان نرس��يده اس��ت مي خواهند از اهميت 
اتفاقي كه رخ داده كم كنند، در حالي كه جنگل ها 
زيستگاه گونه هاي مختلف گياهي و جانوري است و 
اين تنها لاشبرگ ها نيستند كه در آتش مي سوزند. 
دو ناش��ي از اين آتش مي توان��د گونه هاي حيواني 
زيادي را از بين ببرد، اين آتش مي تواند زيس��تگاه 

گياهان ديگري را نابود كند و...

گزارش

جنگل هاي هيركاني 40  ميليون سال قدمت دارند و حالا رو به نابودي اند
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